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E V R O P A  Z A  T R E T JE  
T IS O Č L E T J E

Po drugi svetovni vojni je vzrasla evrop
ska ideja in se nato skozi naslednja desetletja vedno bolj raz
vijala. Svet, posebno še stari kontinent, se je začel vedno bolj 
zavedati, da mora med narodi priti do pozitivnega sodelova
nja in sožitja, če hoče še sploh obstati. Začelo se je z velikopo
teznimi načrti za združevanje Evrope, ki so danes že postali 
obetavna stvarnost.

Winston Churchill, Konrad Adenauer, Robert Schumann, 
Alcide De Gasperi, Paul-Henri Spaak in Jean Monnet - to so 
bili gotovo med prvimi evropskimi državniki, tvorci sodob
nega procesa evropske integracije.

Nedavno se je v Strasbourgu sestal na svoji prvi seji novo
izvoljeni evropski parlament. Na seji so morali poslanci pred
vsem izvoliti predsedstvo s predsednikom na čelu. Prav tako 
se je parlamentu predstavila nova Evropska komisija, ki ji 
predseduje Romano Prodi.

Novi predsednik evropskega parlamenta je sedaj Nicole 
Fontaine, predstavnica Evropske ljudske stranke, ki bo v svo
jem mandatu (dve leti in pol, nato pride po praksi do zamenja
ve) predstavljala skupno ljudsko (krščansko-demokratsko) 
stranko in liberalce. Nova predsednica je druga Francozinja 
na tem mestu. Pred njo je bila to Simone Weil.

Kaj pomeni danes evropski parlament? Zadnje junijske 
volitve so že petič odraz ljudske volje volilcev, ki so izvolili 
svoje evropske poslance v Strasbourg oz. Bruselj. Podobne 
ugotovitve bi lahko veljale tudi za Evropsko komisijo, ki jo 
vodi predsednik Romano Prodi. Navidezno izgleda vse po 
začrtanih poteh, vendar je v sedanji evropski konjunkturi že 
precej novega na obzorju.

Začnimo z evropsko vlado (komisijo). Ta je stvarni izvršni 
organ ali vlada politične Evrope. Sedanji "premier" je skušal 
kar se da samostojno sestaviti svojo vlado, čeprav je moral ra
čunati pri določitvi komisarjev tudi na posamezne vlade držav 
Evropske unije. Do vidnejšega zapleta je recimo prišlo pri ime
novanju nemških komisarjev (2), ki pripadata oba vladajoči 
Schroderjevi socialistični stranki. Verjetno bi tudi Prodi raje 
videl še predstavnika CDU (krščanski demokrati), stranke, ki 
je danes (po Kohlovem porazu) v opoziciji. Sicer pa so za ita
lijanskega predsednika Evropske komisije nastale delne po
lemike že v Italij i, ko je Rim izbral dosedanjega komisarja Mon- 
tija namesto radikalne predstavnice Bonino.

Druga stvarnost pa je evropski parlament. Tu je bila izvo
ljena, kot že rečeno, Francozinja Nicole Fontaine. Ta se je pred 
kratkim sestala tudi s predsednikom slovenskega parlamen
ta Janezom Podobnikom. Predsednica evropskega parlamenta 
Fontaine je že večkrat izjavila, da je za čimprejšnjo širitev 
Evropske unije. V tem okviru bo gotovo tudi republika Slo
venija našla eno od prvih mest. Prepričani smo, da bo s tem - 
in z vstopom drugih novih članic - Evropska unija zapolnila 
dolgoletno vrzel (ki je seveda ni pripisati njej) in tako omo
gočila vstop v politično Evropo zlasti državam slovanskega 
sveta. Le tako bo Evropa res lahko odražala pristno podobo 
svojega etničnega in kulturnega sestava.

V novem parlamentu v Strasbourgu sedi prvič tudi slo
venski evropski poslanec iz Italije. Le škoda, da ni pristen iz
raz celotne slovenske manjšine. Ta je namreč zlasti preko 
slovenske stranke že vsa leta kandidirala skupno z ostalimi 
manjšinami v Italiji lastne predstavnike, ki pa niso - včasih 
za las - mogli vstopiti v evropski parlament.

Vse to bo brez dvoma že prišlo na dan v novem tisočletju, 
ko bo Evropa bolj in bolj našla svojo pravo podobo in mesto 
tako v notranjem kot v zunanjem pogledu.

ANDREJ BRATUŽ

S A R A J E V S K I  V R H  Z A  M I R  IN D E M O K R A C I J O  N A  B A L K A N U

PRVI KONKRETEN KORAK 
NA POTI SPREMEMB

VIDA VALENČIČ

Balkanski klobčič je tako 
tesno zamotan, predvsem pa 
je sestavljen iz tako različnih 
vrst etnične, verske, politične 
in gospodarske volne, da ga 
bo težko odmotati. Prvi korak 
je bil storjen. Pakt za stabil
nost na Balkanu pomeni pred
vsem moralno obvezo držav 
te regije, da sovraštvo ne bo 
več prevladalo in zameglilo u- 
ma. Do pravega miru na teh 
tleh verjetno ne bo nikoli pri
šlo, možna pa je postopna - 
in dolga - pot k sožitju.

Pomen Pakta je v dejstvu, 
da si je Evropa prevzela del 
odgovornosti za vojno stanje, 
četudi šele v povojnem času. 
Finančna pomoč za obnovo 
stotisočih porušenih hiš, bol
nic, prometnih in komunika

cijskih infrastruktur ter splo
šne reforme so krvavo potre
ben brizg življenjske moči za 
Balkan, ki je pljusknil tudi na 
hvaležno Turčijo in gospodar
sko šibko Hrvaško. Ne skri
vajmo pa se pred dejstvom, 
da stojijo za lepimi načrti in 
hvalevrednimi besedami o 
sodelovanju, človekovih pra
vicah in podobnem veliki eko
nomski interesi, ki so v zaku
lisju mednarodnih pogovo
rov. Evropske države so se že 
prejšnji teden v Sarajevu me
nile, kako si bodo obnovitve
na dela "razdelile", kar je pov
sem racionalno in nujno, obe
nem pa tudi dokaz, da se 39 
državnikov ne zbere le za člo
vekove pravice. Drugače bi 
se za Kurde že prirejali sve
tovni politični forumi.
— —  STRAN 2
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K LJU B  P O Č I T N I C A M  JE P O L I T I K A  Z E L O  Ž I V A H N A

POLITIKA IN GOSPODARSTVO 
V OSPREDJU

Čeprav dnevni tisk in osta
la sredstva množičnega ob
veščanja v tem času stalno o- 
pozarjajo voznike, naj bodo 
previdni in naj zlasti spoštu
jejo prometne predpise, je 
stanje v Italiji naravnost "gro
zljivo in nesprejemljivo". Ta
ko ga je označil Italijanski av
tomobilski klub, saj so stati
stični podatki naslednji: na 
italijanskih cestah je dnevno 
521 nezgod, ki zahtevajo 17 
smrtnih žrtev in 742 ranjen
cev. Pristojni minister je opo
zoril na veliko socialno škodo 
prometnih nezgod. Ta nam
reč znaša 2 odstotka kosma
tega notranjega proizvoda (it. 
Pil), to je kar 35 tisoč milijard. 
Prometna policija računa, da 
je v tem poletnem in počitni

škem času na cestah širom 
Italije 18 milijonov ljudi. Za
nimivo je, da je po uradnih 
podatkih 75 odstotkov nesreč 
v mestu in šele 6 odstotkov 
na avtocestah. Glavni krivci 
nesreč pa so vozniki.

Drugo nadlogo v tem času 
predstavljajo požari, ki so npr. 
na Sardiniji in na Jugu države 
že nekaj običajnega. Letos pa 
je gorelo tudi v Liguriji. Škoda 
je seveda ogromna in žal tudi 
nepopravljiva. Vsekakor drži, 
da so v večini primerov poža
ri podtaknjeni; oblast pa kriv
cev praviloma ne odkrije.

Zaradi poletnih počitnic je 
parlamentarna dejavnost za
časno prekinjena. S tem pa 
nikakor ni rečeno, da je tudi 
politična dejavnost "na dopu

stu". Sredstva množičnega 
obveščanja seveda pridno 
skrbijo, da ljudje ne pozabijo 
na vprašanja, okrog katerih 
se kljub avgustovski vročini 
in sopari še dalje lomijo poli
tična kopja.

Predmet zanimanja je pred
vsem usoda sedanje vlade mi
nistrskega predsednika D’A- 
leme. Marsikdo se namreč 
sprašuje, kaj bo z njo že v pri
hodnjem mesecu, ko bo vla
da morala vgrizniti v kislo ja
bolko nekaterih reform, med 
njimi zlasti v reformo pokoj
ninskega sistema, o čemer pa 
sindikati delavcev sploh no
čejo slišati.

Usoda sedanje vlade zelo 
skrbi samega predsednika re
publike Ciampija. Tako je dr-
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žavni poglavar pred dnevi jav
no poudaril, da Italija potre
buje dvojno stabilnost: poli
tično in gospodarsko. Po nje
govem naj bi gospodarstvo 
v Italiji spet "poprijelo", stanje 
zaposlenosti se izboljšuje, in
flacija pa je pod nadzorstvom. 
"Če bomo krepili tako politi
čno kot gospodarsko stabil
nost - je dejal Ciampi -, bomo 
imeli ne le individualno, tem
več tudi zaupanje italijanske
ga sistema v mednarodnem 
svetu." Oboje naj bi bilo dose
gljivo, ker da so javne finan
ce v bistvu zdrave. Tega mne
nja pa niso marsikateri poli
tiki, med njimi npr. bivši zu
nanji minister (po izobrazbi 
ekonomist) Antonio Martino. 
Ta je pripomnil, da "je med 
razvitimi državami Italija edi
na dežela, ki ima manj zapo
slenih, kot jih je imela leta 
1980. Do takšne izgube de
lovnih mest pa je prišlo v ob
dobju 1992-97 in ne prej". 
—  DL / STRAN 2

D arove v d enarju  sprejem a tudi naša u- 
prava, ki bo poskrbela, da bodo prispev
ke nem udom a preje le  pristo jne ustano
ve in  dobrodelne organizacije.

NOVI  GLAS
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S 1. STRANI

PRVI
KONKRETEN...

Pakt za stabilnost na Bal
kanu je uradno zapisal to, kar 
si nihče ni upal izreči ali zapi
sati: Balkan pripada Evropi ali 
- kot je d'Alema zapisal za Fi
nancial Times - je postal del 
Evrope. Kar pomeni, da Evro
pa ne more več nadaljevati 
svoje logike "ad hoc" odloči
tev in rešitev za posamične 
probleme, ki - normalno - iz
bruhnejo tu pa tam. Z bese
dami D'Aleme: "Na soudele
ženost pri Natovem posegu 
lahko tudi gledamo s tega 
zornega kota: zapozneli po
skus pometanja pred našim 
predpražnikom"; kar pome
ni reševanje zagate brez ne
kega širšega in dolgoročnega 
političnega načrta.

PO SP ORNI  O D L O Č I T V I  D E Ž E L N E G A  SVETA F-JK

SSk OBSOJA UKINITEV 
GORSKIH SKUPNOSTI

Evropska zveza ima danes 
nalogo, da posreduje balkan
ski regiji čut pripadnosti Evro
pi. Do danes so namreč velja
le balkanske države za izklju
čno problematično področje, 
ki je geografsko in predvsem 
kulturno zelo oddaljeno od 
Evrope. Ta čut odtujenosti pa 
je v omenjenih državah one
mogočil razvoj prave politi
čne zrelosti, hkrati pa tudi us
tvaril prepričanje v nas "Evro
pejcih", da nam je balkanski 
vozel le delno dojemljiv.

Podpisana balkanska raz
ličica Marshallovega plana 
ima to prednost - če v takih 
primerih lahko o prednosti 
sploh govorimo -, daje prišla 
po Daytonskem sporazumu, 
ki je pokazal velike luknje v 
načrtovanju. Namen torej ni 
ustvariti novega protektora
ta, marveč začrtati novo re
gionalno sliko, ki bi gospo-

S 1. STRANI

POLITIKA IN .. .

Ciampi je seveda opozo
ril, da je politična stabilnost 
v veliki meri odvisna od go
spodarske. Menil pa je, da bi 
se vlada morala lotiti tudi 
vprašanja volilne reforme, pr
vi in vzpodbuden korak pa je 
sprememba deželnega volil
nega zakona, po katerem se 
bodo odslej predsedniki de
želnih vlad volili neposredno. 
Ta sprememba velja za sedaj 
za dežele z navadnim statu
tom, štiri avtonomne dežele 
naj bi prišle na vrsto kasneje.

Usoda vlade predsednika 
D'Aleme je seveda odvisna 
predvsem od koalicije strank 
in strančic, ki jo podpirajo v 
parlamentu. DAlema že dalj 
časa trdi, da leva sredina ne 
more biti Vsota strank", tem
več mora postati enoten poli
tični osebek. V tej zvezi je m i
nister za reforme Amato pri
stavil, da mora tak osebek i- 
meti svoj program in svoje 
politično vodstvo, ki se v real
nih razmerah istoveti s pred
sednikom vlade. D Alema tu
di pravi, da bi se morala taj
ništva političnih strank odpo
vedati delu oblasti v korist 
enotnega političnega subjek
ta. Minister Maccanico pa je 
pripomnil, kako so italijanski

volivci tudi na zadnjih volit
vah (evropskih in nato uprav
nih) dokazali, da raje glasu
jejo za koalicije kot za posa- 

i mezne stranke. Kot vidimo, 
bodo to poglavje v Italiji še 

| poglabljali. To pa pomeni, da 
je usoda predsednika D’Ale- 
me in njegove vlade še ved
no zelo negotova, 

i  Za poživitev političnega 
življenja v Italiji skrbita tudi 

| radikalca Pannella in Bonino, 
ki po trgih in ulicah zbirata 
podpise za razpis nič manj kot 

j  20 referendumov. Politolog 
i Angelo Panebianco v uvodni
ku v milanskem Corriere del- 

\ la sera poudarja, da njune po
bude nikakor ne gre podce- 

; njevati. "Italija je dežela - piše 
Panebianco - vsakovrstnih a- 
nomalij, med njimi je tudi a- 

! nomalija svobodnjaške stran
ke, ki je imela 13. junija kre- 

j  pak volilni uspeh. Ta trenutek 
! se tudi zdi, da je še vedno 
sposobna ohraniti simpatijo 

i tistega dela volilnega zbora, 
i ki je vedno bolj premičen in 
i vedno manj zvest zastavam 
! in geslom nekdanjih časov. 
Zato je razumljivo, daje mno- 

i ge predstavnike politične Ita
lije glede na to stanje strah."

Če pade sedanja vlada, pa 
| bo konec tudi zakonodajne 
dobe (legislature) in bo zašči
ta naših pravic spet odložena.

darsko in politično povezala 
jugovzhodne evropske drža
ve z Zahodno Evropo in Zdru
ženimi državami Amerike.

Tokrat naj bi bile začrtane 
smernice za dosego dolgoro
čnih ciljev. Glavna cilja sta de
mokratizacija ter gospodar
ske reforme. S tem pa je po
vezana nuja po sodelovanju 
med državami te regije in vz
postavitvi neke možne inte
gracije. Pomenljiva je soude
leženost predvsem Hrvaške 
v snovanju tega načrta - in s 
tem tudi dokončna prepreči
tev skupnih Tudjmanovih in 
Miloševičevih sanj o razdeli
tvi Bosne. Izsiljeni Tudjma- 
nov pristanek pa pomeni tudi 
priznavanje Mednarodnega 
sodišča za vojne zločine, za 
katerega je na Tudjmanu bela 
le njegova vojaška uniforma. 
Hrvaška bi seveda Pakta lah
ko ne sprejela, obenem pa bi 
se morala odpovedati med
narodnemu mošnjičku, ki je 
lahko danes za majavo hrva- 

i ško gospodarstvo izrednega 
pomena.

Turčija je dosegla ravno 
to, kar si je želela. Uradno je 
bila vključena v seznam dr
žav evropskega jugovzhoda, 
zato bo tudi sama deležna 
precejšnje finančne podpore, 
predvsem pa je bil to korak 
naprej proti zaželenemu me
stu v Evropski uniji.

Srbija je bila velika izločen- 
ka, ker na njenem najvišjem 
stolčku sedi še vedno Milo- 

| ševič. Reforme pa bodo začr
tane na tak način, da bo lahko 
Srbija vsak hip vstopila in bo 

! deležna finančne pomoči. 
Vprašanje je sedaj, kolikšno 
moč si bo izborila v Srbiji de
mokratična opozicija.

Problemov je ogromno.
! Poleg zgodovinskih in stro- 
, go političnih predstavlja ve- 
i lik problem razrasla korup- 
I cija na Kosovu, povečini sad 
"tujih" Albancev iz Albanije. 
Policije ni, ravno tako ne sod
ne oblasti. Širijo se prepro
daja ukradenih predmetov, 
mamila in prostitucija. Danes 
pa je predvsem bistveno, da 

j  se albanski mafijski organiza- 
l ciji prepreči vpletenost v ve
lik posel povojnih obnovitve
nih del. Se bo Evropi, ki bdi 

J nad Balkanom, posrečilo od
daljiti te mrhovinarje in mr
hovinarje v svojih vrstah?
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Deželno tajništvo Sloven
ske skupnosti najostreje ob
soja ukinitev Gorskih skupno
sti v naši deželi. V obrazložitvi 
svojega nasprotovanja ukre
pu ocenjuje Slovenska skup
nost ravnanje vladajoče de
želne uprave kot nepremi
šljeno in improvizirano uprav
no potezo. Ukinitev temelji 
uradno na sloganu o nujno
sti varčevanja. V resnici gre 
za ozko politično potezo, ki 
je v bistvu usmerjena v dva 
cilja: sedanja deželna večina 
seje hotela znebiti določenih 
uprav, ki niso "ustrezale" do
sedanji politični usmeritvi sil, 
ki vladajo na deželi. S tem si
cer splošnim izgovorom pa 
je deželna vlada ukinila avto
nomne upravno-politične in
stitucije, v katerih je sloven
ska manjšina uveljavila pra-

K A T A S T R O F A  V  IN D IJ I
Vsaj petsto mrtvih in nad 

dva tisoč ranjenih je po prvih 
ocenah terjala nesreča, ki jo 
je 2. t.m. povzročilo čelno tr
čenje med vlakoma v indijski 
zvezni državi Zahodna Ben- 
gala. Potniški in poštni vlak 
sta se znašla na istem tiru in 
povzročila verjetno najhujšo 
železniško nesrečo vseh ča
sov. Tragedija je bila še hujša, 
ker so na enem vlaku policij
ski specialci in obmejni voja
ki prevažali razstrelivo.

vice avtonomne in decentra
lizirane javne uprave. Pred
vsem to dejstvo je očitno mo
tilo sedanjo deželno večino, 
ki se je grobo znesla nad Slo
venci in jim  odvzela nekaj 
osnovne upravne avtonomi
je, ki je, zlasti na Krasu, pred
stavljala nekakšen "motilni e- 
lement" za tukajšnje naciona
liste. Prav to dejstvo je za nas 
še posebej boleče, če pomi
slimo na vlogo, ki stajo imeli 
za naše prebivalstvo pred
vsem Briška Gorska skupnost 
in Kraška Gorska skupnost, 
prva, s števerjanskim župa
nom Corsijem na čelu, na pod
ročju razvoja kmetijstva in po
segov v korist domačega pre
bivalstva, druga pa predvsem 
z vlogo v okviru upravljanja 
Kraškega parka. Posebej je 
boleča tudi izguba upravne 
avtonomije, ki zadeva Gor
sko skupnost Nadiških dolin, 
ki je odigravala pomembno 
vlogo v povezovanju Sloven
cev iz teh krajev.

Da gre za ponovni načrto
vani napad na našo manjši
no, dokazuje tudi dejstvo, da, 
sočasno z ukinitvijo Gorskih 
skupnosti, deželna vlada in 
večina nista bili sposobni 
predlagati tudi nove upravne 
enote, ki bi te pomembne in
stitucije nadomestile. Skrat
ka, pokazala seje želja, da se 
najprej doseže načrtovani 
cilj, ne da bi deželni upravi

telji imeli pripravljene rešitve 
za njihovo nadomestitev.

Poseg je izjemno sporen 
tudi z vidika upravne avtono
mije in decentralizacije upra
ve, ki ga sicer zagovarja prav 
ena od strani vladne večine, 
Severna Liga, ki pa je s tem 
posegom dokazala, da je po 
zgledu "prejšnje Republike, 
proti kateri se tako vneto za
ganja, ubrala pot čistih poli
tikantskih rešitev, ki z dobro 
upravo nimajo nič skupnega. 
Sicer pa ni mogoče drugače 
opravičiti posega, ki ukinja 

! pravtistesegmentet.i. "dobre 
uprave", kakor so se doslej iz
kazale prav omenjene Gor
ske skupnosti.

Slovenska skupnost meni, 
da gre torej za načrtovani na
pad na upravno avtonomijo 
Slovencev v Italiji, kar lahko 
pomeni tudi zmanjšanje nje
ne mednarodno priznane za
ščite, in to prav v trenutku, ko 
parlament razpravlja o global
nem zakonu. Zato bo Sloven
ska skupnost o tem obvestila 
pristojne dejavnike v Sloveni
ji in na evropski ravni s ciljem, 
da se do roka, ki je bil določen 
za uvedbo komisarske upra
ve v Gorskih skupnostih, 
sprožijo ustrezne politične 
poteze, ki bi v največji meri 
omoeočile obrambo intere
sov slovenske narodnostne 
skupnosti v Italiji.

P O V H ]  M O  N A G L A S
| JANEZ POVŠE |

VPRAŠANJA SO ŠTEVILNA,
PRIHODNOST
NA SREČO ODPRTA
Na srečo se je  vojna na Balkanu končala, 

zato lahko z večjim upanjem zremo v prihod
nost. Sredi poletja je  tako rekoč običajno, da 
v misli na m inulo delovno leto upremo po
gled na jesen. Tako sproščeni smo dovzetnejši 
za svetle stvari, v večji meri smo sposobni vi
deti čas, sredi katerega se nahajamo. In hitro 
lahko ugotovimo, da se nahajamo v času, ki 
še vedno spreminja stvari, še več, kot da se 
spreminjanje sploh ne misli zaustaviti.

Nastaja nova Evropa in v tej novi Evropi 
prav vse države iščejo svoje novo mesto. Nova 
Evropa je namreč sobivanje različnih narodov 
in narodnosti in ne njihovo nasilno poenote
nje. Nova Evropa torej od vsake države zahte
va v prvi vrsti soustvarjanje nove celote, ven
dar tako, da se ohranijo vse posameznosti. 
Takšna vizija postavlja vse narodnostne in dr
žavne enote pred veliko nalogo. Zato ni ču
dno, da je  vsaka med njim i v takšni ali druga
čni razvojni stiski, ki pa jo  želi premagati in jo  
zato tudi uspešno premaguje.

Nastajanje Evrope slej ko prej spreminja 
vlogo in pomen vsake države, da ne govori
mo o manjšinah in mladih državah, med ka
tere sodi tudi Slovenija. Nastajanje Evrope, kar 
je seveda delo novega časa, ne nazadnje spre
minja vlogo in pomen vsakega posameznika. 
Kako se bomo torej vključili v nove tokove, 
kako se bomo vključili vanje kot manjšina, 
kako se bo v nove tokove in razmere vključila 
Slovenija ? Kako bomo na novo uveljavili svojo 
posebnost, ko novi čas pač ne zahteva priklju

čevanja v smislu lastnega pomanjšanja, am
pak zahteva celovito uveljavitev lastne poseb
nosti? Naloga se zdi lahka, vendar to gotovo 
ni, če povzroča težave celo uveljavljenim in 
močnim državam ter narodom. Seveda je  
naloga istočasno spodbudna in lepa, saj za
hteva tisto, kar je bilo še v povojnem času 
nemogoče: enakovreden nastop vsake drža
ve in narodnostne skupnosti ne pa več vklju- 

j  čevanje v ta ali oni veliki sistem, da ne reče
mo ideologijo.

Kako bomo kot manjšina sprejeli in ovred
notili zaščitni zakon ? Kako bo Slovenija iska
la novih poti? Kako bomo aktivneje soustvar
jali Evropo v tem našem območju, na kate
rem živimo? Kako bomo premagovali stare 
predsodke, kako bodo stare predsodke pre
magovali drugi? Kako bomo torej usresničili 
globlje medsebojno razumevanje, ki je smo
ter in cilj človekovega življenja? Medsebojno 
razumevanje, ki želi enakovrednost vseh, ven
dar na način upoštevanja vseh drugih. Svet se 
torej spreminja in odpira točno tukaj nave
dena vprašanja ter želi odgovore na ravni sre
čnega sobivanja, demokratičnosti in človeč
nosti. Vse to v življenju držav in narodov kot 
tudi vsakega posameznika. Številna so torej 
vprašanja, ki so se nam približala, toda razve
seljiv je  občutek, da je  prihodnost odprta in 
da je mogoče na vsa vprašanja odgovoriti p lo
dno in uspešno. Lepo je, da so vprašanja šte
vilna, če je prihodnost odprta v dobrem smi
slu in če nas nestrpno pričakuje.
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LOŠKA LIPA V SIBILINEM VETRU
JOŽE HORVAT

V nekem pogovoru ste 
m i dejali, d a je  p o  vaše 

najlepši del Slovenije 
p ra v z a p ra v  njen osrednji 

del. N a jb rž  g re  z a  to 
območje, o ko li a li v b liž in i 
Loke p r i  Z idanem  mostu, 
k am o r ra d i z a h a ja te  in 

k je r  je , k o lik o r vem, 
nastalo p re c e j vaših del?
Ja, pravzaprav lahko rečem, da 

večina. Na vrtu, tam v tisti uti, je na
stala vrsta knjig; če se dobro spom
nim, sem tu napisal pretežni del ro
mana V Sibilinem vetru (1968), tu 
sem se ukvarjal s knjigo Smer Nova 
zemlja (1972), tu sem pisal roman 
Zeleno izgnanstvo (1981) in doživel 
tudi razburljive trenutke, ko mi je ne
naden vihar raznesel ves rokopis po 
vrtu in sem liste lovil po poletni tra
vi, tu sem tudi prevajal Ajshilovo tra
gedijo Sedmerica proti Tebam, tu 
sem napisal v italijanščini biografi
jo Jakoba Ukmarja, tu pa so kar v 
celoti nastali tudi moji zadnji roma
ni, in sicer - bi dejal - nekakšna trža
ška trilogija, se pravi dramsko bese
dilo Operacija Timava oziroma ro
man z naslovom Kačja roža (1994), 
romanMaranatha (1996) in roman,
o katerem se je zadnji čas zaradi kre- 
snika kar precej govorilo, Cesta s ci
preso in zvezdo (1998). Pa tudi zad
nji roman Rokopis za zahvalno nede
ljo, ki je bil letos junija nagrajen pri 
celjski Mohorjevi in bil tedaj naslov
ljen Potopljeni zvon. Lahko dodam, 
da so nekatera poglavja omenjenih 
del iz različnih razlogov nastala prav 
tu naganku, pri mizi, pri kateri sedi
va - v območju te stare lipe, katere 
krošnja sega vse do naju in pravza
prav zeleni že v Sibilinem vetru...

To je  ro jstna hiša  
oziro m a dom ačija  

gospe Zore  - to okolje  
vam očitno zelo  u streza?
Ja, tu je rojstni kraj moje žene in 

moram reči, da sem se ga iz raznih 
razlogov zelo navadil, poleg družin
skih tudi zato, ker je tu čisti sloven
ski milje, ki ga pri nas ni, tu je boga
ta narava z gozdovi in vodo, česar 
pri nas v taki obliki prav tako ni, itn.

To okolje je  p ra v z a p ra v  
z a z n a ti v več vaših delih.
Ja, marsikaj je večkrat opisano v 

transpoziciji, recimo ta vrt z okoli
škimi hribi je bil zajet v Sibilinem 
vetru, čeprav je postavljen povsem 
drugam, v južno Italijo, itn. Res je 
marsikaj iz te kotline prešlo v moje 
knjige. Tudi gozdovi, čeprav mi ne
kateri očitajo, da jih je že preveč; ne
ki moj prijatelj mi je špičasto rekel, 
da so to knjige, ki jih izdaja gozdar
sko društvo Slovenije! (Smeh)

Sodeč p o  branju  
rokopisa, bi rekel, da  

se tud i z a d n ji tekst, p r i  
M oh o rjev i n agra jen i roman, 

dogaja v tem oko lju? 
Nekako je postavljen v to kotli

no, ki se začenja, ko se Sava pri Z i
danem mostu odpre proti Sevnici.

Im a  kje tu svoj p ro to tip  
tu d i g lavn i lik  žu p n ik  M ila n ?

No, to pa je vprašanje, koliko je 
ta lik sposojen ali koliko izmišljen. 
Ni nujno, da je narejen po nekem 
modelu.

Je pobuda z a  to knjigo  
bil p ra v  ra zp is  M ohorjeve  
za  rom an ob 10. obletnici

V zadnjih letih je pisatelj 
Alojz Rebula izdal kar tri 
romane, ki so ga spet 
postavili v osredje slovenske 
javnosti. To so Kačja roža , 
Maranatha  in še neobjavljeno 
besedilo s prvotnim naslovom 
Potopljeni zvon , s katerim  
je avtor zmagal na junijskem  
nagradnem natečaju 
Mohorjeve družbe (Celje) 
za roman slovenske 
osamosvojitve. Pri Mohorjevi 
bo izšel prihodnje leto.
Že to je bil razlog za pogovor 
z Alojzom  Rebulo, enim  
najpomembnejših slovenskih 
romanopiscev, profesorjem, 
primorskim rojakom, ki je 
21. julija obhajal 75-letnico, 
h kateri mu izražamo  
najlepša voščila in želimo  
veliko ustvarjalnih let. 
Pogovor je potekal v Loki 
pri Zidanem mostu, kraju 
v osrednji Sloveniji, kamor 
zlasti v poletnih mesecih 
zahaja že leta dolgo in je tam 
nastalo veliko njegovih del.

osamosvojitve? A li p a  ste 
g a načrtova li že  p re j?

Tisti razpis sem videl, a v prvem 
trenutku nisem reagiral, saj sem mi
slil, da se mi v teh letih ne spodobi, 
da bi se udeleževal take reči, toda 
potem sem nekako začel razmišljati 
in se vprašal, kako bo z odzivom, 
končno gre za katoliško založbo in 
da konec koncev kristjani formalno 
nismo več ilegalni, čeprav se nas dr
ži vtis ilegale. Ta razmislek je bil po
tem eden izmed motivov, da sem 
se pozneje odločil za sodelovanje. 
In ideja mi je kar sama od sebe, ne 
da bi jo iskal, "padla" na papir, goto
vo tudi zato, ker gre za tematiko, ki 
jo  najbolj doživljam. Nekako mi je 
še bližja kot kulturna.

Glavna tema rom ana  
j e  p rip o ve d  o slovenskem  

krščanstvu, njegovem  
"potopljenem zvonu ", 
za tiran em  "simbolu 

slovenskega krščanskega  
gen ija  ", kot je  zap isano  

v rokopisu, in se p o  
osam osvojitvi vendarle  

dviga in p r ih a ja  v javnost. 
Čutite z d a j glede odnosa do 
krščanstva veliko razliko?  

Ja, gre za krščanstvo v dobi naše
ga osamosvajanja, a pri tem nisem 
mogel zamolčati krščanstva v dobi, 
ki je bila neposredno pred njo. Veli
kanska razlika pa je že v tem, da je 
prej bilo krščanstvo praktično v ile
gali, v družbeni odrinjenosti. Danes 
tega ni. So pa druge stvari. Danes 
se kot človek, ki se priznava h kr
ščanskemu svetovnemu nazoru, 
čutim bolj osamljenega kot v dobi 
imenovane ilegale. In se ukvarjam 
z mislijo^ od kod ta občutek, odgo
varjam pa si, da mogoče iz iluzije, 
ki sem jo gojil tedaj, misleč, da je v 
tem narodu in tej inteligenci več kr
ščanstva, kot ga je dejansko bilo. 
Mogoče pa je razlog tudi v tem, da 
krščanski kulturno intelektualni po
tencial še ni tako izražen, kot bi da
nes lahko bil. Kajti zdi se mi, da v 
sami kulturi slovenski kristjani nekaj 
pomenijo, saj v celi vrsti humani
stičnih in drugih strok nekaj so, mar

sikje celo vodilni. To se pravi, da se 
slovenska krščanska kultura ni zna
la dovolj organizirati, da bi bila vid
nejša in učinkovitejša. Verjetno je 
to vidno tudi pri katoliškem založ
ništvu, ki je po eni strani razveselji
vo razpršeno, po drugi pa daje vtis 
neorganiziranosti.

Čutite v zvez i 
s krščanstvom ra z lik o  
med P rim o rsko  v I ta l i j i  

in tem osrednje  
štajerskim  okoljem?

Po mojem je zelo velika. Tako 
velika, da se na Primorskem čutim 
sredi razkristjanjene zemlje, tu pa 
tega še ni.

Čemu to prip isu jete?
Ob drugem je verjetno bilo kr- 

! ščanstvo tu drugače ukoreninjeno, 
drugič pa je sicer doživelo komu
nistični val, ni pa doživelo primor
skega fašističnega valjarja, ki je po
leg narodne drobil tudi krščansko 
zavest. Kajti med prepovedanimi 
knjigami so bili tudi katekizmi in kr
ščansko življenje je potekalo v ile
gali. Tako da ima Primorska za sabo 
dve ilegali. Govorim za slovensko 
Primorsko, italijanska je dejansko 
imela samo prvo, fašistično ilegalo, 
toda neformalno precej let tudi dru
go, kolikor je čez našo zamejsko Pri
morsko segal tudi vpliv matične dik- 

j  tature. Ta diktatura pa je bila tako 
rekoč druga oblast v zamejstvu.

K akšno možnost lahko  
z d a j z a  krščanstvo  

predstav lja  kultura, 
predvsem  sodobna, in 
kakšna je  v zv ez i s tem  

\ "kulturna p o lit ik a  " Cerkve? 
Si p rizad eva , da b i ku ltu ro  
ustvarjalcev s krščanskim  

nazorom  bolje p o znalo  
cerkveno občestvo? Menite, 
da le to p o zn a  vaše knjige?

I Na to slednje ne morem odgo
voriti, saj se o tem nisem spraševal 
in se ne sprašujem. Slišal pa sem 
že kak očitek na račun Cerkve gle
de njene premajhne zainteresirano- 

! sti za usodo slovenske kulture. Jaz 
‘ tega očitka ne bi izrekal, to pa zato, 
ker Cerkev, ki prihaja iz katakomb, 
ima kakšne druge skrbi in dela, kot 

J pa da bi se takoj ukvarjala z nekak
šno elitniško kulturo. Ta je namreč 

I mišljena, kajti zdi se mi, da kar za- 
I deva ljudsko kulturo, Cerkev tej kul
turi posveča dovolj pozornosti. Do
volj je, da odpremo Družino in vidi

mo, da je tukaj - kot mu rečejo - 
slovensko božje ljudstvo dovolj raz
gibano. Tudi kar se tiče srečanj, ro
manj, simpozijev itn. - tu se mi celo 
zdi, da slovensko krščanstvo daje 
videz lepe vitalnosti. Najbrž pa ve
lja, da se z elitniško kulturo cerkev 
še ni odločneje spopadla. Poleg o- 
menjenega razloga je tu še ta, da 
so danes katoliški intelektualni ka
dri zelo zdecimirani. Tu je bila revo
lucija, je bil kočevski Rog, je bila e- 
migracija - na terenu so, kar se tiče 
krščanske pričevalnosti, ostali edi
no krščanski socialisti, a to je bila 
tako rekoč le peščica ljudi, ki ni mo
gla doseči kaj velikega.

Menite, da pogosta  
po lem ika  p ro t i Cerkvi o v ira  

ra zv o j te njene dejavnosti?
Niti ne. Dodal pa bi, da na cer

kveni strani vidimo, da se na napa
de odzivajo vedno isti ljudje. Kar je 
malo čudno, če se ve, da ima teo
loška fakulteta nekaj desetin preda
vateljev in bi človek zato pričakoval,

| da bi ta fakulteta izrazila malo več 
intelektualne potence, kakor jo izra
ža, ko dejansko zmeraj, kadar gre 
za obrambo stališč, vidimo v pole- 

| mikah v glavnem vedno iste pisce. 
To ni spodbudno, saj bi krščanska 

J stran morala razpolagati z močnej
šo reprezentanco.

A li m ore raču n ati 
na neko skupno  

reprezentanco, saj 
je  znano, da zn o tra j 

krščanskega p ro s to ra  
obstajajo  ra zh a ja n ja  

in ločevanja?
Ja, vsi vemo, da krščanska inte

ligenca ni enotna, pri čemer je glav
no razhajališče odnos do naše pre
teklosti in zlasti revolucije. Dobro 
je znano, da del te inteligence pod
pisuje opcijo, ko jo je izoblikovala 
ljubljanska škofija in je veljala do 
ustanovitve oboroženih formacij 
proti partizanom oziroma OF. Ob
staja pa seveda tudi opcija tistih, ki 
so sledili Kocbekovi izbiri, tretjič pa 
obstaja tudi opcija tistih, ki se je od
daljila tako kakršnemukoli sodelo
vanju z okupatorjem kot tudi od re
volucionarne akcije, sem pa spada- 

| [o somišljeniki profesorja Gosarja, 
Solarja idr. Te tri opcije, ki so kato
ličane razdeljevale v času med voj
no, tlijo med njimi še danes. Na zu
naj ima človek vtis, da prevladuje pr- 

j  va, ampak vse kaže, da je situacija 
bolj kompleksna.

Ne bi za to  kaza lo  to 
zadevo globlje raziskati?
Ja, svojčas sem mislil, da bi o tem 

organizirali okroglo mizo ali simpo
zij katoliške inteligence in skušali 
razčistiti odnos do naše preteklo
sti. Posebej še, ker mislim, daje do
zorel čas, da bi tudi ta stran kljub 
vsem svojim razlikam prišla do te
meljnih, vsaj do minimalnih in skup
nih - recimo - izhodišč ali zaključ
kov. Po mojem je zdaj že čas za to, 
da bi ta izhodišča sprejeli, saj so bolj 
ali manj sestavina širše slovenske 
zavesti, sprejeli recimo to, da slo
venski komunistični partiji prven
stveno ni šlo za osvoboditev naro
da, ampak predvsem za priboritev 
oblasti oziroma svoje diktature. M i
slim, da bi to dejstvo vsi slovenski 
kristjani, od levih do desnih, v glav
nem morali priznati.

Ne dvomite, da  bodo 
ra zh a ja n ja  a li celo ra zk o l 

tu d i tu obstajala še naprej?

Nisem tako prepričan. Prihajajo 
i nove generacije in zdi se mi, da se 
bodo stvari počasi omilile, poseb
no, ker - kolikor poznam situacijo, 
poznam pa jo  malo - med mladimi 
prihaja do zelo poglobljenega do
življanja krščanstva, ki presega po
litiko in sociologijo. To je vsekakor 
pozitivno, tudi zato, ker ima velik 
združevalni pomen. Danes je čuti
ti že nov odnos do Cerkve; zdaj si 
je že težko zamisliti, da bi kristjani 
zavzeli recimo do cerkvenega ma
gisterija tako polemično, včasih tudi 
vzvišeno držo, kakršno je zavzel 
Kocbek med vojno.

K a j lahko  rečete o m u lti
kulturnosti, pojm u, k i je  

ta čas verjetno aktualnejš i 
in tu d i spom ejš i med 

Slovenci v zamejstvu, čeprav  
sicer slovensko ku ltu ro  
sprem lja stoletja in bi 

brez njega ne preživela?  
Zame je to lažen pojem, saj smo 

multikulturni že od rojstva, tudi če 
to nočemo biti. Če Slovenec zna ita
lijanščino, pozna italijansko kultu
ro ali celo piše v italijanščini, kot se 
je godilo npr. pri Borisu Pahorju in 
meni, se lahko samo vpraša, kaj naj 
še naredi, da bi bil multikulturen? 
Kaj naj jaz še storim ob tem, da sem 
napisal tudi kakšno italijansko knji
go, da spremljam italijansko kultu- 

i  ro, berem Corriere della Sera, itali- 
I janske romane itd.? Očitno le še to,
I da v sebi zbrišem nekaj slovenske 
zavesti. A nekdo bi mi moral pove- 

; dati, kako to storiti. Naj ne hodim v 
slovensko gledališče, naj ne berem 
slovenskih knjig, naj ne pošiljam o- 
trok v slovensko šolo? Očitno smo 
tu pri nekem hokus-pokusu brez 

; sleherne intelektualne veljave, zato 
diskusija o tem nima pomena. Mul
tikulturnost je žalosten izhod v sili 
naše poražene marksistične levice, 
izraz ideološke zbeganosti.

Včasih je  videti, kot 
da se med Slovenijo in 

zam ejstvom  povečujejo  
tud i jez ikovn e  raz like .

A li n i tud i tu vzrok  z a  to, 
da v Ita l i j i  berejo malo 

tiska iz  Slovenije?
Zdi se mi, da to ni toliko stvar je

zika, temveč bolj pomanjkanja za
vesti. To psihološko oddaljevanje od 
Slovenije je nevarno, čuti pa se v 
Trstu pri mladini. Tudi v športu, kjer 
sicer so slovenska društva, jo  na naj
višji ravni bolj kot slovenski zani
ma italijanski šport. Se pravi, da ne 
gre toliko za vprašanje jezika kot za 
vprašanje duha, odnosa.

N a nekem drugem  
po d ro čju  p a  m orda ne 

boste tako kritičn i: 
v zad n jih  desetih letih  

iz h a ja  na vašem območju 
sorazm ertio  veliko novih 

slovenskih knjig.
Ja, ampak morda sem že rekel, 

če nisem, pa bom zdaj: v Trstu sem 
bolj vesel novega slovenskega otro
ka kot nove slovenske knjige. Kajti 
videti je, daje knjig morda celo pre
več. Tolikšno število samo po sebi 
namreč ni znamenje neke kulturne 
civilizacije. Cev nekem narodu izi
de 300 pesniških knjig na leto, to 
samo po sebi še ni znamenje kul
turne civilizacije. Kot je preveč, če 
letno izide od 40 do 50 romanov. 
Po drugi strani pa smo praktično 

: brez kritike.
---------------------  STRAN 7
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KRISTJANI IN DRUŽBA

B I BL I ČNA RAZMI ŠLJANJA

O B  B O G O S L U Ž N I H  B E R I L I H  
V L I T U R G I Č N E M  L E T U  A

I
ŽLAH TEN  IZBOR BOŽJE BESEDE, 
NEDELJO ZA NEDELJO

zvo n e  s tru b e lj I  1 9 . N A V A D N A  N E D E L J A

In  takoj je primoral učence, da so šli v čoln in se peljali 
na drugo stran; sam naj bi medtem odpustil množice. In ko 
je množice odpustil, je šel na goro, da bi na samem molil. 
Ko se je zvečerilo, je b il tam sam. Čoln pa se je medtem 
oddaljil že precej stadijev od brega. Valovi so ga premetava
li, kajti pihal je nasprotni veter. Ob četrti nočni straži je 
Jezus bodil po jezeru in prišel k njim. Ko so ga učenci videli 
hoditi po jezeru, so se vznemirili in rekli: "Prikazen je." Od 
strahu so zavpili. Jezus pa jim  je tako rekel: "Bodite pogu
m ni! Jaz sem. Ne bojte se!" Peter mu je odgovoril in rekel: 
"Gospod, če si ti, m i ukaži, da pridem po vodi k tebi." On 
mu je dejal: "Pridi!" In Peter je stopil iz čolna, hodil po 
vodi in šel k Jezusu. Ko pa je videl, da je veter močan, se je 
zbal. Začel se je potapljati in je zavpil: "Gospod, reši me!" 
Jezus je takoj iztegnil roko, ga prijel in mu dejal: "Malover- 
než, zakaj si podvomil?" In ko sta stopila v čoln, je veter 
ponehal. Oni pa, k i so b ili v čolnu, so se mu poklonili do 
ta l in rekli: "Resnično si Božji Sin." (Matej 14,22-33)

POGLED, KLIC NA POMOČ IN IZTEGNJENE 
ROKE H KRISTUSU, ODREŠENIKU

Nemški teolog G otthard Fuchs je na nedavnem peda
goškem zasedanju v Salzburgu, tako poroča koroški verski 
tednikNedelja (1.8.1999), govoril o Cerkvi, ki je na poti 
k vstajenju. Na videz je zares okorela, utrujena, sama s 
seboj se ukvarjajoča institucija. Mnogi jo doživljajo kot 
zmaja, ki "čuva votlino z duhovnimi zakladi." Predavatelj 
se je izzivalno vprašal: "Ali je treba zmaja najprej uničiti, 
da bi prišli do zakladov?" Svoj poseg je sklenil z mislijo, 
da, kdor danes dela v Cerkvi, mora biti hkrati spremljeva
lec ob smrti in babica. Cerkev mora v marsikateri današnji 
obliki umreti, da bo lahko vstala od mrtvih.

Matejevo poročilo o Jezusovi hoji po vodi in Petrovem 
poskusu, da bi Jezusu šel naproti v viharnem morju, je 
zgovorna lekcija o počasnem in vztrajnem zorenju, umi
ranju in rojevanju v hoji za Kristusom. Cerkev se v sto
letjih spreminja, prilagaja, notranje oblikuje in zori, da bi 
bila vredna nositi ime Kristusova Cerkev, skupnost Jezu
sovih učencev. Če jo v določenih obdobjih doživljamo kot 
utrujeno, okorelo in počasno in ji znamo očitati njene na
pake, jo moramo kot verniki v Kristusa tudi sprejemati, ji 
odpuščati, se ji prepustiti in ji zaupati. Ona je tisti čoln, ki 
bo prebrodil viharje tega sveta. Ne zato, ker smo v njej 
mi, ampak predvsem zato, ker je v njej Kristus, gospodar 
časov in vekov, ključ naše osebne in skupne človeške zgo
dovine.

Apostol Peter se je z navdušenjem vrgel v razdivjane 
vode Galilejskega jezera. Dovolj mu je bilo vedeti, če je 
to, kar vidi, zares Kristus. Ko mu Kristus pravi: "Pridi!", 
se nič ne obotavlja. Toda Peter ni bil samo človek pogu
ma, ampak tudi človek strahu. Prav zato je začel dvomiti 
in izgubljati gotovost. H itro je usmeril svoj pogled h Kri
stusu, iztisnil iz sebe silovit krik na pomoč "Gospod, reši 
me!" in iztegnil roke.

Gre za lepo podobo, ki vsakemu izmed nas ponudi v 
premislek nekaj pomembnega. S svojimi lastnimi močmi 
ne bomo dosegli odrešenja. V vsakem človeku je preveč 
strahu in negotovosti, da bi lahko sam prebredel viharje 
zla, ki se razdivjajo na morju človeškega življenja. Zato 
nam Bog v Kristusu podaja rešilno roko. Dovolj je usmeri
ti vanj pogled, ga poklicati na pomoč in stegniti roko, da 
jo lahko dosežemo.

To velja tudi za Cerkev. V viharnem morju zgodovine, 
kjer jo premetavajo valovi preizkušenj, bo varno plula v 
božji pristan le v zvestobi Kristusu in njegovemu evan
geljskemu izročilu. Sele ob koncu časov jo čakajo umir
jeno morje, rešilni pristan, veselje in praznik v Bogu.

PRVA PR EDSTAVITEV KNJIGE NA SVETI G O R I

SLOVENSKI SVETNIKI

FUBfUfcUM

V četrtek, 29. julija zvečer, 
je bila na Sveti gori prva pred
stavitev kn]\geSlovenski svet
niki, ki jo je napisal vneti ra
ziskovalec stare slovenske 
zgodovine Jožko Šavli. Pred
stavitev je potekala v samo
stanskih prostorih, kjer je v 
prvi dvorani na ogled razsta
va mojstrskih risb, s katerimi 
je želel akademski slikar Mili- 
goj Doi i m iko, u'on ia iz Bilj, ilu
strirati pesnitev Krst pri Savi
ci. V sosednji dvorani je pred
stavnik založbe Radivoj Humar 
v uvodnem nagovoru pouda

ril željo organizatorjev, da bi 
bilo srečanje čimbolj domače 
in prisrčno. Za načrtovano 
slovesnost ni bilo veliko ogla
sov, zato je bilo pričakovano 
le manjše število udeležen
cev. V resnici je bila Frančiš
kova dvorana pretesna za ve
liko število prijateljev, izobra
žencev in tudi preprostih lju
di, ki z občudovanjem sprem
ljajo dolgoletne Saviijcve štu
dije in zanimive izsledke.

Sam avtor je v kratkem po
segu povedal, da ga je zbira
nje podatkov za to knjigo za-

Platnica nove knjige. Levo 
zgoraj sv. Domicijan, spodaj 
sv. Gorazd in sv. Ema Krška. 
Desno škof A.M. Slomšek

poslilo več let in ga stalo pre
cej truda. Povod za raziska
vo o slovenskih svetnikih pa 
mu je dala najdba odkruše- 
nega Domicijanovega nagro
bnika v Milštatu leta 1992. S 
to najdbo je karantanski svet
nik utišal vso tisto "znanost", 
ki je s študijami na univerzi
tetni ravni dokazovala, da je 
sv. Domicijan izmišljotina in 
da nikoli ni živel.

Za avtorjem je povzel be
sedo koprski škof Metod Pi
rih, ki se je te dni umaknil na 
Sveto goro za kratek oddih. 
Izrazil je zadovoljstvo ob izi
du knjige, ki je prišla na svetlo 
ob pravem času, saj v priča
kovanju slovesne proglasitve 
Slomška za blaženega veliko 
razpravljamo o tem. Sporna 
trditev, da bo Slomšek prvi 
slovenski svetnik, je nastala, 
ker se s tem hoče poudariti, 
da bo prvi proglašen po po
stopku, za katerega je pristoj
na le rimska kurija. V prete
klosti so namreč svetnike 
proglašaje krajevne cerkvene 
oblasti. Škof Pirih je še ome
nil, da bi bilo zanimivo podro
bneje preučiti življenjepise 
raznih istrskih svetnikov.

i \ a  k o  n  c
spregovoril Radivoj Humar, ki 

1 si prišteva izdajo te knjige kot 
dragoceno darilo za svojih 
petdeset let. Na ta račun je tu

di vse prisotne povabil na bo
gato zakusko, ki je sledila.

Na ogled je seveda bila prav
kar natisnjena knjiga, lepo ve
zana v trdih barvnih platnicah 
s podobami svetnikov in z 
zgodnjekrščanskimi simboli. 
Knjiga je bogato ilustrirana s 
črnobelimi fotografijami kra
jev, spomenikov in dokumen
tov. V njej so podrobno obde
lani življenjepisi in zgodovin
ska ozadja karantanskih svet
nikov, začenši s sv. Domicija- 
nom. Sledijo Modest, Ema Kr
ška, Liharda, Gorazd, Kanci- 
jan in iz novejše zgodovinske 
dobe Anton Martin Slomšek.

V drugem delu knjige pred
stavlja avtor še vrsto svetni
ških vzorov, od katerih je tre
ba nekatere v njihovi pravi lu
či šele odkriti. Med svetniške 
vzore so všteti Bruno Koroški, 
karantanski papež z imenom 
Gregor V., Friderik Baraga, Ig
nacij Knoblehar, Jakob Mis- 
sia, Janez Gnidovec, Lojze 
Grozde in Anton Vovk.

Tisti, ki cenimo Šavlijev 
trud pri odkrivanju najstarejše 
slovenske zgodovine, smo 
odhajali s predstavitve z za
doščenjem, da je avtor po 
daljšem presledku spet obja
vil pomembno delo, po kate
rem lahko seže z užitkom ta
ko strokovnjak kot preprost 
bralec. V uvodni besedi je av
tor sam zapisal, naj bi bila 
knjiga današnjemu sloven
skemu človeku v spodbudo 
pri iskanju krščanskih in živ
ljenjskih vrednot. Ob velikih 
zgledih, ki so mu jih dajali naši

. • . • II V
pi LU. uki i iC;d: . .jv-, .j
skem boju, bo lahko z večjim 
pogumom zrl v svojo lastno 
prihodnost.
— — —  D a n Č

G O R IŠ K I  ROMAR JI  Z V L A K O M  UPANJA

MOČNI VTISI Z LURSKEGA ROMANJA
ALBINA PINTAR

Ko se je v ponedeljek, 
19. julija, ob 14. uri vlak 

zazibal in odpotoval, 
sem zaprla oči in tiho 

prosila Devico M arijo , 
naj nas spremlja na dolgi 

poti proti Lurdu...

Jaz in mož sva bila že en
krat pred leti sama tam in se 
udeležila t.i "romanja za en 
dan", kar pa je zelo različno 
od pripravljenega škofijskega 
romanja. V kupeju smo se vo
zili v šestih in, čeprav je bil kli
matiziran, nas je toplota kar 
mučila. Naša spremljevalka, 
vedno nasmejana gospa Joa- 
na, ki je "sestra" pri Unitalsiju 
in me je tudi navdušila nad 
tem romanjem, nam je z veli
ko razpoloženostjo razlagala 
in odgovarjala na naša vpra
šanja. Ko smo molili rožni ve
nec, me je veselo preseneti
lo, da je bila pri vsaki desetki 
ena Zdrava Marija v sloven
ščini, čeprav nas je bila Slo
vencev le slaba desetina. 
Vseh skupaj nas je bilo 456. 
Ga. Joana me je povabila na 
obisk bolnikov v posebno o- 
premljen vagon. Z nami je šla 
tudi mlada Manuela, ki si po 
operaciji še pomaga z bergla
mi. Ostala sem z odprtimi us
ti, ko sem videla, kako pozna

i

vse bolnike, kako lepo ravna 
z njimi in kako so bili vsi za
dovoljni njenega obiska. Ta
ko sem spoznala tudi priza
detega Joška iz Solkana, kate
remu se je uresničila želja te
ga romanja in zato je bil pre
srečen. Njegov spremljevalec 
Robert ga je ljubeznivo rinil 
povsod. Moji sopotniki in jaz

smo potovali prvič ponoči in, 
čeprav so bili ležalniki še kar 
udobni, smo noč skoraj preb- 
deli, malo zaradi toplote ma
lo zaradi razgleda, ki nam je 
tekel pred očmi; vmes so se 
vsiljevali obrazi bolnikov, 
hvaležni našega obiska in pol
ni upanja in sreče, da se bodo 
srečali z Lurško Gospo.

Torek, 20. julija, se je začel 
s sv. mašo v vlaku, somaševa
nje je vodil nadškof A. V. Bom- 
marco. Ob 13.30 smo kon
čno dospeli v Lurd, kjer so nas 
namestili v razne hotele. Ob
17.30 je bila otvoritev roma
nja z blagoslovom velike, ka
kih 30 kilogramov težke sve
če, ki smo ji sledili v procesiji 
po veliki esplanadi do votline, 
kjer smo se poklonili Devici. 
Kljub množici vseh ras, ki me 
je obkrožala, sem se počutila 
sama v pogovoru z Marijo; 
slišala sem samo veselo pe
sem ptičkov, ki gnezdijo o- 
krog Marijinega kipa. Tudi jaz 
sem pobožala zglajeni ka
men tiste votline in se ustavi
la pri izviru, ki od časa Mariji
nih prikazovanj ni nikoli usah
nil. V sredo, 21. julija, smo se 
udeležili mednarodne maše v 
ogromni podzemni baziliki 
sv. Pija X., v kateri se lahko 
zbere 20.000 vernikov. Po
poldne je bilo v cerkvi sv. Ber
nardke srečanje za spravo z 
Bogom. Mož, ki je mnoga leta 
opustil ta zakrament, sejeo- 
pogumil in se spovedal. Za 
naju je bil to čudež! Saj do
bro vem, da je v tem kraju lah
ko mnogo takih neopaznih 
duhovnih čudežev, toda mi
dva sva tako srečna in želiva 
posredovati vsem to radost. 
 STRAN 10
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P O G O V O R  /  K O P R SKI D E K A N LOJZE K R Ž I Š N I K

PREK PRIJATELJEV PRIPADAMO  
JEZUSU KRISTUSU

D ekan Lojze  
K ržišn ik , v i ste b ili 
med p o b u d n ik i te hiše  
duhovnosti, tega 
doma, k je r  se zb ira jo  
m ladi. K d a j je  do tega 
p riš lo  iti kako  ste 
o rg a n iz ira l i ž iv ljen je  
in delovanje centra?

Ta dom duhovnosti se je v 
Klancu pri Kozini začel pred 
desetimi leti. Prej so bile take 
hiše namenjene duhovnim 
poglobitvam samo na seve
ru naše škofije. Glavno tako 
središče je bilo in je Štržišče, 
potem Livek in Log pod Man
gartom. Nato sem si mislil - 
takrat sem bil še tam duhov
nik -, ko sem to gledal in opa
zoval in tudi delal na tem po
dročju, da bi tudi tem mladim 
približali tako središče in jim 
dali možnost, da bi jih več in 
z večjo lahkoto prihajali na te
dne duhovnosti. Ko sem pri
šel za župnika na Kozino, 
sem s seboj že pripeljal to ide
jo, tako da smo s to dejavnost
jo  začeli kar v tej župniji in to 
pred kakimi desetimi leti. Ker 
tam ni bilo možnosti, da bi se 
to razvijalo, in ker seje v Klan
cu zaradi župnikove smrti iz
praznilo župnišče, se je vse to 
preselilo v Klanec, tako da po
tekajo tukaj najrazličnejša 
srečanja in duhovne vaje že 
dobrih sedem let.

To pom eni, da  se 
še z la s ti v po letn ih  
mesecih, toda tu d i 
med letom, v teh 
p ro s to r ih  z b ira  
m lad ina; p r ih a ja jo  
p a  tu d i drugačne  
skupine in p o g lab lja jo  
duhovnost. K ak o  
je  o rg a n iz ira n a  
m lad in ska  p a s to ra la  
v k o p rsk i škofiji?

Dnevi duhovnosti, duhov
ni vikendi in drugo, temu po
dobno, je v naši škofiji zelo 
razvito že dolgo časa. Največ 
tega je razvil g. Vinko Kobal. 
Njemu seje pridružilo veliko 
duhovnikov, tako da so po
stali tedni duhovnosti ali du
hovni vikendi nekaj rednega 
pri župnijski pastorali z mladi
mi. V bistvu mora vsak duhov
nik, ki želi delati intenzivno z 
mladimi, vklopiti v svoj pro
gram tudi tedne duhovnosti. 
Mislim, da je tega veliko, če
prav bi ga lahko bilo dosti več.

To je  tore j 
prilo žn o st, da  
poglobite  nekatere  
vid ike  dela z  m ladim i. 
Vetjetno je  to zelo  
odvisno od starostne  
dobe. P red stav ljam  si, 
da je  treba d e la ti 
z  osnovnošolsko  
m ladino na neki 
način, z  odraščajočo  
m ladino  drugače, 
z  m ladinci že  spet 
na drugačen način. 
K ako  odg ovarja

V  domu duhovnosti v Klancu pri Kozini se tudi 
letos zb ira  m ladina iz širše Primorske in tudi iz 
drugih krajev Slovenije.

m lad ina na ta  vabila, 
na te p rilo žn o s ti 
duhovnega  
p o g lab ljan ja?

Glede vsebine duhovnih 
vaj in tednov duhovnosti lah
ko rečem, da gre največ mla
dih skozi vsebine, ki so nasta
le ob delu g. Vinka Kobala. 
Res je, da je zelo velika razlika 
med osnovnošolsko mladino 

j ali potem mladinci, študenti. 
Pri vodenju takih pobud pa le 
imamo nekaj skupnega, mor
da neko temo, ki se potem 
prilagaja udeležencem. Gle
de načina bi povedal tole: 
dnevi duhovnosti so nekaj ze
lo dobrega za mlade pred
vsem zaradi tega, ker je tukaj 
čas, da oni kaj doživijo. Na 
župnijski ravni je v tem tre
nutku vse preveč teoretično, 
tudi verouk ali mladinska sre
čanja so v glavnem razmišlja
nja, razpravljanja in to vse bolj 
na racionalni ravni. Ko pa 
smo tukaj cel teden, doživlja
mo veliko bolj "doživljajsko11, 
imamo več časa tudi za božjo 
besedo: veliko jo  preigramo, 
da se vživimo v tiste vloge, ki 
so v Svetem pismu. Tu pou
darjamo predvsem to, da po
skušamo vsako stvar doživ
ljati čim globlje.

P rav  to je  verjetno  
bistvo te izkušnje, 
da to, k a r  o troc i in 
m lad i doživ ijo  v teh 

\dneh, nekako tu d i 
potem  ponesejo  
v vsakdanje življenje, 
na svoje domove, šole 
itd . V  tem p a  je  tud i 
mogoče tis ti pom islek, 
k i g a  je  bilo včasih  
s liša ti na račun  
verskih  skupin, da  
po g lab lja jo  le osebno 
duhovnost, p re m a lo  
p a  se potem  
to p re p r ič a n je  o d ra ž a  
v š irš i skupnosti.
K ak o  odgovarja te  
na te pripom be?

Pri takih izkušnjah je velik 
poudarek na prijateljstvu. 
Lahko bi rekel, daje to velika 
šola pri jateljstva. Tudi Jezus je 
pri zadnji večerji rekel svojim 

j  učencem: "Niste več služab- 
j  niki, ampak ste moji prijatelji." 
In to prijateljstvo, ki nastaja 
med mladimi, ki izkustveno 
doživljajo to spoštovanje, pri
stnost, iskrenost in zauplji
vost med seboj, jim veliko po
maga, da lahko potem rečejo: 
"Lepo je biti kristjan". Po naših 
župnijah je namreč premalo 
občestva in vsi duhovniki o- 
pažamo, daje največja rak ra- 

; na naših župnij prav ta, da ni 
močnega občestva. Skozi ta
ke skupine skušamo graditi 
novo občestvo, ljudi, ki bi se 
med seboj spoštovali, ki bi 
imeli neki načrt in željo, ki bi 
verovali v Jezusa Kristusa in 
mu pripadali. Ta pripadnost 
Kristusu in njegovi Cerkvi se 
kaže čisto konkretno ob naj
bolj preprostem prijateljstvu.

* T T 'v;
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Gotovo je  p r ija te lj
stvo p rv in s k a  izk u š 
nja, k i nedvomno 
n ag o v arja  m ladega  
človeka. K a j p a  
M a v rič n i most m lad ih . 
To je  skupina, 
o rg a n iz a c ija , 
k i povezu je  na neki 
d ru g ač n i ra v n i mlade, 
ven d ar p a  iz h a ja  
ravno iz  te izkušnje  
p rija te ljs tv a . Že ta  
s im bo lika  m avričnega  
mostu nekako vnaša  
ta  element. K ako  ž iv i  
ta  skupina?

Mavrični most mladih je 
nastal prav na ta način, da so 
mladi prihajali na tedne duho
vnosti, da smo bili prijatelji. 
Ker je bilo to prijateljstvo ve
dno bolj pristno, so začutili, 
da morajo narediti nekaj več; 
ni jim  bilo dovolj, da samo 
prihajajo, ampak so začutili, 
da se morajo sami organizi
rati in kaj narediti. Tako seje 
prva skupina mladih, ki so se 
začeli zbirali najprej v Vre
mah in potem v Klancu, orga
nizirala in ustanovila društvo 
Mavrični most. Oni so posta
li nosilci nekaterih projektov

in mislim, da so veliko dobre
ga naredili in še delajo. Naj 
omenim na primer čisto pre
prosto stvar: tu na Krasu ni 
bilo veliko mladinskih skupin, 
skoraj jih ni bilo. To je bila no
viteta in ti mladi so se zbirali 
po vseh župnijah, tudi po ti
stih, kjer mladih ni bilo. Orga
nizirali so srečanje in tako se
jali seme prijateljstva. Mavri
čni most je odigral pomem
bno vlogo prav pri graditvi ra
znih župnijskih mladinskih 
skupin. Kaj bo delal v prihod
nje? Tega področja verjetno 
ne sme opustiti, toda prido
biti mora še nova.

Nedvomno. Bi, 
prosim , osvetlili še en 
vidik, in s icer delo 
z  d ru žin am i?  K ako  
ste o rg a n iz ira n i  
glede tega p o d ro č ja  
p a s to ra ln e g a  
delovanja in  a li  tu d i 
take skupnosti 
k o ris tijo  ta  dom  
v Klancu?

Mavričnemu mostu in zla
sti starejšim mladincem, ki so 
se mnogi že poročili in imajo 
že svoje otroke, sem predla
gal, da bi se organizirali, in si
cer ne v kak Mavrični most 
za stare, ampak da bi se orga
nizirali v novo društvo, da bi 
dobili drugo ime, pod kate
rim bi delovali predvsem z 
družinami. Zelo pomembno 
se mi zdi, da bi delovali s star
ši, ker delati z mladimi pome
ni delati tudi s starši. Starši 
morajo sodelovati. Če ne so
delujejo, je to delo precej tež
je. Če pa sodelujejo tudi oni, 
in vidim, da je tega sodelova
nja vedno več, je to v korist 
zlasti mladim. Z velikim ve
seljem pripeljejo svoje otro
ke, jih nagovarjajo in podpi
rajo. Vse bi naredili, samo da 
bi otrokom omogočili nekaj 
lepega. Sedaj bi bilo potreb
no te starše povezati in usta
noviti nekako društvo staršev, 
ki bi želeli na svoj način po
magati mladim. S tem da bi 
bili oni povezani, bi obenem 
dobivali nove ideje in spod
bude, da bi lahko naredili svo
jim odraščajočim otrokom še 
več dobrega.
■’11,11 MT
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SILVESTER CUK
MARIJA SNEŽNA

Kapela na Kredarici, mjvišje svetišče na tleh države Slo
venije, 2.515 metrov nad morjem in 348 metrov pod vrhom 
Triglava, je posvečena M a r ij i Snežni. Prvo kapelico je dal 
tam gori postaviti "triglavski" župnik Jakob Aljaž leta 1896, 
da bi verni planmci mogli biti ob nedeljah pri maši. Svojemu 
namenu je služila do jeseni leta 1952, spomladi leta 1953 
so jo našli porušeno... 19.8.1992 je bila blagoslovljena nova 
kapela. Razen te kapele na Kredarici so v našem gorskem 
svetu M ariji Snežni posvečene še kapele na Veliki planini, 
na Krvavcu in v Martuljku. Marija Snežna ima pri nas tri 
župnijske cerkve: Marija Snežna v Slovenskih goricah, Sol
čava ter Trnovo nad Gorico pa še nekaj podružnih cerkva.

Največja cerkev Marije Snežne, k i je tudi največja M a
rijina cerkev na svetu, je bazilika Marije Velike v Rimu. 
Njeno ime Marija Snežna a li latinsko Sanda Maria ad N i
ves je nastalo na podlagi legende. Pod papežem Tiberijem, 
ki je Cerkev vodil od leta 352 do leta 366, je rimski patricij 
Janez s privoljenjem svoje žene sklenil, da Gospodovo ma
ter Marijo napravi za dedinjo svojega velikega premoženja, 
ker sama nista imela otrok. Molila sta, kako naj bi ta sklep 
uresničila. V noči med 4. in 5. avgustom, ko je v Rimu na
vadno največja vročina, se je zakoncema v sanjah prikazala 
Marija in velela pozidati cerkev na kraju, kjer bo naslednje 
jutro ležal sneg. Enake sanje je imel tudi papež Liberij, ki je 
zgodaj zjutraj šel v spremstvu duhovščine in ljudstva na 
grič Eskvilin, pokrit s snegom, in tam označil prostor za 
zidanje Marijine cerkve. Bleščeče beli sneg sredi poletja je v 
legendi simbol Marijine brezmadežne čistosti. Pri cerkvi, ki 
jo  je papež Tiberij dal pozidati, je bila tudi votlina Kristu
sovega rojstva, posneta po pravi betlehemski votlini, zato 
so to cerkev imenovali tudi "blažena Devica Marija pri ja
slicah".

Slovenci in Slovani sploh bi M arijo Snežno morali 
hvaležno častiti že zaradi tega, ker je prav na oltar te bazi
like v Rimu papež Hadrijan 11. položil slovanske bogoslužne 
knjige, potem ko je odobril njihovo rabo, in skoraj gotovo 
je v jeziku naših pradedov v tej cerkvi pel novo mašo slo
vanski apostol sveti Metod.

Danes godujejo tista dekleta in žene, k i so jih  krstili na 
ime Nives, Neva a li Nevi ja (na Primorskem zasledimo tudi 
moško obliko Nevi(j)o). V slovenskem prevodu je Nives 
Snežana ali Snežna.

Drugi godovnjak današnjega dne je sveti Ožbalt ali 
Ozvald, angleški kralj in mučenec. Med Slovenci severno 
od Drave je b il zelo priljubljen, kar dokazuje dokajšnje 
število njemu posvečenih cerkva. K  njegovemu češčenju, ki 
je k nam prihajalo z evropskega severa, so največ pripomo
g li škotski menihi. Svetega Ožbalta prištevajo štirinajstim  
pomočnikom v sili. Ponekod se mu priporočajo za dobro 
letino, za zdravje pri živini in za lepo vreme.

Ožbalt se je rodil okoli leta 605 kot sin angleškega kralja 
Etelfrida. Ko mu je bilo dvanajst let, je oče padel v b itk i in 
Ožbalt je moral z brati zbežati na Škotsko, kjer je užival 
varstvo menihov, ki so ga poučili v krščanski veri in ga 
krstili. Kot vladar Northumberlanda, pokrajine ob meji s 
Škotsko, je 5. avgusta 642 prišel v roke poganskemu kralju, 
ki ga je dal v svojem protikrščanskem gnevu strahovito 
mučiti. Takoj po smrti je Bog poveličal Ožbalta s številni
m i čudežnimi ozdravljenji. Zato se je njegovo češčenje 
razširilo po vsej Angliji, od tam pa so ga škotski menihi 
prenesli tudi v zahodne evropske dežele.

V PRIPRAVI NA BEATIFIKACIJO

SLOMŠKOV LOGOTIP
Duhovno okolje v pripra

vi na beatifikacijo škofa An
tona Martina Slomška, ki bo 
19. septembra letos, ko bo 
sveti oče nalašč prišel v Ma
ribor, bo na svoj način boga
til tudi logotip. Taje zasno
van iz dveh delov, ki lahko 
nastopata skupaj ali posa
mezno, in sicer iz stilizira
nega znaka Slomškovih ini
cialk in Slomškovega citata. 
Črki A in M  sta in ic ia lk i 
Slomškovega imena, hkrati 
pa sta tudi Marijin mono- 
gram. Novonastali mono- 
gram govori tudi o veliki po
vezanosti škofa Slomška z

Marijo. Črka S je v kompo
ziciji postavljena tako, da s 
svojimi mehkimi linijami iz
risuje pramenček, pri tem pa 
je del črke S oblikovan kot 
vinska vitica (Janez, 15,2-8) 
kot simbol Slomškovega du
hovniškega posvečenja. V 
vrhu črke A je središče očrta
nega kroga, ki obsenčen pou
darja misel luči in hkrati pred
stavlja hostijo oz. Slomškovo 
popolno predanost Bogu. 
Logotip izrisuje silhueto olj
ne svetilke, ki v svetopisem
skem pomenu simbolizira 
Slomškovo poslanstvo.

P R O G R A M  O B IS K A  PA P E ŽA  
J A N E Z A  PAVLA I I .  

Maribor, 19. septembra 1999
- ob 10. uri prihod na mariborsko 
letališče;
- ob 11. uri slovesna maša in Slom
škova beatifikacija na prizorišču pri 
Betnavskem gradu;
- popoldan kosilo in počitek v ško
fijskem domu v Mariboru;
- ob 17.30 molitev na Slomškovem 
grobu v stolnici in srečanje z dele
gati slovenske sinode;
- pred odhodom v zgradbi maribor
skega letališča srečanje s predsed
nikom države in mariborskim župa
nom;
- ob 19.30 odhod letala v Rim.
Med 7. in 11 .uro bo na prizorišču 
pri Betnavskem gradu duhovno-gla- 
sbeni program, s katerim se bomo 
pripravljali na srečanje s sv. očetom.
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Na rodiški Ajdovščini 
je  letos poleti potekal terenski 
pouk arheološke metodolo
g ije  za  študente ljubljanskega 
vseučilišča. Duša tega ra z 
iskovalnega in izobraževal
nega načrta je  iz r. p ro f. dr. 
B ožidar Slapšak (n a  s lik i  
d e s n o ),predstojnik Oddelka 
za  arheologijo na filo zo fsk i 
fak u lte ti v Ljubljani. Kako je  
do teh raziskav prišlo?

Raziskave vodi Oddelek za arheo
logijo s prekinitvami že vrsto let. Z 
najdiščem nas je davnega leta 1974 
seznanil pok. Anton Race (Linčev), u- 
gleden in zelo izobražen krajan, dol
ga leta eden od stebrov kulturnega 
dogajanja v Rodiku, sicer špedicijski 
uradnik. Leta 1975 smo z manjšim 
sondiranjem v okviru projekta Poz- 
noantične utrdbe v Sloveniji lahko 
potrdili, daje bilo najdišče nazadnje 
poseljeno v obdobju pozne antike - 
v 4. in 5. stoletju našega štetja. Leta 
1981 smo tu zastavili zahteven pro
jekt sistematičnih raziskav in prve re
zultate smo potem predstavili na raz
stavi najprej v Sežani, potem pa še v 
Kopru, Trstu, Ljubljani in Splitu. Žal 
so omejitve pri financiranju raziskav 
projekt zavrle in ambiciozneje smo 
se dela lahko lotili spet šele leta 1993 
in 1994 v okviru poletne šole za štu
dente, dijake in begunsko mladino, 
ko smo lahko v celoti izkopali tudi 
absidalno stavbo iz zadnje faze pose
litve na Ajdovščini. V nadaljnjih letih 
so potekale predvsem prospekcijske 
raziskave, s katerimi brez posegov v 
zemljo skušamo pridobiti čim več po
datkov o najdišču. Kolega mag. Bran
ko Mušič je preskušal najrazličnejše 
geofizikalne metode, od električne 
upornosti in raznih postopkov za u- 
gotavljanje magnetnih lastnosti zem
ljišča do meritev z georadarjem. Pri
merjava teh rezultatov z distribucija
mi površinskih najdb in s podatki, ki 
jih nudi morfologija površja z ruševin- 
skimi grobljami, omogoča sklepanje
o namembnosti posamičnih stavb in 
delov naselbine.

Najdišče na Ajdovščini 
je  sicer omenil že  znani 
tržašk i raziskovalec gradišč  
Marchesetti, vendar ste 
s sistematičnimi in pogloblje
nimi raziskavam i v zadnjih  
letih odkrili veliko zanimivega
o tej naselbini in njenih p reb i
valcih . Kdo so b ili prebivalci 
tega utrjenega naselja na 
S04 m visokem hribu nad  
Rodikom oz. Slopami?

Najdišče omenja že Bleivveiss v 
članku, ki gaje objavil 31. 8.1859 v 
Kmetijskih in rokodelskih novicah. 
Ob obisku pri župniku g. Martinčiču

v Rodiku ga je le-ta v spremstvu do
mačina popeljal na vrh in njegov na
tančen opis je dragoceno pričevanje
o poznavanju in razumevanju tega 
arheološkega spomenika med kraja
ni. Omenja ga tudi Matija Sila, ki je 
vrsto let (1871-1879) kot duhovnik 
služboval v Rodiku. V svojem spisu 
Trst in okolica, ki je izhajal najprej v 
časopisu Edinost, je leta 1882 pisal
o najdbah na Ajdovščini in o ljud
skem izročilu o njej. Najdišče omenja 
tudi konzervator spomeniške službe 
in zgodovinar Simon Rutar v članku
o završniški gospoščini, objavljenem 
v Izvestjih muzejskega društva za 
Kranjsko leta 1895. A"slavica non le- 
guntur1', in sicer zaslužni in pomemb
ni arheolog Marchesetti teh objav ni 
poznal in njegov skromni opis v delu
o prazgodovinskih gradiščih Krasa in 
Istre je vse do našega obiska arheo
loge odvračal od zanimanja za rodi- 
ško Ajdovščino.

Najdišče danes razumemo kot 
center Rundiktov, predrimske doma
če skupnosti, ki je v zgodnjem rim
skem času bržkone bila organizira
na kot "civitas peregrina", kot samou
pravna skupnost brez rimskega dr
žavljanstva torej. Njeno ime pozna
mo z napisa, najdenega pred poldru
gim stoletjem pri Materiji (mala slika 
desno). Napis je iz časa cesarja Klav
dija (sredina 1. stol. n. št.) in priča o 
razrešitvi mejnega spora med Rundi- 
kti in rimskim senatorjem Gajem Le- 
kanijem Basom, ki je tam imel svojo 
posest. Od Rundiktov izvira tudi ime 
današnje vasi Rodik.

Gre za  strateško točko, 
k i je  dejansko nadzorovala  
pot do m orja oz. p ro ti Is tr i; 
je  treba p ra v  tej posrečeni 
legi p rip is a ti dejstvo, da 
se je  na hribu razv ila  tako  
velika naselbina?

Naselbina ima štiri hektare površi
ne in je bila (vsaj v pozni antiki) go
sto pozidana. Po izročilu je bilo tu 36 
(po drugih 50) hiš, kar približno ustre
za temu, kar lahko danes razberemo 
iz ruševinskih grobelj na najdišču. To
likšno naselje ni moglo živeti zgolj 
od zelo omejenih poljedelskih povr
šin, ki jih kot fosilne njivske terase 
danes opazujemo po z gozdom po
raščenih grebenih okoli Ajdovščine 
(Štihterca, Nogradi, Njivce). Naselje 
je nastalo kot center, ki je obvlado
val staro poselitveno področje na me
ji brkinskega in kraškega sveta od Ka
čič do Materije, s prelazom med diva- 
škim in kozinskim križiščem, vključno 
s slednjim. Preglednost in strateška 
lega je pri tem gotovo igrala pomem
bno vlogo. Pomembne pa so bile tu
di družbene okoliščine, družbena in 
naselbinska razslojenost, specializa
cija in hierarhija.

MARKO TAVČAR

Od kdaj do kda j je  bila 
IAjdovščina naseljena in a li je  
mogoče ugotoviti, z a k a j so 
to naselje opustili?

Zaenkrat so najstarejše najdbe, ki 
jih lahko zanesljivo časovno umesti
mo, iz 7. stoletja pr. n. št. Dobro je z 
najdbami dokumentirano obdobje,

| ki mu pripada napis z omembo Run
diktov -1. in še 2. stol. n. št. Ponoven 
razcvet je naselbina doživela v 4. stol. 
n. št., najmlajše časovno določljive 

j najdbe pa so iz 2. polovice 5. stole-
■ tja. Naselbina je bila uničena v mo- 
1 čnem požaru, orožje, ki ga nahaja
mo med ruševinami, kaže na nasil
no uničenje, bržkone v vojni.

K a j nam p riča jo  izkopani
ne? Kakšne zveze so vzdrže
vali prebivalci teh krajev  

i v prazgodovin i in kasneje, ko 
so te k ra je  zasedli Rimljani?

Naselbina je nastala kot višinska 
utrdba - gradišče, z mogočnim obzi- 

I djem, širokim do 3 metre, ki je mo
ralo biti vidno od daleč in je označe
valo status in pomen tega centra. Na- 

' stala je v času, ko je bila Evropa po- 
| vezana s Sredozemljem z ustaljeni
mi menjalnimi oz. trgovskimi potmi 
in so kraški prelazi igrali pomembno 
vlogo na transevropskih komunika
cijah. Gonilna sila teh izmenjav so bi
le lokacije rudišč in trgovina s kovi
nami - železom, bakrom, kositrom in

seveda dragocenimi kovinami, pa z 
jantarjem in drugimi surovinami, z 
druge strani pa z vrhunskimi proizvo
di visokih sredozemskih civilizacij in 
z vinom, ki so v evropskem zaledju 
imeli vlogo statusnih predmetov in 
so pomembno strukturirali družbena 
razmerja. Vemo recimo, kako po
memben položaj je imela Dolenjska 
s svojo proizvodnjo železa, kar se od
raža tudi v njeni vpetosti v krog situl
ske umetnosti. Najdišča Škocjana, ki 
je bil bržkone Rodiku nadrejeni re
gionalni center, posebej pa najdbe 
iz Mušje jame, pričajo o teh izmenja
vah na dolge razdalje, saj so predme
ti po delavniškem izvoru iz različnih 
krajev, od Karpatov do Italije. Mnoga 
ljudstva so se borila za nadzor nad 
kraškimi prelazi, da bi tako obvlado
vala trgovanje na tej pomembni ev
ropski poti.

Rim je z okupacijo teh krajev mo
nopoliziral gospodarske učinke teh 
menjav. Skupnost, kot so bili Rundik- 
ti, ni mogla več nastopati kot avto
nomen in enakopraven politični sub
jekt, očitno pa je obvladovala neko 
gospodarsko nišo, ki ji je omogočila 
določeno blagostanje skozi mnoge 
generacije, vsaj do sredine 2. stol. n. 
št. Zanimivo je, da dodeljevanje dr
žavljanskih pravic v tem času najprej 
elitam, potem pa vsem domačinom, 
prinese vsaj začasno nazadovanje 
skupnosti, saj se njeni prvaki vključu
jejo v življenje mesta (Trst - Tergeste) 
in svoj kapital vlagajo vanj. Ponovni 
razcvet v 4. stoletju razumemo kot 
posledico nove konjunkture, ki jo 
prinese vlaganje države v to regijo

ob izgradnji vojaškega sistema trd
njav in zapornih zidov (Claustra Al- 
pium luliarum) v 4. stoletju, ki naj bi 
branile Italijo pred vdori barbarov in 
ki so odigrale pomembno vlogo v 
notranjih bojih med pretendenti na 
cesarski prestol (npr. bitka pri Frigi- 
du v Vipavski dolini leta 396). V tem 
času rodiška Ajdovščina postane po
memben obrtniško-industrijski cen
ter, najdbe pričajo o obsežni kovaški 
in železarski dejavnosti.

Ob rodiški Ajdovščini je  
na širšem Prim orskem  in tudi 
drugod po  Sloveniji k a r  tiekaj 
zelo zanim ivih arheoloških 
najdišč, k i potrjujejo, da 
je  bila ta naša dežela že  
od davnine živahno križišče  
in stičišče razn ih  kultur.
Kje so trenutno najbolj 
zanim iva najdišča?

Največje arheološko delovišče v 
Sloveniji so trenutno trase avtocest. 
Sistematično in dobro organizirano 
delo tako pri iskanju arheoloških sle
dov v okviru predhodnih preverjanj 
na možnih trasah, kot pri izkopava
nju ugotovljenih najdišč na izbranih 
trasah, je v zadnjih letih pomembno 
obogatilo in v marsičem spremenilo 
naše vedenje o poselitvi Slovenije v 
arheoloških obdobjih. Prvič spozna
vamo nižinska naselja prazgodovin
skih obdobij od neolitika do pozne 
železne dobe in podoba rimskega 
podeželja se z novimi vrstami odkri
tih arhitektur in naselij bistveno me
nja. Na Krasu so recimo nov pojav 
najdbe prazgodovinske keramike v 
vrtačah, ki kažejo na intenzivnejšo 
ravninsko poselitev in izrabo v času, 
za katerega smo doslej poznali zgolj 
utrjena višinska naselja. Ohranjenost 
ni vedno najboljša, tisočletja polje
delske rabe so arheološke zapise v 
zemlji marsikje dodobra preobliko
vala in zabrisala, a novi postopki iska
nja in natančnejša izkopavanja so o- 
mogočili ugotovitve, ki so v marsičem 
spremenile naše arheološko vedenje. 
Ni slučajno, daje med letošnjimi na
grajenci Slovenskega arheološkega 
društva Skupina za arheologijo na av
tocestah Slovenije pri Republiški u- 
pravi za kulturno dediščino ministr
stva za kulturo. Pričakujemo pa, da 
bodo ustrezni pogoji za spoznavanje, 
zaščito in tudi aktiviranje naše arheo
loške kulturne dediščine zagotovlje
ni tudi pri drugih prostorskih projek
tih in načrtih, predvsem ko gre za ure
janje mestnih in območij drugih na
selij s častitljivo naselbinsko tradicijo.

K a j p a  najzgodnejša 
poselitvena doba Slovanov, 
je  stroka v zadnjih  časih 
našla tudi v naših k ra jih  kak  
zanim iv arheološki podatek, 
k i nam ra zkriva  nova 
spoznanja o tej naselitvi 
a li pokristjanjevanju?

Tem vprašanjem je bilo posvečeno 
strokovno srečanje lani jeseni v Ljub
ljani. Pričevanja na eni strani temelji
jo na ugotovitvah o diskontinuitetah,
o prenehanju določenih oblik orga
niziranosti, značilnih za antično oz. 
poznoantično dobo, in prekinitvi živ
ljenja na celi vrsti najdišč (mesta, kr
ščanski centri, podeželska posestva

oz. vile, poznoantične višinske utrd
be in utrdbeni sistemi), na drugi pa 
imamo vse več zanimivih točk, ki bi 
utegnile vreči novo luč na arheološko 
slabo poznano in razumljeno obdo
bje po zatonu antike: na trasi avtoce
ste odkrite zgodnjesrednjeveške stav
be pri Slivnici, morda tudi pri Drago
mlju, zgodnjebizantinske in kasnejše 
najdbe v istrskih mestih, nove najdbe 
na Gradišču nad Bašljem, sledi, kijih 
odkriva zračna fotografija v dolini Kr
ke, in še dosti drugih. Kompleksne 
procese vtem času komajda slutimo, 
razumemo pa razlike, ki jih nareku
jejo različne zgodovinske okoliščine 
v posamičnih slovenskih regijah. In 
vendar bo prav arheologija tista, ki bo 
v bodoče lahko odkrivala nove po
datke in nudila nove vpoglede v sta
nja in dogajanja v tem obdobju.

Arheologija je  veda, k i ima 
poseben čar. Z ak a j vas 
navdušuje in sploh kakšno 

j e  stanje slovenske arheološke 
vede danes?

Čar arheologije je v zagonetnosti 
jezika arheološkega zapisa. Najsta
rejšo zgodovino človeštva spoznava
mo prek sledi, ki so se zapisale v zem
ljo: da bi lahko razbrali konkreten 
zapis na arheološkem najdišču, mo
ramo dobro poznati obča pravila in 
zakonitosti tako kulturnih kot narav
nih dejavnikov, saj zapis nastaja v in
terakciji človekove dejavnosti in na
ravnih procesov. Arheološka najdba 
- predmet je člen takšnega zapisa. Iz
trgana iz konteksta lahko - kot zani
miva beseda ali lepa stavčna zveza 
iz kakšnega teksta - privleče našo po
zornost, a njeno polno sporočilnost 
je moč razbrali le v kontekstu celote 
zapisa - najdišča, prostora in plasti, 
kjer se je odložila. Zato brskanje po 
najdiščih za najdbami - z detektorji 
ali drugače - siromaši te naše arhive 
najstarejše, nepisane zgodovine na 
poduuen način, kot jih jo včasih raz
širjeno uničevanje starih rokopisov in 
tiskov z izrezovanjem slik in lepo obli
kovanih inicialk. Interes za spoznava
nje preteklosti, ki je v večini vendar
le poglavitna motivacija takšnega is
kanja, je tako v razvitih državah pri
peljal do plodnega sodelovanja s stro
kovnjaki in vključevanja zainteresira
nih ljubiteljev in poznavalcev v arheo
loške ekipe pri terenskih raziskavah. 
Upajmo, da bo tako tudi pri nas.

Slovenska arheološka veda je v 
svetu upoštevana, na nekaterih pod
ročjih je v sami konici razvoja. To ve
lja, kljub temu da že leta nima mož
nosti izvajati temeljnih terenskih raz
iskav s sistematičnimi naselbinskimi 
izkopavanji, na kakršnih povsod po 
svetu temelji razvoj stroke - tako raz
voj metod dela kot ustvarjanje nove
ga znanja. Ministrstvo za znanost in 
tehnologijo seje strinjalo s takšno o- 
ceno in je ob podpori še drugih re
sorjev omogočilo ustanovitev Centra 
za terensko arheologijo kot infra
strukturnega centra vseh arheoloških 
raziskovalnih institucij v Sloveniji, ki 
naj bi s skupno opremo, tehničnimi 
kadri in posebnimi raziskovalnimi 
profili olajšal izvajanje temeljnih raz
iskav in omogočil ustrezne učinke tu
di širše v arheološki operativi. Smo 
na začetku, vendar v ta projekt pola
gamo velika upanja.

Na drugi strani arheologija oprav
lja naloge v zvezi z zaščito in reševa
njem kulturne dediščine, recimo ob 
avtocestnih delih. Želeli pa bi, da bi 
bila še aktivneje udeležena pri načrto
vanju prostorskega razvoja in pose
gov v prostor. Razumevanje organi
zacije in izrabe prostora skozi dolga 
časovna obdobja je tista zgodovinska 
izkušnja prostora, ki lahko dragoce
no pripomore k usklajenemu in kva
litetnemu prostorskemu načrtovanju, 
zato bi bilo potrebno vzpostaviti tovr
stne raziskave na ravni občin in mest. 
Končne odločitve o posegih so ved
no v rokah ljudi in njihovih izbranih 
predstavnikov, a ustrezne strokovne 
podlage lahko pripomorejo k boljše
mu odločanju in boljšim rešitvam.
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LOŠKA LIPA...
Kot še m arsika j tud i to ni 

le slovenski manko, saj o 
odsotnosti k ritike  govorijo  
tako v A m eriki kot Nemčiji. 

Seveda, saj je vprašanje, kako naj 
obstaja kritika, če ni več vrednot! Ka
kor hitro namreč likvidiramo vredno
stni svet, avtomatsko odpade tudi kri
tika, to so merila, s katerimi tehtamo 
posamezne kulturne izdelke. Kar je 
eden izmed izrazov modernega nihi
lizma - in zato naj bi bilo vse, kar se 
producira, umetnost.

Vas osebno vznemirja  
pom anjkanje tega, če se 

tako reče, posebnega, 
kritiškega branja? 

Osebno niti ne, saj vem, da smo v 
slovenski kulturi imeli mrtva obdobja, 
brez kritike, recimo Prešernov čas: ko
liko Slovencev pa je tedaj slutilo, kaj 
je v Prešernu? Sele po njegovi smrti 
je Josip Stritar povedal Slovencem, 
kdo je Prešeren. Tudi pozneje, za časa 
Aškerca do moderne, je bila taka do
ba. Najbolje je bilo pozneje, z nasto
pom Josipa Vidmarja, ki mu jaz, če
prav imam do njega kot človeka veli
ko rezerve, priznam, da seje razumel 
nato, kaj umetnost je, in je tu opravil 
velikansko delo. Poleg njega je bilo 
še nekaj ljudi, ki so prav tako imeli 
vrednostni odnos do kulture. Zdaj, v 
dobi socializma in pozneje, pa kakšne 
prave, močne literarne kritike ni bilo 
in je ni moglo biti. Danes pa kritiko, 
kot jo zmorejo časopisi, obvladujejo 
določeni klani, ni pa pisca, o katerem 
bi rekel, zanima me, kaj misli o tejle 
knjigi. Take kritiške osebnosti ni.

V začetku ste omenjali 
tisto uto, v ka te ri je  nastajalo  
veliko vaših knjig. K a j nasta
j a  te dni, k i so zd a j najbrž  

p rim ern i za  delo v njej? 
Letos v njej še nisem dosti sedel, 

kajti če je temperatura pod 20 sto
pinj, je za sedenje prehladno. Sem pa 
pripravljal predavanje za Baragov sim
pozij v Rimu, ki bo septembra, po zdaj 
že 34. študijskih dnevih Draga na Op
činah. Tema je Baragova osebnost, 
to je nekak sintetičen pogled na tega 
našega misijonarja. Imam pa še neka
tere druge obveznosti, recimo streči 
moram svoji rubriki v Družini; to ne 
zahteva ravno veliko napora, saj ni 
treba, da pišem vsak teden sproti - vča
sih oddam nekaj sestavkov skupaj, 
čeprav je seveda bolje, če človek spro
ti reagira na aktualne izzive.

G LE D A LIŠ K E  PREDSTAVE NA SLO V EN SKI O B A LI

PRIMORSKI POLETNI FESTIVAL 
ZAKLJUČIL SEZONO

KLARA KRAPEŽ

Stalni ali pa zgolj naključni obi
skovalci slovenske Obale v poletnem 
juliju so se v zadnjih letih že navadili 
na pestro gledališko dejavnost, ki bo
gati tamkajšnjo kulturno ponudbo, 
s katero skušajo obmorski kraji obi
skovalcem ponuditi nekaj več kot le 
zabavo na plaži in morsko vodo. In 
ker je šest odigranih sezon že obdo
bje, ko se pokažejo prednosti in po
manjkljivosti tako obsežnega projek
ta, je morda prav, da ob zaključku se
zone opozorimo na nekatera dejstva.

Letošnji Primorski poletni festival 
je gledalcem skupno pripravil preko 
50 predstav domačih in tujih umet
nikov. Uprizorjena dela so se odvija
la na odrskih deskah in ulicah, pose
bej velik odziv pa je bilo opaziti za 
Ionescovo igro Stoli, ki je nastala v 
festivalski produkciji. Ena boljših pred
stav 6.festivalske sezone je bila go
tovo tudi komedija Spogledljivosti,

1

f  t j

t
nastala v koprodukciji med Primor
skim poletnim festivalom in Študent
sko organizacijo univerze v Ljublja
ni. Humorno zastavljena zgodba, pol
na sočnih, a tako zelo vsakdanjih pri
petljajev in obratov, bo najverjetneje

M O S T NA SOČI

KOLONIJA IN 
RAZSTAVA DEL 
IZSELJENSKIH 
UMETNIKOV

V hotelu Kompas na Mostu na So
či so 2. julija odprli slikarsko razsta
vo slovenskih izseljencev, ki so prišli 
z raznih koncev sveta, da bi ustvarili 
dela, ki so izrazno vezana na ta prele
pi košček naše zemlje. Prireditev je po
tekala v sklopu priljubljenega praz
nika Noč na jezeru, glavni pobudnik 
kolonije pa je bilo Turistično društvo 
Most na Soči.

Zbrane na odprtju razstaveje po
zdravil pesnik Ciril Zlobec, dalje sta 
spregovorila še tolminski podžupan 
Radko Carli in državni sekretar za kul
turo Silvester Gabršček. Slikarka Tama
ra Burmicky-Taya je občinstvu pred
stavila umetnike in dela, ki so nasta
la med kolonijo. Tako je Bogdan So
ban iz Vrtojbe uporabil računalnik

kot sredstvo umetniškega izražanja; 
Jelka Kuraj, ki živi v Berlinu, seje po
služevala pri delu toplih zemeljskih 
barv; Marko Kobal, ki je prišel iz Av
stralije, je lepo upodobil našo kraji
no; Erika Marija Bajuk iz ZDA je pri 
ustvarjanju črpala iz narave in izde
lala male plastike iz železa; Franko 
Žerjal iz Gorice je uporabil alkimi
stičen postopek pri svojem ustvar
janju; Vlastf Radišek iz ZDA pa je na
slikala dve krajini v zelo živih barvah 
narave; Ros.Jia Knez-Saule iz Šved
ske je izbrala motive neposredno in 
eruptivno; francoski kipar Gui D'Or- 
gans, ki deluje v Venezueli, pa je iz
delal kip ma.ere zemlje, ki srečno 
dviga otroka - reko Sočo.

Zdi se nam posebno pomembno, 
da so umetniki ustvarjali v naših kra
jih, kjer se že močno praznijo vasi, 
kolonija pa nam odkriva neodkrite 
lepote in bodri 'iudi.

Razstava bo v tolminski muzejski 
zbirki od 23. julija do 20. avgusta, 
prav tako avgusta bo na ogled tudi v 
Galeriji Commerce v Ljubljani.

ADA Ki . INKON

postala nova uspešnica festivalske 
produkcije, gledalci pa bi si jo verjet
no radi ogledali tudi po zaključku fe
stivalske sezone.

Besedilo za komedijo Spogledlji
vosti je nastalo v sodelovanju celot
nega gledališkega ansambla, ki ga 
sestavljajo študentje ljubljanske Aka
demije za gledališče, radio, film in te
levizijo, režijo pa je opravil Janez La
pajne, ki je v preteklem letu nase o- 
pozoril že z diplomskim filmom Čre
pinj ice, za katerega je prejel tudi več 
mednarodnih nagrad.

Spogledljivosti je prijetna dveur- 
na komedija, v kateri osrednji prota- 

| gonisti - štirje mladi pari - uprizarjajo 
] svoje vsakdanjike. V njih je sicer veli
ko ljubezni, a velikokrat ta postane 
najbolj postranska stvar, o kateri je 

1 potrebno razmišljati, saj življenje od 
i  človeka zahteva predvsem ustrezno 
ravnanje glede na družbeni status. 
Za iskanje lastne poti in uresničeva- 

I nje življenjskih sanj pa je tako ali tako 
potrebno veliko doživeti, preizkusiti 
in se o marsičem prepričati.

Igralska zasedba je svoje delo od
lično opravila. Najbolj sta s svojim li
kom sicer izstopala Mojca Fatur in 

i Matjaž Javšnik, a čisto za vse lahko 
trdimo, da so bili izredno prepričljivi 
in dovršeno izbrušeni v svoji igri. Z 
lahkotnostjo in energičnostjo so v 

' dveh urah gledalcem ponudili kopi
co dobrih dialogov in vsakdanjih si
tuacij, v katerih se marsikdo prepoz- 

| na. Prav svežina in zavzetost pa sta 
dobra popotnica za prihodnost do- 

1 mačih odrskih gledališč.
' Prav zaradi slednjega dejstva vod
stvu Primorskega poletnega festiva
la ni potrebno preveč skrbeti glede 
snovanja programa za prihodnjo se
zono. Morda pa ne bi bilo odveč, če 
bi dodobra razmislili o samem času 
uprizoritev. Gledališke predstave bi 
si kdaj pa kdaj morda ogledali tudi 
prebivalci drugih krajev in ne zgolj 

! tisti z Obale ali pa turisti. Glede na 
to, da so se določene predstave zače
njale ob 23. ali celo 24. uri, pa je bilo 
iluzorno pričakovati, da bodo obmor- 

; ski kraji vabili tudi ljubitelje gledališč 
od drugod, tako na primer iz notra
njosti Slovenije ali zamejstva.

PODLISTEK

SKOZI VISOKE TURE 
DO TRSTA (4)

Od postaje Podrožice smo se pe
ljali po drugi novozgrajeni progi do 
Celovca. Tam je bilo za nas priprav
ljeno slavnostno kosilo, vojaška god
ba je svirala, celovške dame, gospe 
in gospodične so nam stregle, vse je 
bilo Židane voje, pri obedu sem imel 
prijetne sosede. Eden izmed njih je  
bil zelo daroviti dr. Viktor Russ, mož 
velikih zmožnosti, ki pa vendar radi 
strankarskih intrig nikoli ni prišel do 
prave veljave. O tem banketu le neko 
epizodo! Med najvplivnejše tedanje 
koroške poslance je  spadal Dober- 
nig. Kakor že ime kaže, tudi sloven
skega pokoienja! Visoka njegova po
stava je presegala mojo skoro za pol 
glave, črne kodre na glavi, velike tem- 
nosanjave oči, po vsej vnanjosti nič 
germanskega tipa! Menda se je bilo 
baš njemu napivalo ter je šel s kozar
cem penečega šampanjca v rokah 
zahvaljevat se bližnjim sosedom, ko 
stopi tudi k meni, da bi trčila. Kar mu 
pravim: “Gospod kolega, ali vi danes 
ne čutite, kaka bedastoča je v tem, 
da se koljemo tukaj Nemci in Sloven-

FRAN SUKLJE

c/ med seboj, ko imamo vendar sku
pne gospodarske interese. Ali ne bi 
bilo bolj pametno, da se pobotamo 
terizumemo način našega sožitja, na
mesto da se davimo na korist sudet
skih dežel, ki se nam na škodo oko
riščajo iz naših prepirov?" Segel mi 
je v roko, nič ni odgovoril, ali na obli
čju se mu je bralo, da se je  trenutno 
nekako približal mojemu umovanju!

In leto kasneje otvoritev sklepne 
proge Podrožica-Jesenice-Gorica- 
Trst! Zbirali smo se na Jesenicah. Na
mesto starega cesarja je progo otvo- 
ril prestolonaslednik Franc Ferdi
nand. Nanj smo čakali na jeseniškem 
kolodvoru, kjer so se vršile cerkvene 
ceremonije, blagoslovljenje lokomo
tive in tirov; baš tako tudi predstave 
nadvojvodi. Udeleženci otvoritve 
smo bili razdeljeni v skupine. Kam se 
naj postavim ? Med kranjske deželne 
in državne poslance ali med člane 
železniškega odseka? Odločil sem se 
za odsek, ne vem več radi česa. Poka

zalo se je, da nisem pogodil prave. 
Dočim je prestolonaslednik govoril 

j  z večino kranjskih poslancev, se ni o- 
ziral na parlamentarni strokovni od
sek. Torej na Jesenicah nisem bil pred

stavljen Njegovi cesarski Visokosti, 
toda že takrat sem bil tako slab av
strijski patriot, da si te nezgode kar 
nič nisem jemal k srcu, temveč sem 

j se z nepokvarjenim apetitom lotil o- 
bilnega",zajtrka", ki seje nam serviral 

\ v vozovih separatnega vlaka. 
j  Vožnja je  bila nad vse lepa! Zapo-
redom Vintgar, Bled, Bohinjska Bistri
ca, na južni strani bohinjskega pre
dora Bača in Huda južina, potem pa 
dolina modrozelene Soče in goriška 

! ravan! Vse v krasoti jasnega poletne- 
i ga dneva, obenem pa prežeto z vz- 
duhom narodne navdušenosti! Uži
val sem v polnih požirkih prirodno 
lepoto, pogrezajoč se v mladostne 

\ spomine. Ko nas je otvoritveni vlak 
pripeljal v Podbrdo in z nami dalje 
drvel skozi Hudo južino, sem se spo
minjal, da sem I. 1863., torej baš 
pred 40 leti, hodil skozi te kraje, ko 
niti ceste ni bilo, temveč je bila farna 

i vas Podbrdo pristopna zgolj po ste
zah. In sedaj že železnica! Posebno 
pa sem bil ponosen na samozavest 

' slovenskega življa po Goriškem. Pov
sod narodne trobojnice, na vseh po
stajah navdušeni sprejemi, povsod 

' znamenja životvornega narodnega

ponosa! Danes kar misliti ne smem, 
da je to ugledno ljudstvo sredi svoje
ga kulturno-narodnega vzpona bilo 
strmoglavljeno v robstvo krutega ita
lijanskega sovražnika!

Iz goriške nižine zopet kvišku na 
kraško planoto ter od tam s hudim 
padcem do tržaškega pristanišča! Zo
pet sem videl morje, sinji Jadran in 
čutil sem se na domačih tleh, navzlic 
temu da so se po Trstu na vse prete- 
ge napenjali, da bi vzdržali italijansko 
lice tržaškemu mestu. Nič jim  ni bilo 
pomagalo njih prizadevanje niti im- 
port italijanskih “regnikolov"! Sloven
ski živelj se je  tako sijajno razvijal, da 
bi najkasneje v 20 letih večina trža
škega mesta bila odločno slovenska, 
da ni habsburška država v obupni 
kratkovidnosti z vsemi silami delala na 
to, da ovira naravni proces nadvlada- 
nja slovenskega zaledja. “Quem deus 
perdere vult, dementat!" - “Kogar ho
čejo bogovi pogubiti, temu vzamejo 
pamet!" Ta večna resnica se je izka
zala tudi na Habsburžanih. Vprašal 
sem se tedaj, ali se prestolo-nasled- 
nik, o katerem je bilo znano, da je bil 
v premnogih zadevah jasen nasprot
nik Franc Jožefovega vladanja, količ
kaj zaveda ogromne škode, ki se na 
tržaškem ozemlju godi slovenskemu 
življu, obenem pa državni ideji in ob
stanku habsburške monarhije. 
---------------------- DALJE

"je, k a r  je"

NIZISCE
Balkan je  v zadnjih letih postal 

znan po celem svetu. Temu pojavu 
lahko pripiše del zasluge za svoj us
peh tudi Goran Bregovič, dolgoletni 
pisec filmske glasbe, predvsem za fil
me Emira Kusturice. Bregovičevi kon
certi so krasna mešanica balkanskih 
melosov, ritmov in melodij od Bosne 
do Bolgarije in od Grčije pa vse do 
onkraj Balkanov: Madžarske in Ro
munije. Njegova glasba je  odlična 
predstavitev celotne glasbene kultu
re iz teh krajev, ki jo  prenašajo in me
šajo Cigani. Vemo pa, da sta se Bre
govič in Kusturica skregala in je  nek
do drug pisal glasbo za Kusturičev za
dnji film Črni maček, bela mačka. Si
cer je  Kusturica znan po tem, da se 
rad z vsemi krega, toda o tem poz
neje. Kusturica in t.i. njegova skupi
na Zabranjeno pušenje so imeli prej
šnji torek, 27. julija, na trgu sv. Anto
na v Trstu koncert. Nekdo je celo re
kel, da je spadal v niz dogodkov, na
menjenih spoznavanju balkanske in 
vzhodno-krščanske oz. pravoslavne 
kulture. V bližini trga ležita srbska pra
voslavna cerkev sv. Spiridiona in Rusi 
most, tržnica, znana vsem balkanskim 
“švercarjem". Kusturica pa ni izbral cer
kve, temveč Rusi most. Njegov kon
cert je bil izraz vulgarne, tihotapske 
in mafijaške kulture in nikakor ne 
pravoslavja. Na odru se je zibal z uga
slo cigaro in izključeno kitaro. Dejan
sko je kitaro igral neki fant skoraj v 
ozadju odra. Skupina Zabranjeno 
pušenjey'e sicer predstavila nekaj svo
jih starih uspešnic iz 80. let. Ostalo 
pa je bila kratkomalo zelo neokusna 
in slabo uspela parodija Bregovičeve 
glasbe. Tako je punk skupina iz 80. 
let pletla ciganske in "balkanske" ele
mente. To še ne bi bilo tako slabo, 
ko ne bi sami narobe pojmovali bal
kanske glasbe. Najbolj balkansko je 
po njihovem mnenju"umca, umca", 
kar pa je zelo preprost način opiso
vanja štiričetrtinskega ritma. Kdor le 
malo pozna srbsko, bosansko, make
donsko in bolgarsko glasbo, ve, da 
je ritem sinkopiran in kompliciran ter 
da to daje lepoto tej glasbi. Štiričetr- 
tinski "umca, umca" pa je izraz sko- 
mercializirane, dehidrirane, etno-pop 
glasbe za mase. In Kusturica nam sku
ša to najnižjo raven, sramoto srbske 
glasbe, prodati za pravi izraz balkan
ske ali celo pravoslavne kulture? Sam 
poznam srbsko glasbo in jo  imam rad, 
predvsem “vranjansko", čočeke in sev- 
dahe iz Vranja. In vem, da je Kusturi
ca sramota za srbsko glasbo, enako 
kot Ceca, pevka turbo-folka in žena 
vojnega zločinca Arkana.

Cel koncert je  bil zaznamovan s 
to vulgarnostjo in nizkotnostjo, kije  
okužila srbsko kulturo v zadnjih de
setih letih. To ni pravi izraz srbske kul
ture. To je dekadenca in sramota, to 
je blato srbske kulture, ki se je ob pad
cu komunizma povzpelo prek škor
njev vse do glave in se sedaj pred
stavlja za pravi izraz naroda, za nje
govo čisto dušo in pravijaz. Vprašajte 
kakega intelektualca iz Beograda, kaj 
si misli o tej etno-pop, turbo-folk ozi
roma mafijsko-demokratični kulturi. 
Zaradi takih izpadov je večina inte
lektualcev zapustila Srbijo in noče 
več niti misliti nanjo; ostali pa se sra
mujejo, da živijo v taki državi, pa nič 
ne morejo. Kusturica je s seboj pri
peljal v Trst najnižjo raven od najni
žjih ravni srbske umske bolezni, ki se 
imenuje postkomunistični naciona
lizem. S seboj je pripeljal vse sovra
štvo, ki ga od vedno nosi v sebi in ga 
skuša izraziti, ko le more. S seboj je 
privedel nacionalistično vzklikanje 
proti vsem, ki niso Srbi. In to je še en 
izraz absolutnega sovraštva. S seboj 
je prinesel četniški pozdrav dvigova
nja treh prstov in klicanja Miloševiče- 
vih floskul. Pa naj še kdo reče, da je 
to izraz srbske kulture!

PETER SZABO
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S P R E M E M B A  N A  K O N Z U L A T U N A  D E V I N S K E M  P O D R O Č J U

N O V I GENERALNI 
KONZUL

SILOVIT POŽAR POGAŠEN

Jadranka Šturm Kocjan je 
s 1. avgustom postala gene
ralni konzul Republike Slove
nije v Trstu in tako nasledila 
Vlasto Valenčič Pelikan, ki je 
odšla na novo delovno mesto 
v Ljubljano. Sklep o tej odlo
čitvi je bil objavljen v zad
njem Uradnem listu Republi
ke Slovenije. Z  gospo Jadran
ko Šturm Kocjan prihajata v 
Trst tudi nova konzula, in si
cer Lea Stančič ter Miha Vilar.

Nova generalni konzul Re
publike Slovenije v Trstu Ja
dranka Šturm Kocjan živi v 
Hrvatinih, rodila pa se je v 
Kopru. Bila je zelo dejavna v 
nekdanji Zvezi socialistične 
mladine Slovenije, po osamo
svojitvi Slovenije pa je bila od 
leta 1992 do 1996 poslanka 
v državnem zboru Slovenije, 
in sicer kot pripadnica Libe
ralne demokracije Slovenije; 
pred imenovanjem je bila v 
službi kot svetovalka pri slo
venski vladi.

Svet slovenskih organiza- 
i cij se je v sredo, 21 .julija, po
slovil od konzula Republike 
Slovenije vTrstu Zorka Pelika
na. Krajšo in prijetno sloves
nost so priredili na sedežu 
SSO v Trstu, kjer je konzulu 
Pelikanu predsednik krovne 

: organizacije Sergij Pahor iz
ročil priložnostno darilo, in 
sicer akvarel goriškega umet
nika Andreja Kosiča, ki je upo- 

; dobil goriški grad. Pahor seje 
konzulu Pelikanu, ki odhaja 

; na novo delovno mesto v Lju
bljano v Urad za Slovence po 
svetu pri Zunanjem ministr
stvu, toplo zahvalil za oprav
ljeno delo. S podobno sloves
nostjo seje od konzula Pelika
na poslovila tudi Slovenska 
skupnost v petek, 30. julija, na 
sedežu v Trstu (na sliki), ko 
je deželni podtajnik dr. Da- 

: mijan Terpin daroval konzulu 
v imenu stranke umetniški iz
delek kraškega kamnoseka.

O S R E D N J A  T E M A :  T I Š I N A IN M O L I T E V

REPENTABOR VABI NA  
P RAZNIK  M A R IJ IN EG A  

VNEBOVZETJA
ANTON BEDENCIC

Jubilejno leto 2000 se na
glo približuje. Na marsikate
rem znamenitem spomeni
ku ali zgradbi z velikimi napi
si odštevajo dneve. Ves svet 
živi v velikem pričakovanju.

Repentabrsko svetišče sre
di zelenih kraških gmajn se 
na predvečer svetega leta s 
pomočjo lepega števila zares 
požrtvovalnih župljanov pri
pravlja na svoj praznik kot že 
vrsto let. Svetišče je bilo pred 
kratkim na novo prepleska
no, urejata se glavni oltar in 
okolica. Kljub prošnjam in ob
ljubam je bilo repentabrsko 
svetišče izpuščeno iz progra
ma pomoči in obnove v okvi
ru priprave na jubilejno leto. 
Pravzaprav ni bil odobren no
ben projekt iz okolišnih občin, 
razen Milj. Kljub temu se je 
torej z velikimi napori in eko
nomskimi težavami svetišče 
ponovno preobleklo v slove
sna oblačila in se še prenavlja.

NA PREDVEČER
Letošnje praznovanje Ma

rijinega Vnebovzetja se uje
ma z nedeljo. Letos bo pou
darek na tišini in molitvi. O t
voritev bo v petek, 13. avgu
sta. V soboto bo večerna ma-

j ša ob 21. uri, nato bo sledilo 
; bdenje ob m olitv i rožnega 
venca in prepevanju Marijinih 
pesmi.

PRAZNIČNI DAN
V nedeljo bo prva romar

ska maša ob 8. uri zjutraj. Ob
10. uri bo osrednjo versko po
božnost tega dne vodil škof 
Evgen Ravignani. Popoldne 
ob 17. uri se bo začel popol
danski romarski shod, vodil 
ga bo g. Franc Vončina, ško
fov vikar za Slovence. Sloves
ne pete litanije se bodo nada-

] Ijevale v cerkvi in zaključile z 
; blagoslovom. Preko dneva 
bo tako pri jutranji kakor pri 
popoldanski pobožnosti pri
ložnost za sveto spoved.

V ponedeljek bo župnija 
praznovala zavetnika župnije

j  sv. Roka. Jutranjo sveto mašo 
bo vodil domači župnik Tone 
Bedenčič. Večerna sv. maša 
bo ob 19. uri. Po maši bo go
dba iz Nabrežine, kjer tudi 
praznujejo sv. Roka, s svojo 
glasbo razveseljevala zbrane 
župljane in ostale romarje.

Vse dni bo župnijsko ob- 
| čestvos svojimi najbolj aktiv
nimi sodelavci poskrbelo, da 
bo vsakdo postrežen tudi s 
kraškimi dobrotami.

Kdor je v soboto 
popoldne šel m im o  

Devina, je opazil silovit 
požar, ki je od 

avtoceste divjal proti 
železniški progi. O genj 

je km alu, po mnenju  
gasilcev in gozdnih  

čuvajev prešel prehitro , 
da bi to smeli pripisati 

le vetru, tudi železniško  
progo in z vetrom  se je 

naglo širil proti 
Vižovljam  in Cerovljam  

ter uničil kakih 40  
hektarov površine.

V bližini Devina je ogenj u- 
ničil otavo na kar obsežnih 
travnikih in manjši nasad oljk 
ter mandljev ter kup že naža- 
ganih polen nekega Devinča- 
na, ki jih  je spravil ob staro
davnem "kazonu" na svoji nji
vi. Ogenj pa je v svojem div
janju uničil predvsem ob
sežne površine poraščene 
gmajne, na kateri prevladu
jejo mali jesen, črni gaber, re- 
šeljika, smrdljika in ruj, a ob
časno je opaziti tudi nekaj 
hrastovja. Vmes je vse več 
bora, ki je v dobrih dvajsetih 
letih porasel gmajne, kjer so 
svoj čas pasli Devinčani, Vi- 
žovci in Cerovci.

Požar so prvi opazili ljudje, 
ki živijo pod devinsko posta
jo, in poklicali gasilce. Prihi
teli so gasilci z Opčin, gozdni 
čuvaji in občinski prostovolj
ni gasilci. Zaradi silovitosti 
plamenov in hitrega širjenja 
požara so prihiteli na pomoč 
še gasilci iz Trsta, Tržiča in 
Ronk. Prav dejstvo, da se je 
požar zelo hitro širil in skoraj 
sočasno razplamtel od Devi
na proti Vižovljam, je za goz
dne čuvaje in izvedence civil
ne zaščite gotov znak, da je 
bil ogenj podtaknjen. Zaradi 
dima in plamenov so v sobo
to popoldne za dalj časa tudi

zaprli železniški promet, med
tem ko je po avtocesti potekal 
le po eni strani cestišča.

Gasilci so se trudili, a dok
ler ni prišel helikopter civilne 
zaščite, ni bilo mogoče ukro
titi plamenov. Požarje bil po- 
gašen šele ob trdi temi. Na po
gorišču je ostalo le nekaj ga
silcev openskega poveljstva 
in prostovoljcev, vendar so 
ponoči pazili le na to, da se 
ogenj ne bi širil. Še vedno pa 
so goreli čoki in podrta dre
vesa, tako da je bilo ponoči, 
ko je veter začel pihati proti 
morju, v Devinu vse zakajeno 
in tudi precej pepela je nane

slo v vas. Ta gorišča so poga
sili v nedeljo zjutraj. Takoj ko 
seje zdanilo, so namreč spet 
stopili v akcijo, vendar pa je 
spet moral poseči helikopter, 
ki je pomagal, da so glavna 
žarišča še pred osmo uro zju
traj dokončno ukrotili. Na pri
zadetem področju so ostali le 
še gozdni čuvaji, ki so pregle
dali vse pogorišče in pogasili 
tleče oglje.

Požar, ki je v soboto po
poldne divjal med Devinom 
in vižovsko te r cerovsko 
gmajno, je gotovo eden naj
hujših, kar jih pomnimo v za
dnjih desetletjih. Še dolgo se 
bo divjanje ognja poznalo na 
teh površinah. Civilna zašči
ta sicer ugotavlja, da je bilo 
v letošnjem letu v deželi Fur- 
laniji-Julijski krajini dve tretji
ni manj požarov kot lani, 
vsekakor pa je ogenj od ja
nuarja do konca julija letos 
uničil že 354 hektarov povr
šine. To dejstvo pa pripisujejo 
predvsem dosedanjim obil
nim padavinam, ki so omeji
le nevarnost požarov, suša 
teh dni pa nas opozarja na 
nastanek le-teh. Vsi moramo 
biti budni in nemudoma po
klicati gasilce, ko v naravi 
opazimo ogenj.

IZŠEL JE ŠKRAT ST. 3 - 4

MLADI, NASILJE IN DELO
Lepa in nevsakdanja revija 

Škrat, kajti nekdanji bilten je 
sedaj res že revija, nosi tokrat 
številki 3 in 4 letošnjega letni
ka. Škrat o sebi sicer pravi, da 
je samo glasilo Sklada M itja 
Čuk, a je po našem mnenju 
postal že veliko več, saj se uk
varja z življenjskimi temami, 
ki jih  drugje ne srečamo.

Jelka Cvelbar v uvodniku 
piše: 'Teme, katerih se loteva
mo v tem Škratu, so izredno 
pomembne za to, da spozna
mo, kako bi bilo lahko člo
vekovo življenje lepše, med
sebojni odnosi ustreznejši in 
vzgoja prihodnjih rodov pri- 
kladnejša, z vsaj malo oseb
nega truda. Samo vzgojitelj, 
ki se zaveda puhlosti sodob
ne medijske ponudbe, obu- 
božanja medsebojnih člove
ških odnosov in družbenega 
popuščanja na etičnem pod
ročju, lahko primerno kriti
čno sprejema svet okrog sebe 
ter zavestno poudarja v vzgoj
nem procesu pozitivne vred
note. Te zna nedvomno razli
kovati od sodobnega plevela 
pavjih barv. Pri učencih tak 
vzgojitelj spodbuja solidarno
stnega duha in spoštovanje 
do sočloveka. Tako nasilje kot 
vključevanje prizadetih oseb 
v družbo sta temi, o katerih 
še ni bilo povedanega dovolj, 
zato smo se o obeh razpisali 
v številki Škrata, ki jo imate 
pred seboj."

Besede uvodnika smo na
vedli zato, ker nam najlepše 
prikazujejo globoko vsebino 
revije Škrat in tudi iskren ter 
etičen odnos do življenja, ki

preveva vse sodelavce Škra
ta. Sicer pa tokratni Škrat od
pira svoje strani z odlomkom 
iz romana Fata morgana Ma
rice Nadlišek Bartol, ki je izšel 
pri Mladiki in je bil prvi slo
venski tržaški roman. Mladi
ka je tej zavedni in izjemni 
Slovenki, ki je  živela na pre
lomu prejšnega in našega sto
letja, popravila krivico; le-ta ji 
je bila storjena tako, da jo je 
literarna kritika kratko in malo 
skorajda pozabila.

Žrtve spolnih zlorab je na
slov tehtnega pogovora, ki ga 
je imela Jelka Čvelbar s krim i
nalistko Katjo Bašič iz Ljublja
ne, ustanoviteljico Društva za 
pomoč žrtvam spolnega na
silja. Boleča tematika razkri
va, da je tudi med Slovenci 
prisotno spolno zlorabljanje 
otrok. Izvedenka piše, kako je 
društvo nastalo in kako je po
trebno otrokom pomagati, jih 
najprej zaščititi pred spolni
mi zlorabami. Da je tema še 
kako žgoča, priča že podatek,

da se bo tematika nadaljeva
la v prihodnji številki Škrata. 
Sledi stran z naslovom Mladi 
in nasilje, na kateri so objav
ljena pričevanja o trpinčenju 
med učenci v naši sredi, ki so 
resnična in zato še bolj pre
tresljiva. Valentina Destri se v 
svojem zapisu Otrok in strah 
samo navezuje na prejšnjo te
matiko; staršem in vzgojite
ljem pa kaže, kako lahko otro
ku pomagajo. O otroku in gle
dališču govori režiserka Edi
ta Frančeškin. Marjanka Ban 
razmišlja še o poletju in o 
tem, da včasih neverno, kam 
z njim; bralec bo v Škratu tu
di izvedel veliko o bezgu in 
tetanusu, o katerem piše dr. 
Ada Hočevar Grom. Bralec 
bo v reviji Škrat našel tudi vse
o projektu Delo za vsakogar, 
ki bo zlasti v pomoč druži
nam, v katerih je vsaj en član 
psihični bolnik; naslednji za
pis Moj sin, psihični bolnik se 
navezuje prav na to tematiko. 
Vera Tuta Ban objavlja Igrice 
za boljši jezik, s katerimi kot 
slavistka na duhovit način uči 
slovenskega jezika stare in 
mlade, medtem ko izdelujeta 
Petra Križmančič in Milan 
Lavrenčič imenitno rubriko 
Gibanje ob glasbi. Tokratno 
številko Škrata končuje tri
stranska predstavitev Štanjela 
na Krasu; o tem se je poglob
ljeno razpisala llonka Fabjan: 
človeka kar prime, da vzame 
pot pod noge in se poda na 
ogled kraškega bisera.

Revijo toplo priporočamo 
v branje!
---------------JUP

Š T IP E N D IJ A  A L P E - 
JA D R A N

Zbor rektorjev univerz sku
pnosti dežel Alpe-Jadran je 
razpisal natečaj za enoletno 
štipendijo za vse tiste, ki so 
že končali univerzitetni štu
dij. Štipendija bi diplomiran
cu omogočila enoletno delo 
v vlogi univerzitetnega razis
kovalca na univerzi v Ljublja
ni ali Mariboru. Štipendija je 
vredna denarne vsote enolet
nega zaslužka pomožnega 
lektorja na ljubljanski univer
zi. Interesenti naj oddajo pro
šnje do 15. avgusta na Uni
verzo v Mariboru, Krekova 2, 
2000 Maribor, Slovenija. Za 
dodatne informacije pa lahko 
pokličejo po telefonu na šte
vilk i tržaške univerze 040 
6763002 in 040 6763035.

IL L Y  BO  P O S R E D O V A L  
Z A  S L O V E N C E

Svetovalca SSk v tržaškem 
občinskem svetu Peter Moč
nik in Andrej Berdon sta pred 
kratkim vložila resolucijo, ki 
je vsebovala tudi zahtevo, da 
se župan llly zavzame pri pre
dsedniku pokrajine Codarinu, 
naj se v novem pokrajinskem 
statutu ohranijo vsi členi, ki 
zadevajo zaščito slovenske 
narodne manjšine. To se bo 
tudi zgodilo, saj so tako skle
nili na eni zadnjih sej tržaške
ga občinskega sveta. Proti re
soluciji so glasovali edino pred
stavniki Pola svoboščin. Zani
mivo je tudi dejstvo, da je bil 
llly  odločno proti vsakršne
mu kratenju pravic slovenske 
manjšine in je zato napove
dal odločen poseg pri Coda
rinu. Sicer pa je bila ponedelj
kova seja občinskega sveta 
nesklepčna, in to predvsem 
zato, ker je večina občinskih 
svetovalcev že na dopustu...
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SVET NARAVE, KMETIJ 
IN G OZDA

MATJAŽ RUSTJA

Poteptana trava, razoran 
peskovnik, vabljive igrače, o- 
svežujoči bazen in hladni os- 
merokotni šotor so pričali še 
dan po zaključku poletnega 
središča v Bazovici, da je vla
dalo deset dni v vaškem otro
škem vrtcu res veselo in spro
ščeno vzdušje. Od 19. do 30. 
julija (razen v soboto in nede
ljo) so si tri študentke, ki kon
čujejo fakulteto vzgojnih ved, 
pošteno zavihale rokave in 
vodile poletno središče pod 
pokroviteljstvom Slovenske 
prosvete in Mladih v odkri
vanju skupnih poti (MOSP). 
Oejstvo, da so središče vodi
le študentke vzgojnih ved, to
rej bodoče profesionalne vz
gojiteljice in pedagoginje, da

je slutiti, da je središče delo
valo na določeni ravni, ki je 
vrednotila in razvijala sposob
nosti otrok. Primerne in do
bro načrtovane aktivnosti so 
bodrile otrokovo domišljijo, 
obenem pa jim  je program 
nudil še spoznavanje narave 
in prostora, v katerem živi
mo. Kar šestnajst otrok (od 3. 
do 8. leta starosti) je dirjalo na 
dvorišču otroškega vrtca, ta
ko daje vsaka vzgojiteljica sle
dila približno petim otrokom. 
'Tudi primerno številčno raz
merje med vzgojitelji in otro
ki botruje boljšemu uspehu 
središča, ki nudi tako višjo ka
kovost programa," je dejala 
Francesca Simoni. Središče 
sta vodili še Katja Primosi in 
Martina Cirilli. "Nedvomno je 
bila izkušnja zelo pozitivna.

Uspele smo uresničiti in tudi 
dobro izpeljati zamisel, ki se 
nam je porodila nekega dne 
na univerzi. Zadoščenje je res 
veliko, čeprav smo v ta pro
jekt vložile veliko truda, vseh 
deset dni nam je uspelo obli
kovati po štirih mesecih pri
prav."

Središču je bilo ime Pika
polonica, ime pa je priletelo 
kar z neba v obliki male žu
želke, ki je zmotila delovno 
sejo mladih vzgojiteljic. De
setdnevna izkušnja pa je bila 
dvojezično barvana, tako da 
seje marsikateri otrok naučil 
prvih slovenskih besed. Veči
na malčkov je prihajala iz Ba
zovice in okolice, nekateri pa 
so prišli tudi iz mesta.

Sproščujočo in osvežilno 
otroško zabavo so v prvem in

j drugem tednu bogatile in os- 
i mišljale tematike, ki jih dana- 
j  šnje "moderno" življenje poti- 
I ska ob rob. V prvem tednu so 
j otroci spoznavali kmetijo in 
| domače živali, tako da so vsa 
j ročna dela (likovni izdelki in 
tisti iz gline, risbe...) prelili s 
to tematiko. Vesela druščina 
je tako odšla tudi na bližnjo 
kmetijo in si tam ogledala, 
kdo proizvaja tisto belo jutra
njo tekočino..., saj so nekate
ri otroci prvič videli krave. Pa 
tudi kozja sirarna v Bazovici 
je pričakala njihov obisk. Po 
dnevu športnih iger (na kate
rem so bili prav vsi nagrajeni 

| zaradi neodločenega rezulta- 
i ta) seje v drugem tednu prika
zala nova tema: približevanje 
naravi in gozdnemu svetu. Li
kovne in druge izdelke so na
vdihovali izleti v naravo, kjer 
so otroci nabirali rastline in 
tako uredili herbarij. Eden 
najlepših trenutkov pa je bil 
gotovo lov na zaklad v gozdu.

Bazen, plesni in glasbeni 
laboratoriji, kričeče barve ot
roških umetnin, izdelki iz re
cikliranega materiala in oseb
no doživljanje poletnega sre
dišča je pripeljalo otroke do 
zadnjega dne, ko so popoldan 
pripravili nastop za starše. Iz
kazali so se s piesi, pesmimi, 
posebno pa s čarovnijami, ki 
j i m j i h je razodel čarodej Vi kj. 
Slednji je bil namreč tudi gost 
središča.

Pikapolonica je 30. julija 
odletela. Vrnila se je v svet na
rave, kmetij in gozda. Pogle
di otrok so ji le sledili, saj ve
do, da ne leti v neznano, pač 
pa v presenetljivi svet, ki so 
ga odkrivali deset dni.

OBVESTILA

SINDIKAT SLOVENSKE šole 
obvešča, da je od 27. julija ob
javljen na oglasni deski De
želnega šolskega urada razpis 
izrednega natečaja za dose
go habilitacije za poučevanje 
na slovenskih nižjih in višjih 
šolah. Prošnje sprejema pri
stojni Pokrajinski šolski urad 
(Trst ali Gorica) do 25. sep
tembra 1999. Informacije 
nudi urad SSŠ.

DUHOVNEVAJE za žene in de
kleta bodo tudi letos v Domu 
blagrov. Začele se bodo v to
rek, 17. avgusta, ob 9. uri, 
končale pa v četrtek, 19. av
gusta, ob 18. uri. Vodil jih bo 
jezuitski pater Franc Cerar.

Prijavite se lahko na tel. št. 
040 299409 in 040 220332.

DUHOVNEVAJE za duhovnike 
bodo v Domu blagrov (Le Be- 
atitudini) pri Trstu od nedelje, 
22. avgusta, do srede, 25. av
gusta popoldne. Vodil jih bo 
jezuit p. Tomaž Podobnik. Pri
jave sprejema msgr. Franc 
Vončina, tel./fax 040-415851, 
mobitel 0347-2414254, e- 
mail voncina@iol.it.

SREČANJE ZAMEJSKIH duhov
nikov, ki je bilo napovedano 
za konec avgusta, bo prelo
ženo na poznejši čas.

PRODAJAM LEPO poročno ob
leko z dolgimi rokavi, plahto 
iz volne merinos in štiri bla
zine. Zainteresirani naj tele
fonirajo na št. 040 830440.

PRI NAS SE VEDNO NEPREMOSTLJIVE TEŽAVE
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Prof. Samo Pahor nam je 
v imenu društva Edinost po
slal zanimivo tiskovno sporo
čilo. "Medtem ko se v naših 
krajih, kjer že poldrugo sto
letje del avtohtonega prebi
valstva uporablja gajico, kar 
pogosto dogaja, da nastajajo 
»nepremostljive« težave s pi-

S E M I N A R  ZA  O R G A N I S T E  IN PREGLED S EZO N E

ZVEZA CERKVENIH PEVSKIH ZBOROV  
OB SKLEPU SEZONE

Čez nekaj dni, natančneje 
v nedeljo, 8. t.m., se bo 115 
članov Zveze cerkvenih pev
skih zborov iz Trsta (ZCPZ) 
odpravilo na tradicionalni 
poletni seminar za organiste, 
pevovodje in pevce, ki bo le
tos v Rogaški Slatini. Med te
dnom bo orgelski tečaj vodi
la ugledna organistka, prof. 
Angela Tomanič, pri pevskem 
seminarju bo za utrjevanje 
vokalne tehnike pevcev skr
bela prof. Pija Brodnik, za de
lo z zborom pa prof. g. Lojze 
Kobal in prof. Tomaž Simčič. 
Tudi letos bo o liturgični vlogi 
cerkvenega petja in zbora na 
posebnem predavanju spre
govoril g. Lojze Kržišnik. Na
poveduje se torej vsebinsko 
in zborovsko zanimiv semi
nar, ki bo gotovo obogatil 
udeležence. To enotedensko 
izpopolnjevanje pomeni tudi 
nekakšen zaključek zimsko- 
spomladanskega zelo pestre
ga in uspešnega delovanja 
ZCPZ. Na jesen, z novim šol
skim letom, pa se bo to delo
vanje dejansko obnovilo. Pr
vo večjo obveznost bo pred
stavljala organizacija koncer
ta slovenskih samospevov, ki

naj bi ga konec oktobra obli
kovali gojenci solopevskih 
razredov naših glasbenih šol 
v zamejstvu, konec novem
bra pa bo ZCPZ poskrbela za 
izpeljavo že tradicionalne 
zborovske revije.

V tem sončnem letu je 
ZCPZ v mesecu januarju pri
redila posebno zanimiv boži
čni koncert v cerkvi Novega 
sv. Antona v Trstu, ki sta ga 
oblikovala sopranistka Pija 
Brodnik in bas-bariton Marko 
Fink; prva ob orgelski sprem
ljavi Angele Tomanič, drugi 
pa pianistke Nataše Valanto- 
ve. Koncert je lepp zaključil 
MePZ F.B. Sedej iz Števerjana 
pod vodstvom tržaškega zbo
rovodje Bogdana Kralja. Pri
ložnostno misel je povedal 
časnikar in pisatelj Saša Mar
telanc. Po tem koncertu je 
ZCPZ posvetila veliko pozor
nost organizaciji revije otro
ških zborov Pesem mladih v 
mesecu marcu in treh kon
certov letošnje revije Primor
ska poje. Na pomlad je Zve
zo prav ob teh obveznostih 
močno pretresla nenadna 
smrt odbornice prof. Elvi Mik
lavec Slokar.

Veliko dela je bilo s publi
cistično dejavnostjo. Že lani 
novembra sta izšli zbirka oče- 
našev za zbor, glas in orgle 
raznih zamejskih skladateljev 
z naslovom Oče naš in pes
marica z izborom del Stane
ta Maliča Zbor/ in samospevi, 
ki bo doživela primerno pred
stavitev v prihodnjih mesecih. 
Zelo odmevna pa je bila izda
ja druge številke glasila Glas 
naših zborov, ki objavlja vrsto 
vsebinsko formativnih in in
formativnih člankov, zapisov 
ter poročil o delovanju večine 
včlanjenih zborov. Glasilo, po 
vsebini in številu strani že pra
vi zbornik, je doživelo urad
no predstavitev 20. marca 
letos v Trstu, ko sta prof. An
drej Bratuž iz Gorice in pred- 
sednikZCPZZorko Harej pred
stavila tudi zbirko očenašev.

Pri ZCPZ zelo pozitivno o- 
cenjujejo, da se je med šol
skim letom nadaljeval orgel
ski tečaj v lanski, preverjeni 
obliki. Prof. Angela Tomanič, 
ki je vodila orgelski tečaj tudi 
med lanskim seminarjem v 
Banovcih pri Ljutomeru, je 
torej nadaljevala s svojimi re
dnimi mesečnimi srečanji z

gojenci na Tržaškem. Tečaj je 
stekel septembra 1998 in raz
veseljivo je, da ga je obisko
valo štirinajst tečajnikov, kar 
se nam zdi kar lepo število. 
Posebno smo veseli, ker sko
raj vsi ti organisti aktivno so
delujejo pri mašah in drugih 
verskih obredih v župnijah, 
kjer živijo. Ta pobudaZCPZje 
torej koristna in upamo, da 
bo še napredovala v obče do
bro naše širše skupnosti. Ob 
zaključku tečaja so ti organi
sti zaigrali na koncertu, ki je 
bil 2. junija letos v openski 
župni cerkvi.

Precej dela, a tudi veliko 
zadoščenja je bilo ob koncu 
šolskega leta z načrtovanjem 
in izpeljavo tridnevnega izo
braževalnega glasbeno-zbo- 
rovskega tečaja za učitelje slo
venskih osnovnih šol. Pri tej 
pobudi, ki jo je ZCPZ izvedla 
pod pokroviteljstvom in z do
voljenjem tržaškega šolskega 
skrbništva, so kot predavatelji 
sodelovali prof. Janko Ban, 
Marja Feinig, prof. Vesna Gu
štin, prof. Bogdan Kralj in prof. 
dr. Albinca Pesek s Pedagoške 
fakultete v Mariboru. Vsak s 
svojega področja so učitelji

cam predstavili razne vidike 
in možnosti oblikovanja po
uka glasbene vzgoje in petja. 
Udeleženke so izrazile željo, 
da bi se tovrstne pobude na
daljevale tudi v prihodnje.

Pomembno se nam zdi, da 
omenimo delovanje Združe
nega zbora ZCPZ, ki je v mi
nulih mesecih sodeloval pri 
raznih skupnih pobudah slo
venskih župnij, npr. pri skle
pu misijona v Trstu in ob šte- 
vilnih drugih priložnostih. 
Zbor, ki ga vodi Edi Race, je v 
teh mesecih imel skoraj de
set nastopov. Pri vsakem je 
povprečno sodelovalo 45-50 
pevcev, ki so se seveda tudi 
zbirali na vajah. ZCPZ se pri 
tem zaveda, da je taka oblika 
zborovskega sodelovanja pri 
nekaterih pomembnejših ver
skih ali cerkvenih slovesno
stih sicer lepa in koristna za
deva, vendar pa ne sme po
meniti nadomestila za doma
če cerkvene zbore, ki so prvi 
poklicani, da s svojim petjem 
sodelujejo pri bogoslužju.

V skrbi za delovanje in na
predek cerkvenih pevskih zbo
rov, ki vsako nedeljo in praz
nik pojejo pri slovenskih slu
žbah božjih, bo zatoZCPZ sku
šala tudi v prihodnje spodbuja
ti prav rast teh "postojank slo
venske prisotnosti, kulture, 
krščanske misli in življenjske 
prakse", kot jih je označil pred- 
sednikZCPZZorko Harej.

sanjem strešic, je v Bruslju po
vsem normalno, da pišejo 
Trebče s strešico (gl. poveča
vo v kvadratku, op.ur.), ki ni 
dodana na roko, temveč je o- 
čitno napisana s pisalnim 
strojem ali računalnikom. 
Svet Evropske zveze je upo
rabil slovenski naslov (34012 
Bazovica TS) in belgijska po
šta je vedela, da je ta poštni 
urad v Italie. Kdaj se bodo tu
kajšnji uradi usposobili za 
spoštljivo pisanje slovenskih 
imen in priimkov? Kdaj se bo 
tukajšnja pošta usposobila za 
pravilno dostavljanje pošiljk z 
naslovom v slovenskem je
ziku?" se še sprašujejo pri dru
žbeno političnem društvu.

G M  SE Z A H V A LJU JE
Upravni odbor Glasbene 

matice seje sestal 27. julija, 
njegov predsednik Drago Što
ka pa je v daljši izjavi za tisk 
izrazil zadovoljstvo, ker je de
želni svet Furlanije-Julijske 
krajine nakazal 400 milijonov 
lir izredne pomoči. S tem bo 
upravni odbor skušal vsaj del
no poravnati finančni p ri
manjkljaj, ki je nastal v prej
šnjih letih delovanja GM. Dr. 
Štoka se je zahvalil vsem, ki 
so se odgovorno in odločno 
zavzeli za glasbeno ustanovo 
v tem izredno težavnem tre
nutku. S tem so omogočili 
njeno nadaljnje delovanje 
vsaj do ustanovitve avtono
mne sekcije konservatorija 
GM. Do ustanovitve naj bi pri
šlo v prihodnjem šolskem letu 
skupno z izglasovanjem za
ščitnega zakona za Slovence 
v Italiji. Dr. Štoka je izrazil u- 
panje, da bi omenjeni zakon

Earlament odobril še letos, 
ajti v nasprotnem primeru 

Glasbena matica ne bo kos te
žavam. Njeno težavno stanje 
se bo v tem primeru obnovilo.
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ČEZMEJNI PAKT 
ZA GORIŠKO

10
V Gorici je v četrtek, 29. ju

lija, spet zasedalo omizje t.i. 
Čezmejnega pakta, pobude, 
ki j i  načeljuje predsednik po
krajine Giorgio Brandolin. 
Čezmejni pakt vsebuje pred
stavnike gospodarstva, druž
be in politike z obeh strani 
meje in je nastal pred šestimi 
leti, da bi se obe Gorici bolje 
pripravili na čas, ko bo stopi
la v Evropsko zvezo tudi Slo
venija. Z odpravo meje bo 
namreč prišlo na Goriškem 
do globokih gospodarskih in 
družbenih sprememb- še po
sebno na italijanski strani - in

MEJNI PREHOD 
PRI MIRNIKU  
SPET ODPRT

Štiri leta po zaprtju sloven- 
sko-italijanskega maloobmej
nega prehoda Golo Brdo- 
Mernik - do zaprtja je prišlo 
zaradi nevarnosti sprožitve 
zemeljskega plazu na cesti, ki 
vodi na mejni prehod na itali
janski strani - in po številnih 
zapletih z obnovitvenimi po
segi na cestišču so predstav
niki oblasti v soboto, 31. ju li
ja pozno popoldne, končno 
spet odprli mejni prehod. Do
godka so se poleg številnih 
krajanov z obeh strani meje 
udeležili tudi visoki predstav
niki iz Slovenije in dežele Fur- 
lanije-Julijske krajine (iz Slo
venije tudi minister za pravo
sodje Tomaž Marušič in se
kretar za zunanje zadeve Jaša 
Zlobec, z italijanske strani se
nator M itja Volčič, deželni 
odbornik Ettore Romoli, pre
fekt Corrado Spadaccini in 
drugi); na kratki slovesnosti 
so spregovorili župana obeh 
obmejnih občin Dolenje in 
Brda, Giovanni Crosato in 
Franc Mužič, in predsednik 
goriške pokrajine Giorgio 
Brandolin. V prijateljskem du
hu so soglasno izrazili željo, 
da bi se prebivalci italijanske
ga in slovenskega dela Brd 
tudi s prenovo maloobmejne
ga prehoda zbližali.

Prehod je še posebno po
memben za rojake iz obmej
nega pasu onstran meje, ki 
imajo polja in vinograde v na
ši deželi. Italijanska stran, ki 
je investirala v prenovo objek
ta dve milijardi lir, je zagoto
vila, da bo omogočila preha
janje meje tudi v času poso- 
dobitvenih del na cestišču, ki 
naj bi trajala šest mesecev.

se bo zato lahko zgodilo, da 
bo po eni strani ogromno lju
di izgubilo delovna mesta 

i  (špediterji, izvozno-uvozna 
podjetja itd.), po drugi pa se 
na italijanskem delu Goriške 
bojijo, da bi vstop Slovenije v 
EZ pomenil predvsem ogro
men pretok (zaenkrat) še ce
nejše delovne sile iz Slovenije.

Zato je spodbudna vest iz 
Rima, ki govori, da se bo slo
venskim delavcem, ki vsak 
dan zahajajo čez mejo delat 

; v Italijo, v kratkem priznal sta
tus čezmejnega delavca, kar 
naj bi po Brandolinovih oce
nah pomenilo neko sprosti
tev delovne sile na našem o- 
zemlju, za slovenske delavce 
pa bi to pomenilo, da se jim 

j  priznajo enake pravice kot ita
lijanskim; doslej so namreč 
bili in so še izenačeni tistim,

! ki ne spadajo v EZ. V ta na
men sta tudi Italija in Slove
nija podpisali meddržavni do- 

; govor, ki bo tako odpravil t.i.
; "kontingente razpoložljivih 
delovnih mest za nečlane EZ", 
nekakšno zaprto število, po

■ katerem je sedaj smelo delati 
na Goriškem v Italiji le okrog 
400 slovenskih delavcev. Po 
Brandolinovi oceni naj bi do
govor tudi blagodejno vplival 
na odpravljanje brezposelno
sti in na gospodarstvo na 
obeh straneh meje.

Spodbudna je tudi vest, da 
so v teku tudi že prve kon- 

| kretne pobude, kako uvesti 
na slovenski strani pouk itali
janščine v srednje šole in na 
italijanski strani pouk sloven
skega jezika v vseh italijan
skih višjih šolah: to pomeni, 
da bi se na Novogoriškem di
jaki učili italijanskega jezika, 
v goriški pokrajini pa bi se nji- 

i hovi vrstniki končno le začeli 
učiti tudi jezika sosedov. Pre
lepo se sliši, da bi bilo to lahko 
kaj kmalu res, a korajža naj 
velja! Pretekle izkušnje nas 
silijo sicer k močnim dvo- 

! mom, ker se bo v Gorici go
tovo spet oglasila desnica, da
o fašistih niti ne govorimo, a 

! že dejstvo, da se javno govo
ri o tako plemenitih pobudah 
v Gorici, je zlata vredno.

Na seji so posvetili veliko 
| pozornosti tudi temu, kako se 
bo Bruselj odslej obnašal do 
Furlanije-Julijske krajine, ker 

! je to edina dežela iz Evropske 
zveze, ki meji na državo ne
članico EZ, ki pa bo kmalu 

! postala njena članica. Zaradi 
tega naj bi Bruselj imel tudi 
večji posluh za denarna sred- 

| stva za projekte čezmejnega 
sodelovanja ob meji.

JUP
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PRISRČEN 'SKOK'' V MINULE  
VASOVALSKE NOČI

S 4. STRANI

MOČNI VTISI...
Od takrat se je moje ro

manje spremenilo prav v 
sanjsko romanje, ker sem pri
čakovala ta trenutek že mno
go let.

V četrtek, 22. julija, smo 
imeli slovensko mašo že ob
6.45 prav v votlini prikazo
vanj. Daroval jo je g. Karel 
Bolčina ob somaševanju dru
gih duhovnikov. Kakšno za
doščenje je bilo zame sprem
ljati božjo daritev v materin
ščini in prav tukaj, pod kipom 
Matere Božje! Ko sem odha
jala, sem srečala gospo Kla
ro. Minulo noč je bila kot slu
žbujoča sestra pri bolnikih in 
se mi je prav stisnilo pri srcu, 
ko sem videla, kako ji je bilo 
težko, da je zamudila prav 
našo mašo. Pozneje je bila 
skupna romarska maša v cer
kvi sv. Bernardke. Po maši 
smo se zbrali pri Mariji Kro
nani in se vedno pod vod

stvom g. Karla Bolčine napo
tili na križev pot. Tako kot 
nam je g. Karel razlagal in opi
soval postaje križevega pota, 
se je prav zdelo, da govori 
vsakemu posebej o Gospo
dovem trpljenju. Po kosilu 
nas je g. Karel vodil po Lurdu. 
Obiskali smo Bernardkin mu
zej, njeno rojstno hišo, zapor, 
kjer je stanovala z družino v 
času Marijinih prikazovanj, in 
še muzej o Jezusovem življe
nju, ki ga uprizarjajo voščeni 
kipi. Tisti večer je bila še pro
cesija rožnega venca tudi za 
našo skupino. Vsi bolniki in 
zdravi smo nosili svečo. Kot 
žareča reka se je procesija 
odvijala od cekve sv. Bernard
ke do vhoda sv. Mihaela in na
zaj doesplanade. Molili in peli 
so v mnogih jezikih; tudi po 
naše se je zaslišala Zvonovi 
zvonijo in, ko je mlada sestra 
Sonja, naš "angel" med roma

njem, molila Zdravo Marijo, 
sem se počutila poplačana za 
svoja prizadevanja pri ohranje
vanju slovenščine. Ob dveh 
ponoči smo šli k votlini molit 
rožni venec vsak zase, v tišini, 
da ne bi motili drugih, ki so 
bili tam; Marija tam ni nikoli 
sama. Avtomatično se poraja 
primerjava z našimi cerkva
mi, ki so vedno bolj prazne.
V petek, 23. julija, je bila ob
9.45 romarska maša pri votli
ni. Nadškofa Bommarca je 
obkrožalo štirinajst duhovni
kov. Tudi grlice so spokojno 
letale nad votlino in slavile 
Marijo. Popoldan je bila pro
cesija z Najsvetejšim. Pro
šnje v vseh jezikih so se dvi
gale k nebu. Gospod daj, da 
bi slišal! Gospod daj, da bi vi
del! Gospod daj, da bi hodil! 
Mislim, da ne bom pozabila, 
kako so bolniki iztezali roke 
proti Najsvetejšemu. V bolni
šnici Salus, kjer so bivali naši 
bolniki, je bil večer kar živa
hen med skupnim petjem in 
smešnicami. Videla sem, ka

ko se bolniki in ostareli zado
voljijo z malo pozornosti do 
njih.

V soboto, 24. julija, smo po 
maši peljali bolnike na velik 
travnik nasproti votline. V 
majhnih skupinah smo si iz
menjavali doživetja in vtise s 
tega romanja. Potem v vrsti 
eden za drugim smo šli še en
krat mimo Marije.

Ko sem čakala, da bo vlak 
odpotoval, se mi je vtisnil v 
spomin še en vesel prizor. 
Nadškof z zeleno baskovko 
na glavi je stal na vozu, ob
krožen z mladimi "zelenimi 
baskovkami". Vlekli so voz na
prej in nazaj po pristajališču 
in vsi skupaj prepevali. Po ne
deljski sv. maši v vlaku je nad
škof vsakega osebno pozdra
vil in naša slovenska skupina 
mu je tudi lepo zapela.

Upam, da bom imela zo
pet priložnost se udeležiti ta
kega romanja s številnimi Slo
venci. Hvala vsem za lepo 
družbo!

IVA KORSIC

V poletni soparici kar tež
ko pričakujemo večerni hlad, 
ki nam je tem ljubši, če ga lah
ko doživimo pod zvezdnatim 
nebom na kakšnih priredit
vah na prostem, ki so v zad
njem času zmeraj bolj dobro
došle in na katere zahaja ve
dno več ljudi. Tak prijeten ve
čerje bil v soboto, 31. julija, v 
Podgori na trgu Lojze Bratuž 
pred župnijsko cerkvijo. Le-ta 
se dviga na vrhu stopnišča in 
nekdanji "britof' pred njo so 
člani pevskega zbora doma
čega Prosvetnega društva iz
rabili kot naraven oder, gle
dalci pa, ki so v velikem števi
lu prišli na prireditveni pro
stor, so posedli po obsežnem 
trgu. Črni oblaki, ki so prekri
vali nebo in grozili z dežjem, |  
in celo nekaj minutna preki
nitev električnega toka - ta je 
izpadel na celotnem dežel
nem ozemlju - ,  ki je organi
zatorje prisilila k nenačrtova
nemu premoru, niso zmotili 
izvajalcev, vživetih v nekda
nje pristne vaške navade.

Večer na Britofu so uvedli 
mladi pevci skupine Beneške 
korenine, ki s svojim petjem 
zvesto ohranjajo slovensko 
besedo in poživljajo kulturno 
delovanje v Nadiških dolinah; 
ob spremljavi kitare oz. har
monike so zapeli nekaj naro
dnih pesmi v domiselni, ne
koliko bolj sodobni priredbi 
dirigenta Davida Klodiča. Ko 
so se po nepredvideni "zate
mnitvi" spet prižgali žarome
ti, so se pevci mešanega zbo
ra PD Podgora z dirigentom - 
ob tej priložnosti tudi harmo- 
nikašem - dr. Mirkom Špaca
panom zvrstili na prizorišču 
in izoblikovali dobro uro in 
pol programa pod naslovom 
Lojtrca in kambrca v zamisli 
Lidije Jarc. S spletom kakih 
petindvajsetih prešernih (med

nje so se sicer ne ravno umest
no vrinile tudi tri žalostne) in 
okroglih bolj ali manj znanih 
narodnih pesmi ob glasu har
monike, med recitacijskimi 
utrinki in veznim, pojasneval- 
nim besedilom so pevci po
zornim gledalcem prikazali, 
kako so nekoč, po opravlje
nem delu na polju, pod večer 
med laježem psov fantje va
sovali pod okenci in kako so 
jih dekleta čakala, sprejema
la v svoje sobice ali pa jih od
krito in nagajivo odklanjala. 
Srečo ali razočaranje so fant
je najraje "zalili" z rujnim vin- 
cem v gostilni ob petju prigo- 
dniških pesmic.

Narodne pesmi - večji del 
izvajanih melodij iz ljudske 
skrinjice je priredil dirigent 
zbora - so se ubrano preliva
le med seboj in učinkovito 
zvenele na podgorskem, pre
senetljivo akustičnem trgu. S 
tokratnim nastopom so pevci 
ponovno potrdili, da so do
bra, uglajena glasbena skupi-

nem zapisu zasnovana širo
ko gledališko - glavne "junake" 
naj bi poosebili ljubiteljski ig
ralci, zbor bi v ozadju sprem
ljal dogajanje le kot komen
tator oz. glasbena kulisa -, zai
grana naj bi bila na različnih 
koncih trga, na okencih, na 
balkonu in seveda na nepo
grešljivi "lojtrci" - na sobotni 
predstavi smo namreč za
man čakali, da se bo nanjo 
povzpel hrepeneči zaljublje
nec - . Morda bo Jarčevi kdaj 
drugič uspelo uprizoriti neo
krnjeno vsaj eno izmed del 
"trilogije" (vasovanje, poroka, 
vojska), ki ga je napisala po 
motivih iz ljudske glasbene 
zakladnice.

Prisotni na sobotni prire
ditvi vsekakor čestitamo obli
kovalcem za lep večer in se 
jim  zahvaljujemo, ker so se v 
poletni vročini lotili takega 
projekta, se žrtvovali, zahajali 
na vaje in se trudili, da bi nam 
popestrili poletne dni.

na; dokazali pa so še, da jim  
tudi igralska mimika ni pov
sem tuja. Bili so pravi prota
gonisti večera; med njimi naj 
še posebej omenimo Sabino 
Antonič, Davida Grinovera, 
Kristino Kovic, Aleša Pintarja, 
Majdo Juretič in Iva Ambro
žiča, ki so s svojimi solistični
mi nastopi in recitacijami izo
blikovali like dveh mladih pa
rov oz. matere in očeta. Izva
jalci so podali svež in razgi
ban prikaz nekdanjega shaja
nja zaljubljencev ob luninem 
svitu in z njim povezane slad
kosti in "nadloge", čeprav se 
je celota bistveno oddaljila od 
prvotnega teksta režiserke Li
dije Jarc. Lidije ni treba pose
bej predstavljati, saj jo vsi po
znamo kot zelo aktivno člani
co podgorskega društva in 
požrtvovalno učiteljico, ki 
prav rada suče pero ne samo 
za šolske in društvene prire
ditve, ampak tudi za snova
nje doživetih pravljic. Uprizo
ritev na vaškem trgu je v izvir-
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RAZISKAVA O STRAŽCAH, PLACUTI IN SVETOGORSKEM PREDELU

MLADI V SEVERNEM 
DELU MESTA

HARJET DORNIK

Lani je goriška občinska u- 
prava omogočila raziskavo 
med mladimi in odraslimi v 
dveh mestnih četrtih, Straž- 
cah in Placuti-Svetogorski 
četrti (Progetto R.A.P. - ricerca- 
azione-partecipata). Izpeljal jo 
je team petih animatorjev 
(med temi je bila tudi dr. Ma
ra Černič), dveh upraviteljev 
in enega strokovnjaka. Srž 
delaje bila problematika mla
dih, njihovo počutje v ome
njenih četrtih, potrebe, želje 
in predlogi. Zbrani podatki in 
sugestije naj bi bile osnova za 
bodoče operativne posege v 
njihovo korist, utrditev vseh 
pozitivnih oblik njihovega iz
ražanja in gradnja njihove le
stvice vrednot. Delovna sku
pina je od možnih analitičnih 
pristopov izbrala predvsem 
vzgojnega, zato je v zaklju
čnem poročilu tudi izrecno 
zapisala, da se zaveda nepo
polnosti svojega dela. Kljub 
temu je raziskava zelo korist
na, še posebej za upravitelje 
in severne občane, ker osvet- 
Ijuje ali potrjuje marsikateri 
vidik in prinaša številne pred
loge za spremembe in ures
ničitve v tem prostoru.

Dominantna značilnost 
severnega dela mesta je neka 
"blažena socialna umirjenost11, 
le v Stražcah obstajajo neka
tera rizična področja, kjer vla
dajo nezaposlenost, eko
nomska revščina in socialna 
emarginacija. Številčno upa
danje mladostne generacije 
med 11 .-23. leti je v skladu s 
trendi za ostalo goriško pod
ročje in severno Italijo. V raz
dobju 1990-98 je v tem sta
rostnem območju zmanjka
lo 411 oseb (26,8%), in to naj
več v Stražcah (v Gorici pov
prečno 31,1 %). Prevladujejo 
družine z omejenim številom 
članov: le 4% družin ima več 
kot štiri člane, samih pa živi 
na Placuti in v svetogorskem 
predelu kar 40% občanov, v 
Stražcah pa 29,3% (v mestu 
35%). Prevladujejo torej sta
rejše osebe, ki zahtevajo oko
li sebe mir in narekujejo kot 
življenjski stil zaprtost in indi
vidualizem: ni pogovorov ne 
diskusij ne pozdravov, razen 
med sosedi, kot bi vsakdo ži
vel zase. Starejši se pritožujejo 
že ob blagih motnjah, kot sta 
glasnost mladostniških sku
pin in ropot motorčkov, in se 
radi poslužujejo sil javnega 
reda, da utašijo okolico, kar 
jim mladostniki očitajo.

Iz raziskave izhaja, da manj
kajo uslužni servisi in predlogi 
za prosti čas mladih. Manj
kajo strukture in prostori za 
igro, skupna srečanja in špor
tne aktivnosti. Še najbolj jih 
povezujejo župnije in pred
vsem salezijansko središče S. 
Luigi, ki privablja mlade do 
kakega 15. leta, nakar se ti od
daljijo in poiščejo agregacij- 
ska središča v drugih mestnih 
predelih (picerije, mušic bari, 
trgovine z glasbo) ali ob kon
cu tedna izven mesta v dru
gih vaseh. Pomanjkanje struk
tur vodi mlade v konformiza-

cijo kulturnih mod: v glasbo, 
kulturo, šport, obleke, prevoz
na sredstva, v t.i. organizira- 

prosti čas, medtem ko jem
mladostnikom potreben tudi 

j  čas posedanja po klopcah v 
brezdelju in pogovorih v iska- 

| nju lastne identitete. Zaradi 
demografskega padca ni več 
preteklega spontanega zdru
ževanja v neformalne skupi
ne, v katerih mladi sicer do
življajo konfliktualnost, na
sprotja in pregrade, a se hkra
ti tudi učijo in si nabirajo izku
šenj, izpeljujejo akcije, se so
očajo in vrednotijo različne 
komponente za gradnjo last
ne identitete. Mladim manj
kajo kraji, kjer bi uresničevali 
vrednoto  prijate ljstva, se 

j  združevali in zabavali, se pro
sto izražali, sproščeno živeli 
medsebojne odnose v har
moniji, brez napetosti, v med
sebojnem sprejemanju, kjer bi 
komunicirali brez obsoje, is- 

i  kali lastno samostojnost, pre
vzemali odgovornosti, potr
jevali sebe in lastne sposob
nosti, zaupali vase. Manjkajo 
jim strukture z "nizkim vstop
nim pragom", dostopne brez

| izkaznice ali vpisa, ki bi bile 
1 alternativa barom in cesti, s 
prostori za rekreacijsko in vz
gojno aktivnost, ne gola "par
kirišča". Tam naj bi bile na raz
polago tudi mlade referenčne 
osebe. Mladi so predlagali 
polivalentne športne struktu- 

I re s prostim vstopom in večje 
koriščenje javnih zelenih po- 
vrši n, ki so zanemarjene, o- 
puščene in nekoristne, in o- 
vrednotenje že obstoječih 

j  struktur, pa tudi večjo infor
miranost glede iniciativ v nji- 

j hovi četrti in v mestu. Brez 
vsega tega se dogaja, da mla
di v omenjenih četrtih največ
krat rastejo v osamljenosti.

Med problemi, ki jih zade
vajo, so mladi največkrat o- 
menili uživanje alkohola po 

i barih in lažjih drog (težje uži- 
: vajo starejši), težave za neka
tere, da bi si uredili bodoč
nost po negativnih izkušnjah 

l in pomanjkanje družinskega 
pogovora. Za večino mlado- 

i stnikov je družina pomemb
na za njihovo gotovost in so
cial no vključevanje, neoprav- 

! Ija pa nujne naloge v forma
tivnih procesih zaradi neko-

municiranja v njeni sredi. Šte-
■ vilni starši zaradi celodnev
nega dela ne zagotavljajo o t
rokom zadostne razpoložlji- 

j vosti in pozornosti.
Odrasli bi si za mladostni

ke želeli boljšo formacijo o- 
seb, ki se ukvarjajo z njimi, 
kar zadeva nove vzgojne zah
teve in preventivo, večjo po
vezavo in sodelovanje med 
stvarnostmi, ki delajo na is
tem območju, in večje ovred
notenje že obstoječega, večjo 
podporo staršem pri njihovi 
funkciji in dolgoročnim pro
jektom, saj se danes človek in 
družba kratko aktivirata le ta
krat, ko nastopi problem. Da
lje so predlagali ustanovitev 
Observatorija za mladostno 
italijansko-slovensko stvar
nost, potenciranje mest in

i strokovnjakov za poslušanje 
mladih in večjo vlogo občine 
pri predlogih in koordinaciji 

! posegov za mlade.
Iz raziskave je izšel tudi 

j zanimiv predlog za novo figu
ro pouličnega animatorja, 
prožne in prilagodljive vezne 
osebe. Morala bi imeti izkuš- 

! nje o odnosih z ljudmi, prislu
hniti in se pogovarjati z mla
dimi in starejšimi, sprejemati 
njihove verbalne in neverbal
ne informacije in predloge in 
vse koristno vključevati v pro
jekte za mlade.

D U H O V N A  PRIPRAVA IN NEKAJ N A V O D I L  O D B O R A

PRED PR IH O D O M  NADŠKOFA 
DINA DE' ANTONIJA

Verniki goriške nadškofije 
pričakujejo trenutek, ko bo 
novoimenovani nadškof msgr. 
Dino De' Antoni (na sliki) na
stopil svojo službo. Tudi to 
bo za goriško Cerkev velik tre
nutek milosti, saj bo prihod 
novega nad pasti rja uvedel 
skorajšnje odprtje velikih vrat 
jub ile jnega  svetega leta 
in sploh prihajajoče novo ti
sočletje. S svojimi besedami 
in tudi v pogovoru za naš te- 
dnikje monsinjorže dokazal, 
da namerava v svojem odgo
vornem poslanstvu z odpr
tim  srcem služiti enotnosti in 
hkrati različnosti ljudi na naši 
zemlji. V svojem prvem spo
ročilu goriškim vernikom je 
poudaril, da želi potrditi v veri 
vse ljudi, ki mu bodo zaupa
ni, pa naj so to pripadniki slo
venskega, italijanskega ali fur
lanskega naroda. Zlasti do Slo
vencev je večkrat izrecno po
kazal posebno naklonjenost, 
ki se kaže tudi po tem, da že 
dobra dva tedna biva na Slo
venskem, kjer se uči osnov 
našega jezika, za kar mu ob
navljamo svoje spoštovanje.

D U H O VN A  PRIPRAVA
Odbor, ki pripravlja pri

hod msgr. De' Antonija, bo 
pravočasno posredoval po
sameznim župnijam shede 
za duhovno pripravo verni
kov v prvih tednih meseca 
septembra, za hom ilije  in 
prošnje. Na dan njegovega 
prihoda, v nedeljo, 26. sep
tembra, pa bodo potekale 
maše v vseh goriških župni
jah po posebnih liturgičnih 
obrazcih; mašniki bodo no-

I sili praznična bela liturgična 
oblačila, darovi in morebitni 
drugi prispevki pa bodo šli 

i izrecno škofiji.
15.9.1999: POSVEČENJE

V C HIO G G II
Kot smo že pisali, bo msgr. 

Dino De' Antoni posvečen v 
stolnici v Chioggii v sredo, 15. 

j  septembra, ob 17. uri. Vsaka 
goriška župnija je vabljena, da 

i pošlje na posvečenje svojega 
i predstavnika (po možnosti 
I tajnika ali člana župnijskega 
i sveta), tako da bo stvarnost 
! naše krajevne Cerkve dobro 
zastopana. Iz različnih krajev 
nadškofije (s Travnika v Gori
ci, izpred tržiške stolnice in iz
pred stolnice v Červinjanu) 
bodo tisti dan ob 13.30 odpo
tovali trije avtobusi, ki bodo 
popeljali v Chioggio predstav
nike goriških vernikov. Du

hovniki, ki bi želeli iti na po
svečenje z avtobusom, naj kli
čejo nadškofovega tajnika 
(tel. št. 0481 597601) najkas
neje do 31. avgusta. Izvršni 
odbor v Chioggii obenem ob
vešča, da bo pri slovesni ev
haristični daritvi lahko soma- 
ševalo samo petnajst duhov
nikov (od teh pet redovnikov) 

26.9.1999: PRIHOD
V GORICO

Msgr. De' Antoni bo torej 
prispel v Gorico v nedeljo, 26. 
septembra. Ob 15.30 se bo 
za krajšo molitev ustavil v o- 

| glejski baziliki, pred vhodom 
v to ga bo pozdravil tamkaj
šnji župan. Nato se bo z avto
mobilom odpravil proti Go
rici, kjer se bo slovesna maša 
v stolnici začela ob 17. uri. 
Med svečanostjo bo tudi zna-

l čilen obred, ko bo dosedanji 
nadškof A.V. Bommarco pre
dal svojemu nasledniku pa- 

j  storale - škofovsko palico - v
I znamenje občestva in konti 
nuitete pastil ske službe.

SLOVO C D  MSGR.
A.V. BOMM Ar?CA

Verniki goriške nadškofije 
se bodo na prc zničen način 
poslovili od dosedanjega 
nadškofa Bommarca 8. de- 

, cembra letos, ko bo ta obha
jal 50-letnico svojega mašniš 
kega posvečenja, prisotni 
bodo vsi deželni škofje. To bo 
tudi trenutek, ko se mu bodo

i navzoči lahko zahvalili za
i šestnajst let služenja goriški 
Cerkvi; eno glavnih razsež
nosti škofovskega poslanstva 

| je namreč prav služenje. 
-------------- DD

O B VESTILA

BRALCE IN NAROČNIKE obve
ščamo, da bo uprava Novega 
glasa v Gorici zaradi dopusta 
zaprta od ponedeljka, 16., do 
petka, 21. avgusta.

NARAZSIAVISonce miru 1999, 
ki jo v galeriji Kulturnega doma 
v Gorici prireja kulturna zadru
ga Maja v sodelovanju s Kultur
nim domom, ZSKD, Dijaškim 
domom S. Gregorčič in posoš- 
kim združenjem darovalcev or
ganov ADO, bodo letos razstav
ljena dela mladih goriških "likov
nih umetnikov" poletnega sre
dišča slovenskega Dijaškega 
doma. Razstava bo odprta od 6. 
do 9. avgusta, ravno v dneh, ko 
sta pred 54 leti nad Hirošimo in 
Nagasakijem "zacveteli" prvi 
atomski bombi.

V PETEK, 6. avgusta, bo s 
pričetkom ob 22.30 v HIT Casi
no Park v Novi Gorici nastopila 
znana italijanska pevka Fiorda- 
liso.

NA VRHU sv. Mihaela bo v ne
deljo, 8. t.m. praznovanje sv. 
Lovrenca s slovenso sv. mašo in 
procesijo ob 10. uri. Po maši bo 
sledila družabnost.

V PONEDELJEK, 9. avgusta, se 
bo predstavila s pričetkom ob
22.30 na odru HIT Hotela Casi
no Park v Novi Gorici s samo
stojnim koncertom vodilna sve
tovna klezmer skupina The Klez- 
matics.

TRADICIONALNO GORIŠKO-TR- 
ŽAŠKO romanje na Barbano bo
6. septembra ob 11. uri.

SEDEŽ SSOv Gorici bo v avgu
stu deloval po poletnem urniku, 
in sicer od ponedeljka do petka 
od 9. do 12. ure. Od 9. do 13. 
avgusta bo zaprt zaradi dopusta.

OD OGLEJA do Dunaja. Ob 
medškofijskem romanju na Du
naj od 11. do 13. septembra pri
pravlja tudi dekanija Štandrež 
avtobus slovenskih romarjev. 
Božjepotno potovanje je izraz 
češčenja p. Marka iz Aviana, ki 
je 1.1683 z molitvijo spodbujal 
Dunajčane, da so ustavili turško 
vojsko. Njegovi posmrtni os
tanki počivajo v Kapucinski cer
kvi na Dunaju, kjer je tudi krip
ta s posmrtnimi ostanki članov 
avstrijske cesarske hiše. Cena 
romanja je 440.000 lir. Informa
cije in vpisovanje na upravi No
vega glasa najkasneje do 20. 
avgusta 1999. Slovenske ro
marje bosta vodila turistični vo
dič in slovenski duhovnik.

APOSTOLSTVOSV. Cirila in Me- 
toda-Gorica ter župnije Zgonik, 
Mavhinje in Nabrežina prirejajo 
romanje v Maribor ob beatifika
ciji A.M. Slomška 18. in 19. sep
tembra z udeležbo pri beatifika
ciji, ki jo bo vodil papež. Vse, ki 
se želijo udeležiti srečanja, pro
simo, naj pohitijo z vpisom, ker

je na razpolago le še nekaj mest. 
Prijave sprejemata uprava Nove
ga glasa (tel. 0481 5331 77 ali 
040 365473) in župnija Zgonik 
(tel. 040 229166).

D A R O V I

ZA NOVI glas: druž. Ciglič, 
Kanada, 50.000 lir.

ZA CERKEV v Števerjanu: nek
danji organist Lojze Levpušček 
100.000; N.N. 40.000; N.N. 
50.000; v spomin na pok. ma
ter Filomeno druž. Lojze Juretič 
100.000; N. N. ob srečno kon
čani delovni dobi za novo oltar
no mizo 400.000; v spomin na 
pok. Stojana Peršiča: Stojanovi 
prijatelji 500.000; Mirko Mužič 

druž. 50.000; župnijski pasto
ralni svet 200.000; Viktorija Ma
raž 50.000; Slavica Gravnar
30.000 lir.

ZA SKLAD s. Mihelangele: v 
spomin na pok. Stojana Peršiča: 
Stojanovi vrstniki 200.000; pri
jatelji iz Lucce Sandro Lisseni in 
Giovanna Cortopassi 100.000; 
Roman Vogrič 300.000; Mimi 
Zniderčič 50.000; letnik 1974
50.000 lir.

ZA CERKEV na Jazbinah: Die
go Devetak in Maria Angela 
Schiopetto ob poroki 150.000; 
v spomin na pok. Natalio Tron- 
kar in njeno hčerko Graziello 
družina Cuel 50.000; Mimi Zni
derčič 50.000; N.N. v spomin na 
nekdanjo šolsko postrežnico 
100.000; sestra Amalia in ne
čaka Ada in Franco 300.000; 
Zdravko Klanjšček 50.000; 
Zorko Prinčič z druž. 100.000 lir.

JUREN ANGELO z Vrha bo 
praznoval 5. avgusta 93 let. 
Čestitajo mu hčerki, zet in 
vnuki z družinami.

V A B IL O  C E R K V E N IM  
P E V C E M  

Odbor Združenja cerkve
nih pevskih zborov je pova
bil organiste in pevovodje cer
kvenih zborov na sestanek, 
na katerem naj bi se skupno 
pogovorili o petju pri cerkve
nih slovesnostih, ki se bodo 
zvrstile v avgustu in septem
bru. Med drugim so se dogo
vorili za petje pri posvečenju 
treh novih mašnikov v cerkvi 
sv. Ignacija v Gorici. Pevske
mu zboru iz Štandreža se bo
do za to priložnost pridružili 
pevci drugih cerkvenih zbo
rov. Združeni zbor bo imel 
dve skupni vaji, ki bosta v cer
kvi sv. Ignacija v torek, 31. av
gusta, in petek, 3. septembra, 
ob 20.30.

REGISTRACIJA V V O L I LNE SEZNAME

ZA VOLIVCE V BOSNI 
HERCEGOVINI

Goriška prefektura je po
slala v vednost navodila za ti
ste volivce iz republike Bosne 
in Hercegovine, ki se želijo u- 
deležiti občinskih volitev v tej 
nekdanji jugoslovanski repu
bliki. Te bodo 8. aprila 2000. 
Bosanski državljani, ki prebi
vajo na tujem, lahko medtem 
zaprosijo za registracijo v vo
lilne sezname. To lahko nare
dijo tudi tisti državljani, ki do
polnijo na dan volitev 18 let. 
Obrazce za registracijo daje 
na razpolago tudi prefektura 
v Gorici. Te izpolnjene obraz
ce morajo nato prizadeti po
slati na pristojen urad na Du

naj (Urad za volivce v tujini, 
poštni predal OSCE OVC OF 
529 A - 104L Dunaj-VVien) do 
19. novembra 1999.

Volivci, ki bodo sprejeti, 
prejmejo nato na pošti potr
dilo o registraciji, nato pa še 
volilnico na lasten naslov. 
Slednjo bodo potem odpo
slali (izpolnjeno) na ome
njeni naslov na Dunaj. Ves 
material pa lahko izročijo 
tudi pooblaščenim predsta
vnikom raznih humanitarnih 
organizacij (kot so Karitas, 
Acli itd.), ki imajo za to poo
blastilo.
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O B  S V E T IŠ Č U  NA

BENEŠKA SLOVENIJA

T R O M E J I

RUBRIKEKANALSKA DOLINA

Minulo nedeljo se jezares 
lepo število slovenskih verni
kov iz zdomstva, zamejstva 
in Slovenije udeležilo tradi
cionalnega poletnega sreča
nja, ki poteka na meji med 
tremi deželami, na vrhu ene 
izmed najbolj priljubljenih 
slovenskih romarskih poti. 
Gre za znano in že uveljavlje
no Srečanje treh Slovenij, ki 
seje rodilo na pobudo pokoj
nega izseljeniškega duhov
nika Viktorja Žaklja, v zadnjih 
letih pa ga uspešno organi
zira Rafaelova družba oziro
ma duhovniki, ki skrbijo za 
Slovence v svetu.

Večina romarjev se je na 
skoraj 1800 metrov visoke 
Svete Višarje pripeljala z ži
čn ico, m nogo p laninskih  
navdušencev pa si je privo
ščilo dobro porcijo sprošču
joče narave in svežega pla
ninskega zraka ter se že nad
vse zgodaj odpravilo peš pro
ti vrhu. Na pot je bilo treba 
zgodaj, saj je program sreča
nja že ob pol enajstih na vrhu 
predvideval predavanje dr. 
Janeza Zdešarja (na sliki le
vo). Duhovnik, ki je veliko let 
deloval med Slovenci v Nem
čiji, je izbral za temo striktno 
zgodovinskega predavanja 
komunistično ljudsko revo-

biti na nasilne in krvave ele
mente, ki so zaznamovali 
komunistično revolucijo v 
Sloveniji.

Srečanje se je nadaljeva
lo s sveto mašo (na sliki spo
daj), ki jo  je daroval beograj
ski nadškof msgr. Franc Per
ko, ki seje konec prejšnjega 
tedna mudil v naši deželi. 
Med mašo je nadškof blago
slovil nov oltar, ki ga je po na
črtu arhitekta Kvaternika iz
delal Vojko Mužina iz Sela pri 
Ajdovščini. Mašo je s petjem 
obogatila sedemčlanska dru
žina Sečnik iz Ljubljane, ki je 
pripomogla k ustvarjanju ve
selega vzdušja tudi po maši, 
ko so se romarji ustavili v pri
jetnem klepetu v planinskih 
gostiščih ali si privoščili spre
hod po bližnjih vrhovih.

SREČANJE TREH SLOVENIJ 
NA SVETIH VIŠARJAH

BREDA SUSIČ

lucijo na Slovenskem. Pou
daril je, da so pripadniki ko
munistične partije Slovenije 
že od same ustanovitve par
tije leta '20 imeli v načrtu iz
vedbo revolucije in da so jo  
po nekaj neuspelih poskusih 
izvedli po okupaciji. Opisal 
je vse elemente nasilne revo
lucionarnosti SKP in podčrtal, 
da so komunisti izrabili boj 
proti okupatorju za prevzem 
oblasti. Dr. Zdešar je izbral 
omenjeno temo zato, ker 
skuša po njegovi oceni dana
šnja oblast v Sloveniji poza-

O BOLEZNI

Neradi pom islim o na bo
lezen in to še posebej takrat, 
ko skoraj vsa družba okrog 
nas in prevečkrat tudi m i sami 
v poletnih mesecih govorimo 
skoraj samo ali pa vsaj preveč 
o počitnicah. Počitnice sem in 
počitnice tja, počitnice gor in

JURIJ PALJK

počitnice dol. Kje si b il na po
čitnicah in kam boš šel na po
čitnice, sta dve najbolj poslu
šani vprašanji v poletnih me
secih in v družbi, v kateri živi
mo, še posebej v mesecu av
gustu.

Kot da drugih skrbi ne bi 
bilo in tudi kot da nihče ne bi 
smel ostati doma. Vsiljiva 
vprašanja o počitnicah še po
sebej m otijo in so celo žaljiva 
do tistih ljudi, ki jih  je  prav v 
teh mesecih doletela bole
zen. Bolezen namreč ne po 
zna počitnic. Na žalost je tako, 
ker smo pač vsi ljudje podvr
ženi boleznim, pa naj gre za 
prehodne gripe ali lažje vi
rusne obolelosti ali pa tudi za 
težje bolezni, ki vsakemu člo
veku spremenijo življenje, 
prevečkrat za vedno, gotovo 
pa vsaj za nekaj časa. Takrat 
se mora človek ustaviti, naj
večkrat ležati v bolnišnici ali 
doma, kjer je  v veliko napoto 
sam sebi in posredno tudi 
svojcem.

Te dni bomo in smo že pri
če poročilom  v sredstvih jav
nega obveščanja o tem, kako 
nekateri ljudje nesramno pu
ščajo ostarele same doma, 
ker "morajo" sami na počitn i
ce; slišali bomo, kako ostare

le ljud i nasilno odpeljejo v 
bolnišnico, kjer jih  "parkirajo", 
kot se parkirajo stari avtomo
b ili na avtoodpadih, na sme
tiščih; slišali bomo o tem, ka
ko so gasilci vdrli v kako sta
novanje v mestu in tam našli 
že nekaj tednov mrtvega osta
relega in osamljenega člove
ka, in še vrsto podobnih stva
ri bomo slišali, takih, ki niso v 
čast nobenemu človeku in še 
najmanj naši družbi.

Naša, zahodna družba, ki 
sloni na krhkih in glinastih te
meljih potrošništva in užitkar- 
stva za vsako ceno in ob vsa
kem času, si seveda v svoji za
verovanosti vase in v svoj prav 
ne more privoščiti niti misli na 
bolezen. Prav zaradi tega bo
ste videli vedno in povsod na 
prvih straneh modnih časni
kov samo mlade in nasmeja
ne ljudi, nikdar bolnika ali pa 
dolgih, molčečih vrst pacien
tov, ki do onemoglosti potr
pežljivo čakajo na zdravniški 
pregled v naših bolnišnicah. 
To niso pravljice, to je stvar
nost.

Bolezen in bolniki so del 
naše vsakdanjosti in to tudi 
m ed počitnicam i. Bolezen 
pride namreč takrat, ko jo  
najmanj čakaš, takrat ko na
njo nisi pripravljen. Naši stari 
ljudje, ki so morda imeli več 
modrosti kot mi, a v zameno 
veliko manj blagostanja kot 
mi, so znali povedati o bolez
ni tole: “Zdravje gre po  vrvi 
doli in po niti gori!" Veliko res
nice je  v tej slovenski ljudski

modrosti in prav b i bilo, da 
bi se nanjo spomnili tudi v 
poletnih dneh. Seveda bi bilo 
še bolj prav, da bi se tudi v ča
su počitnic, kot se sedaj "ura
dno" imenuje poletje, spom
n ili naših dragih, ki so obole
li, sosedov, ki so ostareli in ta
ko ostali za vedno doma, bol
nih prijateljev in znancev, ki 
jih  je  med poletjem doletela 
bolezen. Ne gre za nobeno 
ceneno moraliziranje; gre za 
človeško solidarnost, za člo
veško dostojanstvo!

Vsak bo ln ik  ima enako 
človeško dostojanstvo, kot ga 
ima zdrav in vitalen človek, 
pravzaprav še večje, ker je  ši
bak in potreben naše pom o
či! In to bi moralo veljati še 
bolj v času, ko imamo ljudje 
okrog njega več prostega časa, 
se pravi: sedaj, poleti, ko je  
čas dopustov!

Posvetiti vsaj dan, dva bol
nemu sosedu ali prijate lju  
med dopustom bo naredilo 
naše poletje lepše, bolnika pa 
malce srečnejšega v trpljenju, 
ki je  del našega vsakdana, 
pravzaprav nedoumljiva skri
vnost človeškega življenja.

O  ljudeh, ki zaradi "obvez
nih in neodložljivih počitn ic  
na m orju ali v hribih" pustijo  
doma bolno mater, očeta, 
brata, svaka, ožjega sorodni
ka, pav našem tedniku ne bo
mo pisali in to zato ne, ker to 
ni vredno človeka, kaj šele 
kristjana ali pa tistega, ki o 
sebi trdi, da je kristjan.

V PRIČAKOVANJU NA DO KU MEN TAR NO 
PUBLIKACIJO O SENJAMU

NEPRECENLJIVI 
DELO IN VLOGA  
KULTURNEGA  
DRUŠTVA REČAN

ERIKA JAZBAR

Mislim, da nam nihče ne 
bo ugovarjal, ko trdimo, da 
je Kulturno društvo Rečan 
med najpomembnejšimi, če 
ne najpomembnejša kultur
na ustanova, ki deluje v v i
demski pokrajini oziroma Na- 
diških dolinah. Oznaka je ve
zana na neprecenljivo vlogo 
ohranjanja narodne zavesti 
in kulturne specifike sloven
skih krajev, ljudi in mlajše ge
neracije.

Društvo je nastalo točno 
pred tridesetimi leti, v treh 
desetletjih nepretrganega de
lovanja pa je uresničilo dra
gocene pobude in utrdilo sku
pine domačih kulturnih de
lavcev, ki so odigrali bistve
no vlogo pri utrjevanju zave
sti omenjene skupnosti.

Kulturno društvo Rečan ne 
zablesti enkrat v petletju z od
mevno iniciativo in nato utih
ne za nekaj časa, temveč se 
redno predstavlja vsako se
zono, vsako poletje z novimi 
in tradicionalnimi ter prenov
ljenimi ljudskimi srečanji, ki 
so med beneškimi ljudmi zelo 
priljubljena, saj so domača in 
odražajo njihovo kulturno 
specifiko.

Ob istoimenskem zboru, 
ki izvaja predvsem pesmi iz 
beneške pevske zakladnice, 
je v sklopu društva nastalo 
tudi Beneško gledališče. Ob 
vsakoletnih publikacijah in 
medijsko manj zanimivem 
čiščenju zaraščenih stez se 
ljudje vsako leto junija sreča
jo pri kresu sv. Ivana v sklo
pu Postaje Topolove, prirera- 
jo  pohod čez namišljeno črto 
do Livka in nazaj, jeseni je na 
vrsti Kulturna jesen z večeri 
poezije V nebu luna plava, v 
božičnem času pa se po dva
najstih zaselkih premikaDe- 
vetica Božična.

Konec julija je potekala 
tudi letos najbolj priljubljena 
iniciativa beneškega poletja, 
in sicerSenjam beneškepie- 
smi na Lesah. Na igrišču pred 
telovadnico - ki je že preveč 
časa neuporabna zaradi var
nostnih normativ - se je le
tos od 23. do 25. julija zvr- 
stilodvanajst skupin oz. pev
cev pred številno in navduše
no publiko, ki je pozorno po
slušala tradicionalne in nove 
pesmi mladih in manj mla
dih ljudskih pevcev in izva
jalcev. Festival beneške glas
bene ustvarjalnosti se bliža 
visokemu jubileju, saj bo pri
hodnje leto na vrsti 25. izve
dba Senjama, za katero pri
pravljajo dokumentarno pu
blikacijo. Pred tem podvi
gom pa so kulturni delavci pri 
društvu letos poskrbeli za 
dragoceno dokumentacijo 
letošnjega Senjama, in sicer 
s kaseto ter drobno brošuro, 
na kateri so tiskana vsa be

sedila in imena letošnjih iz
vajalcev, ustvarjalcev in sode
lavcev. Na kaseti je posnetih 
vseh dvanajst pesmi, ki ope
vajo ljubezen, lepoto doma
čih vasi in dolin, izseljenstvo 
in domotožje, življenje in na
ravo. Melodije gradijo na tra
dicionalnih beneških motivih, 
ne manjka pa inovativnih 
prijemov.

Na uvodni strani brošure 
beremo naslednje: "Mislimo, 
da kaseta je priča dela, ki sto
ji za vsakim Sejmam, an smo 
dužni napravit če ne za druze- 
ga za zahvalit avtorje, pievce 
in sodelavce, ki vsako lieto, v 
kratkim času, se potrudijo za 
nam šen kat an novi Senjam.

Lietos naše društvo praz
nuje 30-letnico. Pogledati na
zaj an napraviti bilanco naše
ga diela pride avtomatično: 
mislemo pa, da vsak sam za- 
stope, de pot, ki je bila zbra
na 30 liet odtuod, je ta prava, 
in vi, ki dielata, sodelujeta, nas 
poslušata... nam kažeta, da 
niesmo dielali zastonj."

Vsi tisti, ki poznajo kultur
ni in širše družbeni utrip slo
venskega človeka pod Mata
jurjem, se bodo strinjali s te
mi stavki.

IZJAVA SVETOVNEGA 
SLOVENSKEGA 

KONGRESA

SLOVENCI  
V EVROPI
Svetovni slovenski kon

gres se je obrnil na ustavno 
sodišče republike Slovenije 
in ga naprosil, naj prouči vse
bino zakona o ratifikaciji spo
razuma o pridružitvi republi
ke Slovenije Evropski uniji. 
SSK meni, da utegne biti o- 
menjeni zakon v nasprotju s 
slovensko ustavo, češ da ne
upravičeno razlikuje med 
državljani Slovenije in Slo
venci, ki žive v novih drža
vah po svetu in nimajo slo
venskega državljanstva. Sle
dnji, po mnenjuSvetovnega 
slovenskega kongresa, niso 
deležni enakih pravic, ki jih 
določa peti člen ustave repu
blike Slovenije. Slednji na
mreč določa, da mora repu
blika Slovenija odobriti za
kon, ki bo navedel vrsto in 
obseg pravic prizadetim Slo
vencem. Ustavno sodišče 
republike Slovenije, poudar
ja izjava SSK, naj ugotovi ne
ustavnost zakona o ratifika
ciji sporazuma o pridružitvi 
Evropski uniji in naj v skla
du z obstoječim i predpisi 
povabi državni zbor repu
blike Slovenije, da v razum
nem roku odpravi neustav
no stanje.
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U S K L A D I T E V  S L O V E N S K E G A  R E Ž I M A  V I Z U M O V  Z E V R O P S K IM

D O  KONCA LETA SPET V IZ U M I  
ZA NEKATERE DRŽAVE

SLOVENIJA

MARJAN DROBEZ

Prednostni nalogi na tem 
področju sta vzpostavitev in
formacijskih in komunikacij
skih povezav ter nakup teh
ničnih sredstev za učinkovito 
nadzorstvo meja. Kar zadeva 
Slovenijo, bo to izjemno zah
teven projekt, ki bo terjal pri
bližno 90 milijonov tolarjev iz 
državnega proračuna, prav 
toliko denarja pa bomo dobi
li iz programa Phare EU.

Državni podsekretar v no
tranjem ministrstvu Peter Je
glič je sicer izjavil, "da so me
rila za vstop tujcev v Sloveni
jo že zdaj v skladu s schen- 
genskimi." Za prilagoditev ce
lotnega področja pravnemu 
redu EU je državni zbor spre
jel tudi tri t.i. migracijske za
kone. To so zakon o azilu, za
kon o tujcih in zakon o statu
su državaljanov držav, nasle
dnic nekdanjejugoslavije. Slo
venija bo morala upoštevati, 
v sklopu tujske in migracijke 
politike, tudi t.i. črni in sivi se
znam držav, za katere ne ve
lja brezvizumski sistem pre
hajanja meje. Po besedah dr
žavnega sekretarja na notra
njem ministrstvu Slavka De
belaka je na omenjenih dveh

D ržav e  kan d id atke  za sprejem  v EU m ora jo  
že v faz i p rip rav  p revze ti tud i zakone in druge  
norm e za  n ad zo r in po tovan ja  čez m eje, vse 
v skladu s schengenskim sporazum om .

seznamih skupaj 106 držav, 
ki veljajo za rizične. Med nji
mi so tudi Ruska federacija 
(vključuje države z območja 
nekdanje SZ), Romunija, Tur
čija, Bolgarija in Makedonija. 
Za potnike iz teh držav bo Slo
venija najkasneje do konca 
tega leta uvedla vizume. Seve
da je to politično delo zelo ob
čutljivo vprašanje, ki bo Slo
veniji lahko povzročilo tudi 
gospodarsko škodo, na kar so 
že opozorili predstavniki Ma
kedonije. Debelakje kritikom 
odgovoril, da Slovenija pač ni
ma izbire, "ker bi sicer na ta 
seznam prišla tudi sama."

Za uskladitev režima vizu
mov z evropskim pa bo Slo
venija morala bistveno "nad
graditi" tudi potovalne doku
mente, zlasti potne liste. Vla
da je zato pripravila besedilo 
novega zakona o potnih listi
nah državljanov Slovenije in 
ga poslala v parlamentarni 
postopek. Izdelavo in izdaja
nje potnih listov bodo centra
lizirali na državni ravni, saj je

sedanji način izdajanja ome
njenih dokumentov na posa
meznih upravnih enotah (po
dročnih izpostavah državne 
uprave) neskladen s priporo
čili EU. Za izdajo novega pot
nega lista je dovolj le preklic, 
objavljen v Uradnem listu, 
večkratne pogrešitve pa za
kon sploh ne obravnava. Ve
rodostojnost dodatno znižu
jejo tudi nizke kazni za tiste, 
ki so svoj potni list prodali ali 
zastavili, potem pa zaprosili 
za izdajo novega. Tako posa
meznik sploh ni kaznovan, če 
se ugotovi, da je potni list pro
dal ali zastavil, čeprav je prija
vil njegovo izgubo in zapro
sil za novega. Novi potni list 
bo veljaven kvečjemu 10 let, 
ker v tem času tehnologija za
ščite in tudi ponarejanja tako 
napredujeta, da so potrebne 
spremembe obrazca.

Za izdelavo obrazcev no
vih potnih listov bodo nema
ra izbrali tujega ponudnika, 
ker bodo ti dokumenti mora
li biti iz najboljših materialov,

da jih ne bi ponarejali. Seda
nje potne liste Slovenije je mo
goče, tako kaže, brez poseb
nih težav ponarejati, zaradi 
česar iz Evropske zveze pri
hajajo zelo glasna in resna o- 
pozorila. Največ ponaredkov 
uporabljajo državljani nekda
njih jugoslovanskih republik, 
po dokaj zanesljivih podatkih 
pa slovenski potni list na čr
nem trgu stane od 300 do
2.000 nemških mark. Pona- 
rejevalcevslovenskih potnih 
listov je največ v Beogradu, 
kjer so menda tudi najbolj is
kani. Tam so odkrili navezo, 
s katero so slovenske potne 
liste prodajali tudi v Skopju in 
na Kosovu.

Po novem zakonu rok od 
vložitve vloge do prejetja pot
nega lista ne bo presegal tri 
dni. Zakon bo tudi precej zožil 
krog upravičencev do službe
nih in diplomatskih potnih li
stov. Sedaj veljavni zakon 
predvideva izdajo diplomat
skih potnih listov tudi za po
slance državnega zbora, po 
novem pa bo diplomatski 
potni list lahko prejel samo 
predsednik parlamenta, po
slanci pa bodo upravičeni do 
službenega potnega lista.

V S K L A D U  Z E V R O P S K IM I  D O L O Č I L I

PROSTOCARINSKE 
PRODAJALNE 
BO TREBA ZAPRETI

V Sloveniji že dalj časa tra
jajo polemike o tem, ali naj dr
žava ugodi zahtevam Evrop
ske komisije (vlade EU) in za
pre prostocarinske prodajal
ne. Gre za različna tolmače
nja obveznosti, ki naj bi bile 
sprejete ob sklenitvi pridružit- 
venega sporazuma z EU. Te
daj naj bi Slovenija načelno 
obljubila, da bo take prodajal
ne ob kopnih mejah (na sliki 
Rdeča hiša v Gorici) zaprla 
do 1. julija lani, po dodatnih 
tolmačenjih pa do 1. julija
1999. Toda storjenega ni bilo 
ničesar. Zdaj pa je postal od
nos do spornega vprašanja bolj 
jasen. Čedalje več je mnenj, da 
bo prostocarinske prodajalne 
treba čimprej zapreti, ker so 
nezdružljive s predpisi o no
tranjem trgu, ki veljajo v EU. 
Če hoče biti Slovenija vero
dostojen partner EU, mora iz
vajati njena določila, čeprav 
še ni polnopravna članica. Ta

ko ponavljajo predstavniki Ev
ropske komisije in držav čla
nic med obiski v Sloveniji.

Minister za evropske zade
ve Igor Bavčar je v pogovoru 
za zadnjo številkoAgensa, ča
sopisa za privatizacijo, pre
strukturiranje in gospodarski 
razvoj sicer poudaril eko
nomski pomen brezcarinskih 
prodajaln, tudi zato, ker je v 
njih zaposleno več kot tisoč 
ljudi. Toda, je zapisal, "mora
mo biti realni, saj, če bomo 
vztrajali na dosedanjem sta
lišču, bo pritisk EU precej huj
ši, po drugi strani pa ne bomo 
mogli računati na njeno po
moč pri reševanju gospodar
sko zelo zahtevnih težav. Brez
carinske prodajalne bomo z 
ukrepi davčne politike izena
čili s statusom drugih trgovin. 
Torej se problema lahko loti
mo organizirano ali pa po po
ti konfliktov. Slednje bi s po
daljševanjem poslovanja že

leli sprožiti nekateri lastniki 
prostocarinskih prodajaln."

Proti nadaljnjemu obstoju 
prostocarinskih prodajaln se 
je prvič opredelil tudi poslov
ni časnikfinance. V nekem u- 
vodniku polemizira z zaseb
no delniško družbo Kompas 
MTS (Mejni turistični servis), 
ki je monopolist na področju 
brezcarinske trgovine. V Kom
pasu MTS menijo, da bi zapr
tje prodajaln povzročilo 1,6 
milijarde ameriških dolarjev 
škode, to pa pomeni 16% dr
žavnega proračuna za leto
šnje leto in 20% deviznega 
prihodka, predvidenega za to 
leto. V časniku Finance pou
darjajo, da imajo korist od po
slovanja brezcarinskih pro
dajaln predvsem delničarji o- 
menjene družbe, "zaradi če
sar sedaj nekateri politiki ko
risti teh delničarjev postavlja
jo pred interese davkoplače
valcev in države. Ohranjanje 
brezcarinskih prodajaln je ne
kje pri repu državnih intere
sov in njihov obstoj bi lahko 
zamenjali za kaj drugega, de
nimo za začasno ohranjanje 
nekaterih ugodnosti, ki jih 
ima Slovenija kot nečlanica 
EU, pa bi ji lahko prej ali poz
neje izgubila."

Časnik Finance je tudi za
pisal, "da Slovenija dolgoro
čno ne bo nič bolj uspešna, 
če bomo vztrajali pri svoji 
pravici, da na mejah krošnja- 
rimo s poceni viskijem in ci
garetami. Brez pomisleka lah
ko zapišemo, da so brezca
rinske prodajalne v razvitem 
svetu izginjajoča vrsta. Izgini
le bodo tudi pri nas, ostale 
bodo le spomin."
-------------- M .

JAVNOMNENJSKA
RAZISKAVA

SKORAJ 3 5 %  
S LO V E N C E V  
NE BO ŠLO 
NA D O P U S T

Sredstva javnega obvešča
nja opravljajo javnomnenjske 
raziskave o tem, koliko Slo
vencev bo v poletni sezoni, ki 
se že preveša v drugo polovi
co, šlo na počitnice. Iz podat
kov izhaja, da kar 35% anke
tiranih ne bo šlo na dopust 
zaradi pomanjkanja denarja. 
Od preostalih bo tretjina pre
živela dopust v Sloveniji, dru
gi pa se bodo odpravili v tuji
no. Tri četrtine dopustnikov 
bodo preživele počitniške dni 
na morju v Slovenski Istri ali 
pa na Hrvaškem, slaba dese
tina v zdraviliščih in toplicah 
in dvajsetina v hribih. Večini 
je, kot kaže, ljubši dopust v 
lastni režiji, saj se bo le slaba 
petina anketirancev odpravi
la na oddih organizirano.

Glede gostoljubnosti Slo
venije dve petini anketirancev 
menita, da je srednja prijaz
na, tretjina, da je precej prijaz
na, 16% pa, da je zelo prijaz
na. Za neprijazno državo pa 
jo ima 5% vprašanih.

Desetina namerava preži
veti dopust za manj kot 30 ti
soč tolarjev na osebo. Naj
več, t.j. dobri dve petini, jih bo 
za počitnice predvidoma po
trošilo 30-50 tisoč tolarjev, 
tretjina pa med 50 in 100 tisoč 
tolarji. Dobra desetina name
rava za oddih odšeti 100 tisoč 
tolarjev ali več na osebo. 
--------------  M .

N O V I C E  IZ M I R N A  (1)

T R G O V IN A  IN JAVNA 
DELA V O B Č IN I  
MIREN-KOSTANJEVICA
Ob prihodu v Miren, ob

činsko središče občine Mi- 
ren-Kostanjevica, so v minu
lem juliju najprej zbudili po
zornost obiralci breskev pod
jetja Agrogorica, ki ima sedež 
v Šempetru. Letos gre za prvi 
redni pridelek (v tem mese
cu bo sledilo obiranje poznej
ših sort) novih nasadov nao- 
beh straneh glavne ceste, ki 
so nadomestili prejšnje hru
škove sadovnjake. Kot zna
no, je bil Miren še v bližnji pre
teklosti dobesedno "posajen" 
s hruškami, da je bilo zaradi 
obilnega škropljenja stanje za 
prebivalstvo vse bolj moteče. 
Sedaj je nasadov bistveno 
manj: Ostrog je bil v denacio
nalizacijskem postopku vr
njen prejšnjim lastnikom; Lo
ke so letos povsem opuščene 
(spomniti je, daje tudi samo 
podjetje izrazito zmanjšalo 
svojo sadjarsko dejavnost), 
največji sadovnjak pa tako 
slejkoprej ostajajo Dela, kjer 
pa je tudi prišlo do manjše 
skrčitve prostranega nasada.

Za razliko od sosednje ob
čine Sovodnje čez državno 
mejo, kjer so v zadnjih letih 
trgovine zapirali drugo za dru
go, smo v Mirnu še vedno pri
ča širitvi trgovske ponudbe. 
Na začetku julija so namreč 
nasproti bencinske črpalke 
ponovno odprli "mesnico-de- 
likateso". Omenjeni trgovski 
lokal je nastal v lanskem letu 
iz stare stanovanjske hiše in 
posloval nepolnih pet mesecev 
(december 1998-maj 1999). 
Sedaj je lokal kot najemnik pre
vzel podjetnik Tihomil Peloz 
iz Vrtojbe, ki ima tudi lastno 
predelavo mesa. V Mirnu po
slujejo še tri trgovine (največ
ja - market - jev lasti delniške 
družbe Goriška, ostali dve sta 
zasebni) in ena mesnica (v la
sti MlP-a). Zlati časi za trgo
vce so bili tudi v Mirnu pred 
leti, ko so sem prihajali šte
vilni kupci iz sosednje Italije. 
Po uvedbi ugodnosti za na
kup bencina državljanom čez 
mejo je vidno upadel tudi prej 
zelo živahni promet na ben
cinski črpalki Petrola.

Ulica od mosta do "Konca" 
že doslej velja za nekakšno 
neformalno poslovno sredi
šče Mirna, saj se začne in 
konča z gostinskim lokalom, 
ob katerih je tudi trgovina, po
leg tega so tu sedež občine, 
več podjetij, mesnica, Gale
rija Oskar Kogoj, krajevna 
skupnost, pošta, veliki kultur
ni dom (ki sicer zaradi "neu
porabnosti" sploh ne služi 
svojemu namenu), osnovna 
šola z otroškim vrtcem in te
lovadnico, v Ostrogu pa še 
zdravstveni dom in zasebna 
zobozdravstvena ordinacija. 
Sedaj je v ulici tudi veliko gra
dbišče. SGP Gorica namreč 
gradi za krajevne razmere ve
lik poslovno-stanovanjski ob
jekt, katerega investitor sta 
banka Nova KBM d.d. Mari
bor, Področje Nova Gorica in 
njena družba Fininvest d.o.o. 
Nova Gorica, s kupci pa ko

municira podjetje Proagent 
d.o.o. Nova Gorica. Pritličje 
bo namenjeno poslovnim 
dejavnostim (pošta, banka, 
zavarovalnica, zasebna zob
na ambulanta), v prvem nad
stropju in mansardi pa bo 24 
stanovanj. Tri je že odkupila 
domača občina, dve za sta
novalce v prostorih nekda
njega "županstva", kamor naj 
bi se potem preselil sedež ob
čine. V neposredni bližini no
vogradnje gradi tudi družin
sko podjetje A.J. Kogoj d.o.o. 
Miren, in sicer "adaptacijo, 
prizidavo in novogradnjo po
slovnega objekta - objekt A" 
(iz nekdanje menze Ciciba
na), izvajalec pa je domači 
gradbeni obrtnik Izidor Batič. 
Z vsem navedenim tako v 
tem predelu Mirna nastaja 
dejansko zaokroženo poslov
no središče občine Miren-Ko- 
stanjevica.

Glede gradbene dejavno
sti pa še ni vse povedano. Ta
ko je zdravstveni dom, doslej 
pokrit s klimatsko neustrez
no ravno streho, letos dobil 
novo klasično strešno kritino. 
Na Mirenskem Gradu so v 
celoti obnovili stopnišče pred 
glavnim vhodom (izvajalec je 
bil kamnoseški obrtnik Vojko 
Mužina iz Sela na Vipav
skem), pred stopniščem po
ložili novo asfaltno prevleko 
in postavili novo manjše par
kirišče. V Orehovljah so po
rušili starodavni, razpadajoči 
mlin na reki Vipavi, ki je bil v 
denacionalizacijskem posto
pku vrnjen "Mermoljevim" in 
nato prodan novemu lastni
ku, ravno tako mirenskemu 
rojaku Darku Urdihu. Na te
meljih porušenega mlina je 
bila ravno v teh dneh postav
ljena betonska plošča, nadalj
nji načrti z njim pa niso zna
ni. Z mirenskega mostu pa je 
v teh dneh videti gradbene 
stroje tudi v sami reki Vipavi. 
Gre za urejanje rečne struge, 
ki jo izvaja Vodnogospodar
sko podjetje Soča, financira 
pa državno ministrstvo za o- 
kolje in prostor. Center gra
dbišča je trenutno na nekda
njem priljubljenem kopališču 
"Skalce". V kraju poteka v raz
ličnih fazah tudi več zaseb
nih gradenj (Vinko Bratkovič, 
Roman Malič, Vojko Marušič, 
Albert in Nevica Klančič, llija 
Mirič, v Orehovljah Matjaž 
Plesničar). Med prvimi pa bo, 
kot kaže, stanovalce dobila 
zgradba ob teniškem igrišču 
v samem "gradenskem" hribu 
(prostor v griču je izdolbel 
nekdanji kamnolom pod M i
renskim Gradom).

Po vsem navedenem lah
ko rečemo, da gre v miren- 
sko-kostanjeviški občini za 
obdobje gradbene konjunk
ture, pri čemer smo se tu o- 
mejili le na prostor mirenske 
krajevne skupnosti (večja jav
na dela potekajo letos tudi v 
Biljah, kjer urejajo cestišče 
sredi vasi kot zelo potrebno 
in dragoceno delo).

PB / DALJE
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TEČAJI Z A  I Z P O P O LNJEVANJE IN IZ O B R A Ž E V A N J E

NAČRTI IN POBUDE 
ZA RAZVOJ TRŽAŠKEGA 

GOSPODARSTVA

I T A L I J A N S K O  P R A V O

NEPREMIČNINE
IN D IV ID U A L N IH
PODJETNIKOV

V okviru tržaške trgovin
ske zbornice deluje posebna 
ustanova ARI ES, ki se že leta 
ukvarja z nudenjem dodatnih 
storitev in uslug gospodar
skim krogom na Tržaškem. 
Na zadnji seji upravnega sve
ta so pozitivno ocenili dej
stvo, daje pristojni evropski 
računski dvor odobril finan
čna sredstva, ki bodo omo
gočila uresničitev nekaterih 
zanimivih izobraževalnih in 
razvojnih pobud.

Ustanova ARI ES je v sklo
pu evropskega programa In- 
terreg za sodelovanje med 
Italijo in Slovenijo že pred 
meseci predstavila načrt, po
imenovan Trans In f o Net- 
work, ki predvideva čezmej
no sodelovanje na področju 
obrtništva, s posebno pozor
nostjo na telematski razvoj 
in trgovino z elektronskimi 
napravami. Načrt, ki je pred

videval naložbe v višini 650 
m ilijonov lir, je bil odobren 
in bo zato stekel v najkraj
šem možnem času.

Posebno pozornost so na
menili tudi razvoju ribogoj- 

! stva vzdolž obale Tržaškega
I zaliva. Oddelek za ribolov in 
j  ribogojstvo je  namreč pri- 
j pravil načrt, ki naj bi omo
gočil razvoj ribogojstva in to
rej primerno rast te dejavno- 

| sti na Tržaškem. V ta namen 
; so pripravili načrt, ki predvi
deva eno milijardo in pol lir 
naložb. Kar 80 % le-teh bo 
krila Evropska zveza, ostalo 
pa sami ribogojci. Za izpelja
vo tega načrta pa bo skrbela 
sama tržaška Trgovinska zbor
nica. Ustanova ARIES je za 
potrebe tega sektorja poskr
bela tudi za izpopolnjevanje 

j  in izobraževanje zaposlenih 
v ribištvu in ribogojstvu. Pri
redili bodo kar sedemnajst

različnih tečajev, da bi lahko 
interesentom nudili tudi v 
dopisni obliki možnost pri
dobivanja novega znanja in 
torej posredno prispevali k iz
boljšanju delovanja. Organi
zaciji teh izobraževalnih te
čajev bodo namenili kar 850 
milijonov lir.

Pozitivna je tudi vest, da
I je italijansko ministrstvo za 
! šolstvo odobrilo tri izobraže-
i  val ne pobude, ki naj jih  pri- 
j redijo na meddeželni ravni in 
ki naj se okoristijo možnosti 
Evropskega socialnega skla
da. Te izpopolnjevalne pobu
de bodo namenjene trgovin
skemu sektorju, predvsem 

] izobraževanju glede ocenje
vanja kakovosti blaga. Podo
ben tečaj bodo posvetili tudi 
izobraževanju mladih, ki bi 
se radi ukvarjali z multime- 
dialno tehnologijo.

ZA FINAN ČNO,  ZAVAROVALNO IN SKRBSTVENO PODROČJE

TELEMATSKA BANKA DRUŽBE GENERALI
V TRSTU

SLOVENIJA

Š E M P E T E R -V R T O JB A : 
SKRB Z A  G O S P O D A R N O  

IZ R A B O  Z E M LJIŠ Č
V občini Vrtojba-Šempeter 

bodo začeli spreminjati sred
njeročne in dolgoročne načr
te, da bi zagotovili bolj racio
nalno uporabo prostora. Pre
povedali bodo razne gradnje 
in druge posege v prostor, ki 
ne bi ustrezal strogo določe
nim merilom. V preteklosti so 
pogosto gradili kar vsevprek, 
kot daje zemljišč dovolj in jih  
nikoli ne bo zmanjkalo. Zu
pan občine Dragan Valenčič 
poudarja, da bodo nadaljnjo 
poselitev dovoljevali le v okvi
ru še nerazpoložljivih povr
šin na območju Šempetra in 
Vrtojbe. "Pobude za razširitev 
naselij bomo obravnavali sa
mo v primerih, ko bodo za to 
obstajali javni interes, potre
be gospodarstva in razvoja in 
šele potem, ko bodo izkori
ščene vse ostale možnosti 
znotraj obeh središč naše ob
čine. V prihodnje torej ne bo
do več dovoljene razpršene 
gradnje, izjema bodo samo 
kmetijske dejavnosti."

T U D I  L E TO S  U S P EŠ N A
P R O D A JA  R A D E N S K E
V Sloveniji sta med mine

ralnimi vodami, ki vsebujejo 
tudi zdravilne lastnosti, naj
bolj znani Rogaška in Raden
ska. Generalni direktor zdra
vilišča Radenci Alojz Behek je 
povedal, da so v prvem pol
letju prodali 70 milijonov li
trov omenjene mineralne vo
de, od tega 40% v tuji no. Pou- 
daril pa je, da se bo prodaja 
še občutno povečala, saj naj
več mineralne vode prodajo 
v mesecih juliju, avgustu in 
septembru. Ob predstavitvi 
poslovanja celotnega zdravi
lišča je generalni direktor tudi 
povedal, daje Radenska v prvi 
polovici letošnjega leta imela 
121 tisoč prenočitev domačih 
in tujih gostov. To je bilo za 
3% več kot v istem času lani, 
kar gre predvsem za rezultat 
naložb iz prejšnjih let. Veliko 
gostov iz Slovenije in iz tuji
ne, tudi iz Italije, si je prostor 
za počitnice v Radencih re
zerviralo tudi za naslednje 
mesece do konca leta.

Z A P L E T  P R I G R A D N J I 
A M E R IŠ K E G A  

V E L E P O S L A N IŠ T V A
V veleposlaništvu ZDA v 

Ljubljani so bili osupli, ker je 
zaradi davka na dodatno vre
dnost nastal zastoj pri gradnji 
nove zgradbe tega diplomat
skega predstavništva. Sloven
ska podjetja, ki izvajajo dela, 
so namreč naročniku obra
čunala tudi omenjeni davek, 
s čimer je  veleposlaništvo 
moralo pokriti izdatek, ki ni 
bil previden. Posledica je bila 
skrčenje sredstev, ki so bila 
določena za financiranje te
kočih del. Ob tem v velepo
slaništvu ZDA in tudi v dru
gih veleposlaništvih v Ljublja
ni opozarjajo, da diplomat
ska predstavništva nikjer na 
svetu ne plačujejo davkov. M i
nistrstvo za zunanje zadeve 
Slovenije je o zapletu obve
stilo finančno ministrstvo, le
to pa je sklenilo, da gradnja 
ne bo obdavčena. Zanimivo 
pa je, da tudi Slovenija priz
nava oprostitev davščin pri 
nakupu motornih vozil, ki jih 
dip lom atski in konzularni 
predstavniki kupujejo za svo
je osebne potrebe.

Na Borznem trgu v Trstu 
je znana zavarovalna in finan
čna družba Generali odprla 
prvo telematsko banko v me
stu. Gre za pravo novost, saj 
prav najsodobnejša tehnolo
gija omogoča celo vrsto ban
čnih storitev, še posebej pa so 
se specializirali za posle na fi
nančnem, zavarovalnem in 
skrbstvenem oz. zasebnem 
pokojninskem področju. Ban
čni zavod družbe Generali 
nudi torej neposredno video

K N J I Ž N I  K O T I Č E K

VPLIV BARVE TUDI  NA

GABRIJEL DEVETAK

Vsakdan spremljamo in o- 
pazujemo najrazličnejše bar
ve. Umetniki, oblikovalci in 
znanstveniki se tudi veliko u- 
kvarjajo s problematiko barv 
in njihovim vplivom na člove
ka. Prav s slednjim je dosegel 
velik mednarodni ugled slo
venski akademik dr. Anton Tr
stenjak. Malokdo pa je sezna
njen, da je možno določeno 
zdravljenje tudi z barvami.

Da bi se o tem nekoliko po- 
bliže seznanili, se je Založba 
Mladinska knjiga v Ljubljani 
odločila in izdala zanimivo 
knjigo z naslovom Zdravljenje 
z barvami", ki jo  je napisala 
Helen Graham.

Že v davnih časih so dolo
čeni strokovnjaki - ki bi jim 
danes rekli zdravilci - pozna
li in upoštevali vpliv barv. V 
naj novejšem delu omenjene 
avtorice bomo spoznali več 
napotkov za varno, prijetno

zvezo z vsemi najpomemb
nejšimi svetovnimi borzami, 
ob tem pa so namestili vrsto 
telematskih postojank, iz ka
terih lahko klient po elektron
ski pošti oz. možnostih, ki jih 
nudi povezava v mreži, po
sreduje banki svoja naročila 
glede naložb. Prav poslovanju 
z borzami in torej delnicami 
bodo namenili posebno po
zornost. Obenem namerava
jo nuditi določene usluge tudi 
na področju zavarovalnih de-

NAŠE RAZPOLOŽENJE

Z BARVAMI

in učinkovito uporabo dose
danjih dogajanj za popestri
tev in izboljšanje življenja v 
številnih okoliščinah. Avtori
ca je na razumljiv način prika
zala številne tradicionalne teh
nike samopomoči in zdravlje
nja ter nam razložila najno
vejša znanstvena dogajanja v 
teoriji barv. Opisala nam je iz
redno preprosto, kako lahko 
z dobrodejnimi učinki barv 
izboljšujemo svoje počutje in 
zdravje.

Sicer pa je avtorica prizna
na kot predavateljica psiholo
gije na univerzi v Keeleju ter 
se je specializirala za preuče
vanje lastnosti barv. Dolga le
ta vodi strokovne tečaje za 
zdravjenje z barvami. Pouda
riti velja, da predstavlja priču
joča knjiga tehniko zdravlje
nja, ki jo lahko uporabljamo 
samostojno ali pa kot doda
tek k tradicionalni medicini.

javnosti, seveda v okviru sto
ritev same družbe Generali. 
Ob tem pa nova banka nudi 
tudi običajne usluge ob oken
cih. Banka Generali, ki je od 
svojega odprtja pred nekaj 
meseci že zbrala kakih 3000 
klientov, računa, da bo do 
konca tekočega leta imela že
10.000 stalnih uporabnikov, 
do konca leta 2000 pa naj bi 
to število doseglo 100 tisoč 
klientov.

Avtorja uspešnic Jack Can- 
field in Mark Victor Hansen 
sta napisala zanimivo zbirko 
zgodbic za prijetno branje in 
izobraževanje. Prav slednje je 
koristno in potrebno zlasti za 
tiste, ki jim  življenje ni nudilo 
dovolj časa, da bi se duhov
no izpopolnili in bili sposob
ni v vsakdanjiku dobrih med
sebojnih odnosov. V knjigi bo
mo lahko našli in spoznali sve
tle zglede najboljših človeko
vih lastnosti: sočutja, miline, 
odpuščanja, upanja, pogu
ma, predanosti, radodarnosti 
in vere.

Besedilo in zgodbe, ki jih 
je prevedel Niki Neubauer, so 
verjetno najmočnejše sred
stvo razumnega proučeva
nja, ki ga imamo na voljo, zla
sti takrat, ko gre za snov, kot 
je ljubezen, neizogibne izgu
be, spoštovanje in vrednote. 
Vse to bi koristilo marsikate
remu managerju, podjetniku, 
obrtniku, politiku ipd. V knji
gi je zbrana in podana mo
drost o ljubezni, starševstvu,

DAMJAN HLEDE

Zakon št. 133 z dne 13. ma
ja 1999, povezan s finančnim 
zakonom za leto 1999, je med 
drugim podaljšal rok za olaj
šano izključitev nepremičnin, 
ki jih je individualni podjetnik 
dne 30. septembra 1997 upo
rabljal po odrejeni namemb
nosti kot proizvajalna sredstva 
(it. beni immobili strumentali 
perdestinazione). Možnost je 
bil uvedel zakon št. 449/97, 
prvotni časovni rok pa je za
padel že 20. aprila 1998.

Tehnični pojem izključitev 
(it. estromissione) pomeni od
stranitev stvari iz premoženja 
podjetja. To je možno zaradi 
tega, ker je v sistemu davčne 
abstrakcije individualni pod
jetnik lastnik dveh ločenih pre
moženj: enega, ki je namenje
no podjetniški dejavnosti, in 
drugega, ki ni vezano nanjo 
in je tako rekoč osebno. Izklju
čitev bo torej pomenila pre
hod neke stvari/dobrine iz pr
vega premoženja v drugega; 
prehod bo v tem primeru dav
čno olajšan. Podjetnik, ki se 
bo odločil za to operacijo, bo 
namesto običajnih davčnih 
alikvot plačal nadomestni da
vek za Irpef, llo rin  Ivo v višini 
10% razlike med t.i. navadno 
vrednostjo nepremičnine in 
njeno t.i. davčno priznano 
vrednostjo. Navadna vrednost 
je katastrska vrednost, tista, 
ki jo dobimo, če katastrski do
hodek pomnožimo s katastr
skimi množitelji; davčno pri
znana vrednost pa je neamor
tiziran strošek nepremičnine. 
Ko gre za nepremičnino, ka
tere odstop bi bil podvržen 
davku Iva, bo treba nadome
stnemu desetodstotnemu

poučevanju, učenju, smrti, od
nosih s sočlovekom in pre
magovanju ovir.

Prav zaradi teh ugotovitev 
nam bo ta knjiga ogrela srce, 
razsvetlila tudi temačen dan 
in nam na obraz zarisala na
smeh, ki nas bo lahko sprem
ljal ne samo do upokojitve, 
ampak vse življenje. Človek 
potrebuje poleg sprostitve tu
di konkretno praktično litera
turo, ki sojo pisali ugledni av
torji, kot sta Jack Canfield in 
Mark Victor Hansen, ki sta tu
di poklicna predavatelja. Živ
ljenje sta posvetila spodbu
janju osebnega in poklicnega 
razvoja drugih ter s tem veli
ko prispevala k razvoju bolj
ših medčloveških odnosov ter 
drugih pozitivnih dejavnosti v 
vsakdanjem življenju. Zato 
smo prepričani, da bodo po 
tej knjigi radi posegli tudi ti
sti, ki imajo že več izkušenj 
pri delu in življenju ter se bodo 
tudi ob branju veliko novega 
in dobrega naučili.
— —  GD

davku dodati še 30% davka 
Iva, ki bi pristojal v primeru 
navadnega odstopa nepre
mičnine.

Izključitev, ki jo  je po no
vem treba izvesti do 16. sep
tembra, bo veljala za čas od
1. januarja letos dalje. Olajša
na izključitev je možna tudi v 
primeru, ko je podjetnik v ča
su od 30. septembra 1997 do
16. septembra 1999 preminil. 
Nepremičnino bo lahko iz
ključil iz podjetja dedič, ki je 
prevzel upravljanje podjetja.

Predpogoj za omenjeno o- 
peracijo je, daje nepremični
na namenjena proizvajalne
mu podjetniškemu delu v da
tumu 30. septembra 1997. Ni 
pomembno, če je podjetnik 
kasneje spremenil to upora
bo. Pomembna je torej kon
kretna namembnost ne glede 
na katastrsko kategorijo ne
premičnine.

USTAVNO 
SODIŠČE 
SPET O
POSVOjiTVAH

Ustavno sodišče se je z raz
sodbo št. 283 z dne 9. julija le
tos spet podalo na teren posvoji
tev otrok. Njegova tarča je še 
vedno drugi odstavek šestega 
člena zakona št. 184/83, ki je 
od leta 1992 dalje tokrat že če
trtič padel pod udarci sodnikov 
zakonitosti. Omenjeni odsta
vek postavlja meje starostni 
razliki, ki mora obstajati med 
posvojiteljem in posvojencem: 
od najmanj osemnajst let do 
največ štirideset let.

Prvič je ustavno sodišče od
redilo, da najvišja starostna 
meja ne velja, ko sta dva ali 
več bratov v stanju možne po
svojitve ter je med enim izmed 
njih in enim od posvojiteljev 
več kot štirideset let razlike, ko 
bi ločitev povzročila mladolet
nikom hudo škodo.

Drugič je ustavno sodišče 
izjavilo, da je posvojitev mo
žna tudi, ko je starostna razlika 
med posvojencem in enim od 
posvojiteljev večja kot štiride
set let in bi zaradi pomanjkanja 
posvojitve otrok utrpel škodo, 
ki bi se ji ne dalo izogniti dru
gače kot s posvojitvijo samo.

Tretjič je ustavno sodišče 
določilo, da je posvojitev mo
žna tudi, ko je razlika med po
svojencem in enim od posvoji
teljev nižja od osemnajstih let, 
a vsekakor takšna, kot pona
vadi lahko obstaja med starši 
in sinovi, in je posvojitev pri
poročljiva glede na izključno 
korist otroka.

Sedaj je ustavno sodišče do
polnilo svoje drugo popravilo in 
dopustilo posvojitev tudi, ko je 
razlika med posvojencem in 
obema posvojiteljema večja od 
štiridesetih let ter je posvojitev 
seveda priporočljiva glede na 
izključno korist otroka.
 ...... ....  DH

ZDRAVLJENJE

ZGODBE,  KI BO DO  OGRELE SRCE

KURJA JUHICA ZA DUŠO
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JU V E N TIN A : Z O P T I M I Z M O M  
V N O V O  S E Z O N O

IGOR COTIČ

Nogomet je na Goriškem 
zelo priljubljen in ima veliko 
število privržencev, ki sprem
ljajo svoja moštva tako na do
mačih tekmah kot na gosto
vanjih. Okrog nogometne žo
ge vlada veliko zanimanja, to 
pa se bo nedvomno še pove
čalo, ko bodo prižgali zeleno 
luč prvenstvu prve amaterske 
lige, v kateri bodo prvič na
stopala vsa tri naša goriška 
društva: Juventina, Mladost 
in Sovodnje; tem se bo pri
družila še kriška Vesna. Pri
prave na začetek prvenstva 
so že v teku. Športni delavci 
so tudi v poletnem času zelo 
dejavni, saj načrtujejo potek 
sezone, oblikujejo trenerski- 
igralski kader, zbirajo potreb
na finančna sredstva in oprav
ljajo nujna vzdrževalna dela 
na igriščih ter v prostorih 
športnih objektov.

Prvenstvo prve amaterske 
lige se bo pričelo v nedeljo,
19. septembra. Odbor štan- 
dreške Juventine je že v sre
do, 28. julija, predstavil član
sko moštvo na odprtih pro
storih štandreškega nogome
tnega središča (na sliki igral
ci in odborniki). Predsednik 
društva Marco Kerpan se je

A V T O M O B I L I Z E M

ZMAGOSLAVJE FERRARIJA 
V D O M O V IN I  MERCEDESA

Veliko slavje italijanske 
avtomobilske hiše Ferrari 
na nedeljski Veliki nagradi 
Nemčije v Formuli 1 moč
no odmeva v Italiji in dru
god po svetu.

Dvojna zmaga Irca Eddija 
Irvina, ki je prevzel tudi vod
stvo na lestvici svetovnega 
pokala, in mladega namest
nika poškodovanega Micha
ela Schumacherja - Finca Sala 
je bila še toliko slajša, ker se 
je Ferrariju posrečilo slaviti 
ob 100-letnici Fiata v domo
vini Mercedesa.

Takšnega razpleta si na dir
ki v Hockenheimu verjetno ni 
nihče pričakoval: Ferrarijev 
severni Irec Eddie Irvine prvi, 
njegov mladi klubski kolega, 
ki nadomešča poškodovane
ga Nemca Michaela Schuma
cherja - Finec Mikka Salo pa 
drugi, v brk domačinu Fren- 
zenu na Jordanu, ki je pristal 
le na tretjem mestu in ju tri- 
četrt dirke zasledoval, ne da 
bi ju mogel prehiteti.

Poglejmo na kratko kroni
ko razburljive nedeljske dir
ke. Frenzenu je uspelo obdr
žati vodstvo pred Ferrarijem 
samo na startu desete preiz
kušnje za svetovni pokal, ko 
sta se za njihovim hrbtom za
letela Villneuve in Diniz. Do 
največje senzacije pa je prišlo

v 24. krogu, ko je bil do tedaj 
vodilni tako na dirki kot na 
lestvici Finec Mikka Hakkinen 
prisiljen najprej k dolgemu 
postanku v garaži, nakar je 
imel še zvrhano mero sreče, 
da je ostal sploh živ in celo 
nepoškodovan v nesreči, ki se 
mu je pripetila zaradi okvare 

j ali eksplozije pneumatikeMC 
j Laren-Mercedesa, ko je izgu- 
| bil nadzorstvo nad dirkalni
kom, se nekajkrat s hitrostjo 
nad 300 kilometrov na uro 
zavrtel na progi in ob njej ter 
silovito treščil v pnevmatike 
pred zidom. Usoda je hotela, 
da se mu je pripetilo nekaj po
dobnega kot njegovemu naj- 

! večjemu nasprotniku Schu
macherju, ki pa se je, kot ve
mo, poškodoval.

Skratka, dvojna zmaga Fer- 
rarija in prevzem vodstva na 

i skupni lestvici svetovnega 
pokala nedeljskega zmagoval
ca, simpatičnega in ponosne
ga severnega Irca Irvina, ki bi 

! bil verjetno še bolj vesel, ko 
i bi na zmagovalnem odru pri- 
I sluhnil irski himni, ne pa bri
tanski, in videl plapolati zasta
vo zelenega otoka namesto 
Union Jacka. Svojo irsko pri- 
padnost pa Irvine s ponosom 
razkazuje na čeladi, ki jo nosi 
pred videokamero in fotograf
skimi objektivi vsega sveta. 
  ALPIN

ob prisotnosti igralcev, gostov 
in številnih domačinovzahva- 
lil odbornikom za delo, ki ga 
vlagajo v društveno delova
nje, ter podčrtal pomembno 
vlogo, ki jo opravljajo spon
zorji, javne ustanove in dru
ge organizacije pri dodeljeva
nju finančnih prispevkov, ne- 
obhodno potrebnih za reden 
potek sezone. Na mladinskem 
področju je društvo prav pred 
kratkim podpisalo pogodbo 
o sodelovanju s slovenskima 
društvoma Mladost in Sovo
dnje, tako da bodo vse mla
dinske združene ekipe nasto
pale pod imenom Sovodnje, 
treningi in prvenstvene tekme 
pa bodo potekali na vseh treh 
društvenih igriščih: v Dober
dobu bodo nastopali začetni
ki, v Sovodnjah naraščajniki,

v Štandrežu pa se bodo učili 
nogometnih prvin najmlajši. 
Vsa tri društva bodo posveča
la veliko pozornosti tudi vad
bi cicibanov. Predsednik Ju
ventine Kerpan je zaželel vsem 
moštvom srečno plovbo.

Glavni letošnji cilj članske
ga moštva je se uvrstiti na sre
dino lestvice in tako postaviti 
dobre osnove za kakovost
nejši skok v prihodnjih prven
stvih. Odborniki vsekakor gle
dajo na prihodnje prvenstve
ne nastope z optimizmom, 
saj so s prihodom novih igral
cev ojačili vse sektorje. V se
zoni 1999/2000 bo glavni tre
ner članskega moštva Rober
to Bordin, njegov pomočnik 
pa bo Paolo Sturm. Društve
ne barve bodo branili sledeči 
igralci: Alessandro Cantarut

in Daniele Martini (vratarja), 
Tullio Bastiani, Gaetano Gam- 
bino, Tullio Gismano, Massi- 
mo Kaus, Marko Peteani, Ga
briele Stacul, Gianluca Repel- 
lino in Daniele Trampuš (ob
ramba), Francesco Calandra, 
Michele Gomišček, Mitja Ko
bal, Marino Peteani in Alber
to Saveri (sredina igrišča), M i
chele Braida, Marco Devetak, 
Luca La Vena, Alexander Ma- 
cuzzi (napad). Prvi trening bo 
16. avgusta.

1. AMATERSKA LIGA
Skupina C: Sovodnje, Ju

ventina, San Lorenzo Isontino, 
Isonzo San Pier, Pro Romans, 
Pro Farra, Mariano, Mladost, 
S. Canzian, Fincantieri, Ruda, 
Pro Cervignano, Portuale, Za- 
ule Rabuiese, Opicina, Vesna.

NEBO IIM C AS

Ta veličastni nebesni pojav, 
ob katerem vzdrhti vsako ži
vo bitje, je že vzbudil vroči
čno pričakovanje vseh ljubi
teljev narave, astronomi-a- 
materji so že izbrali primer
no lokacijo, najbolj natančni 
si bodo tik pred odhodom na 
kraj dogodka kar preko inter
neta ogledali tamkajšnjo vre
mensko sliko in nato izbrali 
najbolj jasno območje. Vsem, 
ki se boste šele zadnji dan od
ločili za to enkratno pustolov
ščino, ne bo odveč nekaj na
svetov.

Najprej to: popolni sončni 
mrk v Italiji ne bo viden. Oze
meljski pas, kjer poteka son
čni mrk, je širok v povprečju 
kakih sto kilometrov in se vle
če od skrajnega zahodnega 
roba Anglije preko severne 
Francije, južne Nemčije, osre
dnje Avstrije in Madžarske, 
Romunije - tam bo mrk dose
gel vrhunec - nato preko Čr
nega morja, Turčije in naprej 
do Indije. Popolni sončni mrk 
bo lepo viden npr. v M iin- 
chnu, Salzburgu, Leobnu, v 
Gradcu, odlično mesto za o- 
pazovanjejetudi okolica Bla
tnega jezera na Madžarskem, 
ki slovi po izredno jasnem av
gustovskem vremenu. Son
čni mrk bo viden tudi na 
skrajnem severovzhodu Slo
venije, na Goriškem (Šalovci, 
Hodoš), vendar bo tam trajal 
le eno minuto.

Kaj pa tisti, ki bodo ostali 
doma? V Trstu in Gorici bo lu
na zakrila 95 odstotkov son
čeve površine in to ob 12.43, 
v Vidmu bo zatemnitev dose
gla 96 odstotkov in to minu-

11 . A V G U STA S O N Č N I  M R K

ZNAMENJA NA NEBU
JANEZ BELIČIČ y  sredo, 11. avgusta, v času od poldneva

do štirinajste ure, bo države srednje Evrope 
to prej. Lunasebotoddotak- oplazil senčni stožec lune, ki bo za nekaj minut 
nila sonca ob 11.20, ob 14.07 Zakr\\a  sonce. Tod bodo prebivalci in prišleki

i vsej polninmoČLloZn?niamrk ^ v s e p o v s o d  doživeli popolni sončni mrk,
| torej, kot ga v naših krajih ne zadnjega v tem tisočletju, 
pomnimo, vendar le bleda 
senca tistega, kar čaka očivid
ce na kraju dogodka samega: 
ko bo luna prekrila še zadnji 
krajec sončeve površine, bo 
na zemljo padel mrak, tem
no bo kot tričetrt ure po son
čnem zatonu, na nebu bodo 
zasijale svetlejše zvezde, na 
zemlji bo zapihal veter, živali 
bodo onemele, cvetovi se bo
do začeli zapirati, vsem živim 
bitjem bo zastal dih. Nebo bo 
svetlo le nad obzorjem, kjer 
je lunine sence konec. Nena
dna tema sredi belega dne bo 
ustvarila enkratno vzdušje.
Popolni sončni mrk bo trajal 
nekaj več kot dve minuti, vi
deti bo le sončno korono o- 
krogčrne lunine ploskve. Na
to bo iz te teme pokukal prvi 
sončni žarek, vedno jačji, do
kler se luna ne bo popolno
ma umaknila s sonca in bo 
spet čisto navaden poletni 
dan vse do večera.

Kaj je  t reba svetovati 
vsem, ki si bodo vzeli dve, tri 
ure časa za spremljanje tega 
dogodka? Predvsem opozo
rilo: stran s temnimi očali, ne
spretno okajenimi stekli in 
podobnimi nezanesljivimi in 
nevarnimi pripomočki! V naj-

STOLETJE IN  
TISOČLETJE

MARIO KRALJ

Po tem, kar so v zadnjih ča
sih pisali razni časopisi, sem bil 
prepričan, da se bosta novo 
stoletje in novo tisočletje začeli 
7. januarja leta 2001, kose bo 
zaključilo leto 2000. To tezo 
sem tudi zagovarjal v diskusi
jah s prijatelji v osmici ali na 
kakšni vaški šagri. Toda v teh 
poletnih vročih nočeh, ko sem 
ure in ure zbujen in premi
šljam o raznočem, sem začel 
razmišljati o tem, kdaj se prav
zaprav začneta novo stoletje in 
jasno novo tisočletje, in če je  
res to, kar pišejo mediji.

Začnimo z grafičnim prika
zom:

0 ...1 se/c., ... 2 sek., ... 3 
se/c., itd.

0 ...po 6 0 sek. 7. minuta, 
...po 60sek. 2. minuta, itd.

0 ... po 60 min. 1. u ra ,... 
po nadaljnjih 60 min. 2. ura, 
itd.

Iz gornjega je povsem raz
vidno, da, preden bije prva 
ura, ki jo  sestavlja 60 m inut 
ali3600sekund, moramo m i
mo vseh teh minut ali sekund. 
Tako je tudi za leto:

0 ... po 365 ali 366 dneh
7. leto, po nadaljnjih 365 ali 
366 dneh 2. leto, itd.

Ko se otrok rodi, ni star eno 
leto, star je  7 dan, dva, tri dni, 
en mesec, štiri mesece... eno 
leto, in to po dvanajstih me
secih.

Zato je razvidno, dase bo
sta s koncem leta 7 999 kon
čali stoletje in tisočletje in se 
bosta novo stoletje in novo ti
sočletje pričeli v začetku leta
2000. To se da ugotoviti tudi 
na drug način: kdaj praznuje 
človek (če je zdrav in uživa do
bro penzijo) 7 00 let? Ne na 
koncu stotega leta, toda na 
začetku, ker bi v prvem p ri
meru lahko slavil že 101 leto.

Ko sem to razmišljal, sem 
ugotovil, da bomo novo sto
letje in novo tisočletje zares 
praznovali že čez približno 4 
mesece. Ta ugotovitev pa me 
ni posebno razveselila in po 
trudil sem se, da sem zaspal.

bližji trgovini z železnino si 
kupite nadomestno steklo za 
varilno masko; izbrati mora
te steklo št. 14, pa čeprav vas 
bo prodajalec morda čudno 
pogledal. Za nekaj tisoč lir bo
ste imeli pripomoček, brez 
katerega ne gre. Uporabniki 
daljnogledov in foto-videoka- 
mer že vedo, da je treba zanje 
posebne sončne filtre iz ume
tne snovi (mylar) ali posebne
ga stekla, ki so sicer dragi kot 
žafran, vendar pa uspešno

preprečujejo trajne okvare vi
da. Popolni sončni mrk bomo 
seveda opazovali s prostim 
očesom.

Čas počitnic in nenavad
nih avantur je tu. Vzemite si 
dan ali dva in zapeljite se ne
pozabnemu doživetju napro
ti. Ne čakajte na prihodnji 
sončni mrk - v Evropi je pred
viden šele leta 2081. Varno 
zaščiten pogled in nebo brez 
oblakov vam želimo!

15
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S lik i levo :
skupina 
iz le tn ikov, 
v ozadju pa 
k ra lje v i grad  
na o toku  
TRAKA1 
blizu  mesta 
V iln ius; 
katedrala  
na griču  
Wawel 
v KRAKOVU, 
spredaj 
desno
Sigismundova
kapela.

a e vrsto let o rgan iz ira  Novi glas (p re j K atoliški g las) s tehnično pomočjo agencije IOT  
potovanja po  raznih evropskih državah. Lanski izletniki so iz ra z ili željo, da bi letos obiskali |  ̂ Poljsko; tej je  bila dodana v program  še Litva. Zato smo od 6. do 14. ju li ja  prepotovali velik   del teh držav.

ČETRTEK
5. AVG U STA

PO POLJSKI
Č U D O V ITO  POTOVANJE JE ZA N AM I!
Ostalo nam je v spominu veliko zanimivosti in dragocenih 

spoznanj o zgodovini in sedanjem življenju poljskega ter litov
skega naroda. Tržaški in goriški izletniki smo odpotovali zgo
daj zjutraj na beneško letališče, od koder smo odleteli proti 
Dunaju in nato z drugim letalom v Varšavo. Vreme je bilo lepo 
in razpoloženje izletnikov izredno! Na varšavskem letališču 
nas je sprejela zelo prijazna in izkušena vodička Uršula, ki nas 
je vodila ves čas po Poljski in izčrpno razlagala o njeni prete
klosti ter novejši zgodovini.

POLJSKA, DEŽELA POM EM BNIH MEST, N IŽ IN , 
G O ZD O V  IN JEZER

Že prvi dan nam je vodička razkazala stari del Varšave, 
najprej znani park Lazienki (ob vodah) z malo sireno-simbolom 
mesta, z znamenitimi palačami iz dobe poljskih vladarjev (zla
sti S.A. Poniatovvskega); park krasita tudi spomenika kralja 
Jana III. Sobieskega, ki je rešil Dunaj pred Turki leta 1683, in 
glasbenika Friderika Chopina. Ustavili smo se na glavnem trgu 
pred kraljevo palačo oz. gradom, nekdanjo posestjo mazov- 
skih vojvod, kamor je pozneje kralj Sigismund III. Vasa prenesel 
sedež oblasti iz Krakova, tako da je postala nato Varšava glavno 
mesto (1609). Krenili smo proti cerkvi sv. Stanislava, kjer je pri
digal J. Popieluszko, mučenec diktatorskega režima (+1984); 
pred cerkvijo je njegov grob s spomenikom, kamor se prihajajo 
klanjat množice. Opazili smo, da so na Poljskem cerkve pove
čini odprte. Varšava (danes 1,6 mil. preb.), ki je bila med 2. 
svetovno vojno skoraj vsa porušena, je sedaj obnovljena, tako 
da komaj vidiš razliko, saj je Poljska zlasti v zadnjem desetletju 
zelo napredovala. Vozili smo se mimo znanih palač, cerkva in 
spomenikov; v cerkvi sv. Križa ob glavni ulici počiva srce F. Cho
pina, ki so ga prenesli iz Pariza. Videli smo slovito Palačo kulture 
in znanosti, ki nadkriljuje mesto; to so gradili od 1952 do 1955 
in visoka je 134 m. Peljali smo se mimo spomenikov Kopernika 
in pesnika Mickievvicza ter skozi varšavski “geto", od koder so 
nacisti gnali v taborišča na stotine tisočev Judov. Šli smo mimo 
palač iz 18. stol. in trga Pilsudski ter dospeli do kraja VVilanovv 
(lat. Villa nova), podeželske rezidence kralja Jana III. Sobieske
ga, zgrajene v baročnem slogu s slikovitim parkom, urejenim 
po italijanskem in francoskem vzorcu, ki nas spominja na Ver
sailles.Dobro smo si ogledali dvorane, zbirke slik in oblek, grbe 
plemiških družin, orožja itd. Na poti proti Krakovu seje dežela 
spremenila v valovit in tu pa tam gričevnat svet, pokrit pretežno 
z iglavci, žitnimi polji ter sadnimi drevesi. Poljaki so bili od 
nekdaj zelo navezani na zemljo in to se še danes pozna.

Po večurni vožnji smo prispeli v slavni Krakov (750.000 
preb.), središče z nad 1000 let staro zgodovino, nekdanje glav
no mesto Poljske (v 12. stol. ter od 1320 do 1609) ob gornji 
Visli. Ta se ponaša z drugo (za praško) najstarejšo slovansko 
univerzo (1364), akademijami, univerzami, knjižnicami, muze
ji, itd., zato ga zaradi kulture imenujemo "poljske Firence". V 
izletnikih bo ostala v neizbrisnem spominu utrdba na griču 
Wawel z znano katedralo s kraljevskimi grobovi, kapelami 
(čudovita je Sigismundova kapela s pozlačeno kupolo!), z 
mavzolejem sv. Stanislava, grobom kraljice sv. Hedvike idr. 
Ustavili smo se na glavnem trgu (Sukiennice) ob tržnici in 
vstopili v največjo krakovsko gotsko cerkev Presvete Device 
Marije (z značilnima stolpoma) ter občudovali v notranjosti 
med drugim velikanski poliptih nad glavnim oltarjem, eno 
največjih evropskih umetnin pozne gotike. V muzeju Czartory- 
ski je vredna ogleda tudi čudovita slika Dama s hermelinom, 
katere avtorje Leonardo da Vinci.

Popoldne nas je pot vodila v VVieliczko, kraj z znanim rud
nikom kamene soli. Hodili smo po stopnicah navzdol do globi

ne 135 m, V sobah ali dvoranah, ki jih povezujejo udobni 
hodniki, lahko vidiš kipe in predmete iz soli, npr. Kopernika, 
palčke, lestence itd. Okrog 300 rudarjev še vedno koplje v 
globini do 327 m nad 100 ton soli na dan.

Četrti dan potovanja smo obiskali VVadovice, rojstni kraj 
papeža Janeza Pavla II. Stopili smo v cerkev, kjer je bil krščen, 
in v kapelico Matere Božje, kjer je vsako sredo obred sv. maše 
za papeževo zdravje. Blizu cerkve smo si ogledali papeževo 
rojstno hišo in bogato razstavo o njem. Istega dne je bil tudi 
ogled uničevalnega taborišča priOsvviecimu (Auschvvitz). Pre
tresljiv je bil zlasti pogled na razstavljene ostanke žrtev (obleke, 
čevlji, kovčki, slike itd.) in na peči krematorija! Žalosten pogled 
na nesrečne usode! Na kraju, kjer so ujetnike streljali, je naša 
skupina prižgala svečo v spomin in počastitev žrtev. Stopili smo 
do "celice smrti", kjer je umrl p. Maksimilijan Kolbe po dveh 
tednih strašnih muk, ubit z injekcijo ali s strelom, potem ko so 
ostali že prej umrli. Videli smo tudi ostanke taborišča Birkenau.

Eden od glavnih ciljev našega potovanja po Poljski je bil 
obisk Czestochovve, glavnega duhovnega središča, romarske 
božje poti na Jasni Gori. Za Poljake je czestochovvska Mati 
Božja kraljica in zavetnica naroda. Znano je, daje Poljska do
živela hude pretrese, vojne, delitve, saj je bila trikrat zbrisana 
z zemljevida; kljub temu seje trdoživi narod ohranil zaradi 
močne vere in trdne narodne zavesti. Na Jasno Goro se zgrinja
jo romarji iz vseh krajev, zato je umetniško zanimiva in zgodo
vinsko bogata bazilika vedno polna zlasti mladine, skupinskih 
romarjev in tudi izletnikov, ki stalno molijo pred oltarjem. 160 
dni na leto je cerkev odprta za nočno bdenje. Tudi mi smo pri
sostvovali sv. maši in si ogledali samostan patrov pavlincevter 
cerkvene dragocenosti.

Naslednji postanek je bil v kraju Želazovva Wola, kjer seje 
rodil Friderik Chopin (1810-49), najpomembnejši poljski skla
datelj in pianist; v obsežnem krasnem parku stoji njegova 
rojstna hiša z razstavo in muzejem. Niepokalanovv (Mesto 
Brezmadežne) je bil tudi cilj našega romanja, saj je v tem kraju 
živel in deloval pater minorit sv. Maksimilijan Kolbe, simbol 
holokavsta poljskega naroda in drugih, ki so bili žrtve nacizma. 
Nanj nas spominjajo božjepotna cerkev, njegov spomenik pred 
njo, minoritski samostan z razstavo o svetnikovem življenju 
in delovanju ter kapelica, v kateri je molil in pridigal.

Odpotovali smo proti severovzhodu in se dolgo vozili po 
značilnih ravnih cestah mimo žitnih polj, številnih Mazurskih 
jezer, ki vedno bolj privlačujejo turiste z lepimi plažami in go
zdovi rdečih borov ter brez. Tu pa tam so pritegnile našo po
zornost štorklje. Kjerkoli smo se ustavili, so pa nas nadlegovali 
komarji!

LITVA, N IŽINSKA DEŽELA OB BALTIKU 
Z ZM ERNIM  CELINSKIM PODNEBJEM

Zapustili smo za sabo Poljsko in prečkali mejo pri kraju 
Szypliszki, kjer nas je čakal litovski vodič Giedrius. Ta nas je 
seznanil z zanimivo, a zapleteno litovsko zgodovino in z nekaj 
podatki o stanju v državi od osamosvojitve dalje pred desetimi 
leti. Litvo prvič omenja že rimski zgodovinar Tacit (1.-2. stol. 
po Kr.) v delu Germania. Poznejša pričevanja o deželi segajo 
v 9. stol. V naslednjih stoletjih so se morala litovska plemena 
baltske jezikovne skupine boriti proti nemškim napadom in 
zlasti proti Tatarom. V 13. stol. se je začelo pokristjanjevanje, 
ki pa je trajalo več časa zaradi stalnih bojev proti raznim so
vražnikom. V 14. stol. je nadvojvoda Gediminas ustanovil me
sto Vilnius (Vilna) in centraliziral oblast, tako da je postala Li
tva največja država na evropskem vzhodu; dal je urediti vojsko 
in sklenil pomembno zvezo s Poljsko. Tako so bili od časa do 
časa litovski vladarji povezani s poljskimi. Tudi pozneje se je

morala Litva braniti pred sosedi (tudi pred Rusi), v 18. stol. je 
bila trikrat razdeljena. Po 2. svetovni vojni je postala sociali
stična republika v okviru Sovjetske zveze. Danes pa je samostoj
na. Vodič nas je seznanil tudi s splošno sliko o deželi. Ta je ne
koliko podobna Poljski, a zdi se manj rodovitna in revnejša. 
Skuša se odpirati svetu in razvijati industrije; prevladujeta pa 
poljedelstvo (precej žita) in živinoreja.

Naša pot seje vila po rahlem gričevnatem nižavju s števil
nimi jezeri. Končno smo dopotovali do mesta Kaunas (nad
400.000 preb.), drugega največjega centra, kije nastal ob re
ki Nemunas. Tu smo si ogledali glavni trg z občinsko palačo 
(ratuša), potovali mimo gradu, videli nekaj cerkva (Vitautas 
in katedralo). Sprehajali smo se po lepem glavnem drevoredu, 
na katerem je prepovedano kaditi! Tudi na poti iz Kaunasa so 
nas spremljali iglasti gozdovi, zlasti rdeči bori, in breze. Dva 
dni smo se ustavili v glavnem mestu Vilniusu (nad 500.000 
preb.). Ta je bil mnogo let povezan s Poljsko in je že v 16. stol. 
postal eno največjih mest vzhodne Evrope. Ogledali smo si 
zanimivosti: srednjeveški grad, katedralo (s kraljevo kapelo, 
grobnico sv. Kazimira itd.), cerkve sv. Petra in Pavla, sv. Ane, 
sv. Mihaela idr.; Vilnius je namreč znan zaradi zelo številnih 
cerkva. Mesto seje razvilo ob reki Neris.

Zelo zanimiv je bil izlet v kraj Trakai (28 km zahodno od 
Vilniusa), ki je bil več let prestolnica Litve (tudi ko je vladal 
znani vojvoda \/itautas). iu smo si ogledali cuciovit g ia ti na 
otoku z razstavnimi prostori, ki odražajo pomembno zgodovi
no daljne preteklosti. Zdel se nam je kot vzet iz pravljice! Stara 
zgradba je bila pozneje obnovljena in je danes turistična pri
vlačnost.

Zadnji dan smo se sprehajali po starem in novem delu Vil
niusa, si marsikaj nakupili (npr. jantar, tkanine, posnetke ljud
ske glasbe, knjige itd.) in se pripravili za odhod iz Litve.

Devetdnevno potovanje seje tako končalo. Veseli, zado
voljni, duhovno in kulturno obogateni smo odleteli prek Du
naja v Benetke in nato z avtobusom v Gorico in Trst.

Izlet je lepo uspel, saj bo ostal vsem nepozaben, za kar se 
moramo zahvaliti organizatorejm, duhovnemu vodju dr. Jože
tu Markuži in g. Stanku Medveščku za vsestransko pomoč, 
zlasti pri petju.

Na s lik i:  cerkev sv. Ane v mestu VILNIUS.

Z a p is  o potovanju sta prispevala EMIL DEVF.TAK in 
MARCEL PETKOVŠEK.

Z a s lik e  se zahvaljujemo DAMJANU PAULINU.


